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 دريچه هاي تازه
به سمت توافق

 حال اينترنت خوب است
اما تو باور نكن!

 كوپن 
يا درآمد پايه همگاني؟

 دولت
و ماليات بر سرمايه

 قوانين دست و پاگير
خودرو

 سلامت هم
قرباني گراني مي شود؟

از همان ابتدا هم مشخص بود كه 
مشكلات ارتباطي ايران و غرب، 
مرتبط با ايران و امريكاس��ت و 
ساير كش��ورها نمي توانند در 
اين زمينه تاثيرگذار باشند. در 
واقع اين معادله اي است كه حل 
آن تنها از طريق ايران و امريكا 
امكان پذير اس��ت. در ش��رايط 
فعلي به نظر مي رسد موضوع مذاكرات هسته بر سر احياي 
برجام و مشكلات ايران با آژانس به يك پرونده توامان بدل 
ش��ده باش��د. ايران اعلام كرده در صورتي كه اروپا، سپاه را 
در ليست هاي غيرمتعارف تروريستي قرار دهد، بلافاصله 
توانايي هاي هسته اي خود را ارتقا مي دهد و دامنه نظارت 
آژانس را كاهش مي دهد. اخيرا با نرمشي كه امريكا لحاظ 
كرده اس��ت و ديپلماس��ي پنهاني كه ميان ايران و اروپا از 
يك طرف و امريكا از س��وي ديگر جريان يافته، فضا كمي 
تغيير كرده است و دوطرف پذيرفته اند در اتمسفر تازه اي 
مذاكرات را ساماندهي كنند. اين روند در مناسبات ايران و 
آژانس هم تاثيرگذار خواهد بود. تا قبل از اين نرمش، آژانس 
اعلام كرده بود، رضايت كافي از برنامه هسته اي ايران ندارد و 
در صورتي كه اين روند ادامه پيدا كند، آژانس ناچار است در 
قالب گزارش چهارم به شوراي امنيت اين موضوع را منعكس 
كند. آژانس موظف اس��ت هر سه ماه يك بار گزارشي را در 
خصوص برنامه هسته اي ايران ارايه كند. چنانچه اين گزارش 
منفي ارايه شود، موضوع به ش��وراي امنيت سازمان ملل 
مي رود و اين سازمان نيز در قالب قطعنامه شوراي امنيت 
به آن واكنش نشان مي دهد. وقتي قطعنامه شوراي امنيت 
هم عليه ايران صادر شود، ايران ذيل فصل 7 قرار مي گيرد و 
فشارهاي افزون تري را بايد تحمل كند. در واقع قطعنامه قبلي 
شوراي امنيت كه اخطاري بود، بيشتر تنبيهي خواهد بود و 
فشارها را عليه ايران بيشتر مي كند. آژانس دو ابهام اساسي در 
خصوص برنامه هسته اي ايران دارد، يكي عدم امكان نظارت 
بر پرونده هس��ته اي ايران و دومين موضوع هم عدم نصب 
دوربين هاي مورد نياز آژانس است. مصوبه مجلس يازدهم 
در خصوص اقدام متقابل در پرونده هسته اي باعث شده تا 
مناسبات ارتباطي ميان دو طرف با مشكلات بيشتري مواجه 
شود. دولت سيزدهم هر انعطافي را كه قرار باشد در ارتباط با 
پرونده هسته اي داشته باشد، با سد اين قانون مواجه شده و 
با مشكلات افزون تري روبه رو مي شود. موضوع مهم در اين 
ميان ديپلماسي پنهاني است كه  از طرف امريكا در مذاكرات 
ايران با غرب جريان پيدا كرده است. امريكا طي روزها اخير 
اعلام كرده كه به دنبال براندازي و تغيير رژيم در ايران نيست، 
اين گزاره تاثير زيادي در روند گفت وگوها خواهد داشت. 
از س��وي ديگر اخباري هم از سوي مقامات ايراني شنيده 
مي ش��ود كه ايران انعطاف بيش��تري در مذاكرات خواهد 
داشت، مجموعه اين دو گزاره باعث مي شود تا دريچه هاي 
تازه اي در مذاكرات شكل بگيرد كه دو طرف را به سمت توافق 
ادامه در صفحه 3 سوق دهد.  

اگرچه مهاجرت نخبگان به 
يك��ي از چالش هاي س��ران 
مملكتي تبديل شده، اما اين 
بحران در ماه هاي گذش��ته 
س��رعت گرفت��ه اس��ت. در 
حالي ك��ه اس��تارت آپ ها و 
كسب وكارهاي نوپا، صنعت 
فناوري را به صنعتي پيشران 
 ،GDP تبديل كرده بودند كه با وجود س��هم پايين از
 آينده اي درخشان در چندسال آينده رقم خواهد زد، 
اما محدوديت هاي اينترنتي، فيلترينگ س��ايت ها و 
ابزارهاي خارجي، مس��دود كردن سايت هاي داخلي 
و انواع و اقسام موانعي كه پيش روي كارمندان بخش 
فناوري گذاشته شده، حتي سرسخت ترين شان را هم 
دلسرد كرده است. در س��ال هاي گذشته كساني كه 
فناوري اطلاعات را براي تحصيل و كار انتخاب كرده 
بودند؛ دو چشم انداز روبه روي خود داشتند: بمانند و 
بسازند يا به ناچار بروند؛ استارت آ پ هايي كه با وجود 
همه سختي ها در اين مدت رشد كردند، نشان مي دهد 
تعداد كس��اني كه مي خواس��تند بمانند و ماندند كم 
نبوده؛ با وجود اينكه ب��ا ناملايمات زيادي هم روبه رو 
بودند؛ سرمايه نداشتند و جذب س��رمايه براي شان 
دشوار بود؛ از خارج از مرزها بسياري از امكانات و ابزارها 
به واسطه تحريم ها براي شان غيرقابل دسترسي بود؛ 
از داخل هم با پديده هايي مانند فيلترينگ ناگهاني يا 
جلب مديرعامل روبه رو مي ش��دند، اما خود را از ابتدا 
براي توفان س��ختي ها آماده كرده بودند. حالا به نظر 
مي رسد همان سرسخت ها هم ديگر توان زيادي براي 
مقابله با توفان وقايع ندارند. كارشناس هايي كه به دليل 
اظهارنظرات فني با بازداشت روبرو شدند، حالا ديگر با 
چشمان ترسيده و بي سروصدا كسب وكار كوچك شان 
را جلو مي برند؛ استارت آپ هايي كه آينده فيلترشده اي 
براي خود مي بينند و مي دانند كه جزو محبوب هاي 
مس��وولان نخواهند بود، ديگر اميدي براي ادامه كار 
ندارند. از همه مهم تر اينكه كيفيت و سرعت اينترنت 
صداي همه از كسب وكارها تا كاربران اينترنتي را هم 
درآورده است. ش��ايد تا چندي پيش مي شد با نشان 
دادن آماره��ا مردم را متقاعد كرد كه اوضاع آنطور كه 
آنها فكر مي كنند هم نيس��ت، اما در شرايطي كه در 
كشورهاي ديگر، سرعت هاي گيگابيتي محقق شده، 
سرعت هاي چند مگابيتي و بعضا چند كيلوبيتي براي 
هيچ كاربري راضي كننده نيست و حتي اين تبعيض 
خون شان را هم به جوش مي آورد. تبعيضي كه البته 
تنها در س��رعت اينترنتي در مقايسه با ساير كشورها 
وجود ندارد، بلكه از اينترن��ت بدون فيلتر براي فلان 
نماينده مجلس و سازمان، تا سرعت هاي هميشه بالا 
را دربرمي گيرد و اين شرايط نابرابر، نارضايتي مردم را 
ادامه در صفحه 3 چند برابر كرده است.   

در ميان اخبار روز گذش��ته، 
باز هم خبري از س��وي وزير 
كار در خص��وص آغاز توزيع 
كوپ��ن الكترونيك در برخي 
استان ها منتشر شد؛ خبري 
كه طي ماه ه��ا و هفته هاي 
اخير بارها درباره آن صحبت 
شده بود، اما روند اجرايي آن 
آغاز نش��ده بود. وزير كار اعلام كرد كه توزيع كوپن از 
برخي استان هاي كشور آغاز مي شود و پس از سنجش 
نتايج آن در سراسر كشور به كار گرفته مي شود. همه به 
خاطر دارند كه توزيع كوپن در دهه 60 چه مشكلاتي 
را در كش��ور ايجاد كرد. تشكيل بازارهاي سياه، فساد 
و رانت، ش��كل گيري مش��اغل كاذب و... بخش��ي از 
مش��كلات اين ايده در آن برهه ب��ود. امروز با توجه به 
افزايش ظرفيت هاي تكنولوژيكي بايد نگران خطرات 
بيشتري در اقتصاد ايران باشيم. واقع آن است كه بيش 
از 80 درصد ايرانيان امروز ذيل طبقاتي قرار گرفته اند 
كه نيازمند حمايت هاي يارانه اي و مكمل هستند. در 
واقع فقر با قدرت هرچه تمام تر در حال جولان دادن 
در فضاي عمومي كشور است. دامنه وسيعي از ايرانيان 
امروز به دليل سياس��ت هاي اش��تباه دهه هاي اخير 
مشكلات معيشتي دارند و نيازمند كمك هزينه و يارانه 
براي تغذيه، حمل و نقل، آموزش، درمان و... هستند. 
كوپن اما گزاره اي است كه هرم پاييني نيازهاي مردم 
را پاسخ مي دهد و قادر نيست نيازهاي ديگري چون 
بهداشت و درمان، آموزش و... را پاسخ دهد. اما پرسش 
اين اس��ت آيا كوپن مي تواند نيازهاي مردم را تامين 
كند و نتيجه مناسب داشته باشد. اين گزاره هرچند 
در كوتاه مدت ممكن اس��ت، نيازهاي مردم را تامين 
كند، اما براي بلندمدت يك چنين نقشي را نمي تواند 
ايفا كند. چه بايد كرد؟ بايد پرتي هاي موجود در منابع 
را از ميان برد و زمينه را براي بهره وري بيش��تر فراهم 
كرد. كش��ور ايران علي رغم همه مشكلات تحريمي، 
سوءمديريت ها، اختلاس ها و... ثروتمند است و منابع 
بسياري دارد. برخي ممكن است تصور كنند كه ايران 
با مشكل منابع روبه رو است و كمبود منابع دارد. اينطور 
نيست، اين كشور به اندازه اي ثروتمند است كه مي تواند 
نيازهاي مردمش را تامين كند.اما به اندازه اي پرتي در 
اقتصاد ايران زياد است كه امكان توزيع ثروت عادلانه 
را از ميان مي برد. بارها تاكيد كرده ام كه راهكار مطلوب 
براي اقتصاد ايران ش��كل گيري درآمد پايه همگاني 
اس��ت؛ درآمدي كه امكاني را ايجاد مي كند تا مردم از 
حداقل منابع بهره مند باشند. براي اين منظور لازم است 
در بودجه بهره وري ايجاد شود. در بودجه به اندازه اي 
شركت هاي زيان ده، هزينه هاي غيرضرور، ارگان هاي 
نامشخص و غيرشفاف وجود دارد كه منابع را به صورت 
ادامه در صفحه 3 كلي مي بلعند.  

اقتص��اد دولت��ي اي��ران در 
تمام اين س��ال ها به مانعي 
در مسير اصلاح سياست ها 
و ساختارها و دشوار كردن 
تغيي��رات دامن زده اس��ت 
و ب��ا باق��ي ماندن ش��رايط 
كلان، عم��لا بس��ياري از 
سياس��ت هاي اصلاحي نيز 
در عمل به مشكل برخورده اند و در اين بين ماليات 

بر عايدي سرمايه نيز يكي از اين چالش هاست.
اگر قرار است از محل فروش املاك، ماليات اخذ شود 
بايد به امور عمراني اختصاص پيدا كند. اما مي بينيم 
كه برخي بخش هاي خصولتي پيش��تر از پرداخت 
ماليات معاف ش��ده اند. قانون گذار و سياس��ت گذار 
بايد راه��كاري بينديش��ند تا اين بخش ه��ا نيز در 
چرخه ماليات ق��رار گيرند. ابتدا باي��د اجازه دهيم 
سرمايه گذار بخش خصوصي پولدار شود تا بتوانيم 
از او مالي��ات بگيريم. اما دوس��وم اقتص��اد ايران در 
دست دولت است و ش��ركت هاي خصولتي شريان 
اقتصاد را در دس��ت دارند كه برخي از آنها در حوزه 
ساخت و ساز سرمايه گذاري كرده اند. در اين حوزه 
معمولا با فراره��اي مالياتي و خروج س��رمايه ها از 
كش��ور مواجهيم. معتقدم ۹0 درصد از درآمدهاي 
حاصل از پايه هاي مالياتي مثل ارزش افزوده، عايدي 
سرمايه، خانه هاي خالي، خانه هاي لوكس و ... بايد 
به س��مت توليد، عمران، ايجاد ش��غل و حمايت از 
علم و تكنولوژي هدايت ش��ود. بخشي از آن هم به 
نيازمندان برسد. اما اگر اين منابع را به طور گسترده 
در سطح جامعه در جهت امورات روزمره توزيع كنيم، 
پيشرفتي حاصل نمي شود. در كنار آن، تلاش هاي 
دولتي براي كاهش قيمت ها نيز در تمام اين سال ها 
با چالش مواجه بوده اس��ت. وقت��ي كالايي با مواد 
اوليه گران ساخته شود و دولت بخواهد با استفاده از 
ابزارهاي كنترلي قيمت كالاي تمام شده را سركوب 
كند، عملا منافع توليد كننده آسيب مي بيند و نتيجه 
آن چيزي جز كاه��ش و توقف توليد نخواهد بود؛ از 
اين رو در سطح كلان بايد سياست هايي به كار گرفته 
شود كه بدون س��ركوب قيمت، بازار پويا و پررونق 
باشد كه يكي از اين ابزارها ايجاد بهره وري در توليد 
و كاهش هزينه هاي تمام شده است. از طرف ديگر 
دولت مي تواند فضاي كس��ب و كار را بهبود بخشد 
و از اين طريق فرآينده��اي موجود در فعاليت هاي 
اقتصادي را بهينه كند. زماني كه قيمت كالايي بالا 
م��ي رود تقاضا براي آن كاه��ش مي يابد و در مدت 
كوتاهي قيمت آن نزولي مي ش��ود و در ادامه ميزان 
توليد و عرضه آن كاه��ش مي يابد و دوباره تقاضا بر 
عرضه پيش��ي مي گيرد و از اي��ن طريق بازار قيمت 

مناسب كالا را كشف مي كند.

سال هاس��ت كه ي��ك صنعت 
را بر اس��اس قوانين نانوش��ته 
رو به ناب��ودي برده اند. صنعت 
خودرو ك��ه روزي جزو صنايع 
سودس��از بود، براي حمايت از 
مصرف كننده و جهت پوشش 
كج س��ليقگي هاي مديريتي با 
قانون قيمت گذاري دستوري 
مواجه شده و در نهايت با محقق كردن زيان هاي انباشته چند 
هزار ميلياردي توان بهبود كيفيت و حتي پوشش هزينه هاي 
خود را ندارد. اما پس از سال ها تابوي قيمت گذاري دستوري 
و ايجاد گ��پ قيمتي بين قيم��ت درب كارخانه و قيمت 
مصرف كننده شكسته شد و اين مهم توسط عرضه خودرو 
در بورس كالا اتفاق افتاد، جايي كه خودروساز و مصرف كننده 
به  صورت شفاف و مستقيم فرايند خريد را تكميل مي كنند 
و ديگر خب��ري از دو نرخي و ج��ولان دلالان بازار خودرو 
نيست. عرضه خودرو در بورس كالا تصميمي بود كه پس از 
كش وقوس هاي فراوان گرفته شد تا شايد دست دلالان از 
بازار خودرو قطع شده و ساز و كار شفاف بورس كالا بتواند مانع 
ضرر و زيان خودروسازان به دليل فروش خودرو با قيمت هاي 
دستوري شود. پس از گذش��ت چندماه از عرضه برخي از 
خودروها در بورس كالا شاهد به تعادل رسيدن قيمت آن 
بوديم. بازي برنده- برنده اي كه نه تنها مصرف كننده نهايي 
كسب سود كرده است، بلكه، خودروساز نيز توانسته خودرو 
توليد خود را با قيمت مناسب تري به فروش برساند تا بخشي 
از زيان هاي انباشته خود را جبران كند. جاي تعجب دارد كه 
چنين تصميم منطقي و مثبتي چرا به يك باره مورد هجمه 
قرار گرفت و ش��وراي رقابت به يك باره به بازار خودرو ورود 
كرده و رييس اين شورا اعلام كرد عرضه خودرو در بورس 
بايد متوقف شود. تنها اين اظهارنظر نسنجيده باعث شد 
كه س��هامداران بورس زيان چند ده هزار ميلياردي را تنها 
در هفته متحمل شوند و كسي هم پاسخگو نباشد. سوال 
اساسي تمام سهامداران گروه خودروساز اين است كه چه 
كساني از عرضه خودرو در بورس كالا متضرر شده اند كه به 
دنبال بازگشت قرعه كشي هاهستند. چراكه عرضه خودرو 
در بورس كالا علاوه بر ايجاد شفافيت، فوايد گفته شده را نيز 
به دنبال داشته و عرضه با روش هايي همچون قرعه كشي 
در سال هاي گذشته نتيجه اي جز افزايش رانت موجود در 
خريد و فروش خودرو و زيان خودروسازان نداشته است. 
تنها دليل محكم مخالفت شوراي رقابت با عرضه خودرو 
در بورس كالا، موضوع منقضي شدن مصوبه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي دولت اس��ت. براساس اين مصوبه، 
شوراي عالي رقابت از قيمت گذاري خودرو كنار گذاشته 
شد و قيمت گذاري خودرو بر عهده وزارت صمت گذاشته 
شد كه در نهايت تصميم گرفته شد خودرو از طريق بورس 
كالا عرضه شود. بهانه اي كه صرفا جهت بازگشت رانت و 
فس��اد به يك بازي تمام  بازنده در صنعت خودرو منجر 
ادامه در صفحه8 خواهد شد. 

اين روزها گراني ديگر به اتفاقي 
روزمره تبديل شده است، مردم 
ديگر عادت كرده ان��د هر كالا و 
خدمات��ي را امروز ب��ا يك مبلغ 
خريداري كنند و فردا روز با مبلغي 
بالاتر، اما برخي از اين عادت ها ما 
را به كجا خواهد برد، اين عادت ها 
چ��ه عواقبي برايم��ان به دنبال 
خواهد داش��ت. وقتي صحبت از تورم و گراني مي شود همه 
به اقلام خوراكي و سفره و معيشت فكر مي كنند، اصلا اولين 
كلماتي كه در ذهن ما جرقه مي زند همين كلمات است، اما 
وقتي بيشتر دقت مي كنيم مي بينيم تورم تنها به همين مسائل 
ختم نمي شود، اين روزها سلامت هم اسير تورم شده است، 
از هزينه هاي درمان گرفته تا مشكلاتي كه كادر درمان براي 
تامين معاش خود دارند و به طور ناخودآگاه بر روي كيفيت 
خدماتي كه به مردم اراي��ه مي دهند، تاثير مي گذارد. اينكه 
بيماري ديگر توان تامين هزينه هاي درماني خود را نداشته 
باش��د، يك طرف ماجرا است و اينكه پرستاري مجبور شود 
براي امرار معاش خانواده اش بيش از توان ذهني و جس��مي 
خود شيفت هاي كاري اش را افزايش دهد بحثي ديگر. به هر 
حال در هر دو صورت اين سلامت مردم است كه قرباني تورم 
خواهد ش��د. افزايش بي رويه قيمت دارو و خدمات پزشكي 
طي ماه هاي اخير، گراني و كمب��ود دارو يكي از بزرگ ترين 
مشكلاتي اس��ت كه مردم با آن دست و پنجه نرم مي كنند. 
حالا ديگر مساله فقط گراني داروهاي بيماران خاص نيست، 
مساله گراني در مورد تمامي داروهاست حتي داروهايي كه 
در داخل كشور توليد مي شوند و... البته بسيار پيش پا افتاده به 
حساب مي آيند ولي گاهي براي فردي حكم مرگ و زندگي 
را خواهند داشت و كمبود و نبود آنها مي تواند به سلامت افراد 
آسيب بزند. از سوي ديگر نگاهي به وضعيت مراكز درماني به 
خصوص دولتي نشان مي دهد كه ديگر نمي توان نسبت به 
اتفاقي كه در حال وقوع است بي تفاوت بود، بسياري از مراكز 
با كمبود نيروي انساني، پزشك، پرستار، بهيار و... مواجه اند. 
رسيدگي به بيماران در اين مراكز ديگر كيفيت بالايي ندارد، 
چه بسا در بسياري از موارد باعث شده تا بيماران بدون اينكه 
خدمات مناسبي را دريافت كنند به بيمارستان هاي خصوصي 
فرستاده مي شوند يا ترخيص مي شوند چون ديگر بيمارستان 
توان پرداخت هزينه هاي آنها را ندارد. مساله كمبود نيروي 
پرستار بيش از همه در بيمارستان ها جدي است، اين مساله 
ارتباط مس��تقيم با جان افراد دارد. پرستاراني كه مجبورند 
ش��يفت هاي مكرر مشغول به كار باش��ند يك طرف ماجرا 
هستند و پرستاراني كه مجبورند در يك شيف كاري برخلاف 
استانداردهاي جهاني رسيدگي به چندين بيمار بد حال را به 
عهده بگيرند طرف ديگري است كه بايد به آن رسيدگي شود. 
كمبود نيروي پرستار نبايد به قيمت جان بيماران تمام شود 
البته اين اتفاقي اس��ت كه سال هاست در سكوت خبري در 
بيمارستان ها رخ مي دهد، كسي هم نه از آن خبردار مي شود 
و نه حرفي در مورد آن به ميان مي آيد.  ادامه در صفحه 8
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اولويت نامعلوم اقتصادي دولت
در زمستان 1401

كالابرگ و بودجه 
زير سايه

مولدسـازي

»تعادل« گزارش مي دهد

ضرورت رفع موانع تجاري
در اقتصادهاي در حال توسعه بررسي شد

تجربه جهاني
در تسهيل تجارت 

رقابت ادامه دار
بانك با بورس تهران

در هفته اخير ش��اخص كل بورس وضعيت خوبي نداش��ت و ش��اهد نوسان هاي شديد 
در معاملات بازار بوديم و در همين وضعيت ش��اهد يك عرض��ه اوليه براي صندوق هاي 
س��رمايه گذاري بوديم و قرار است اين عرضه ها ادامه داشته باشد و از سوي ديگر نرخ بهره 
بانكي نيز تغيير کرد و اين مولفه نيز روي بازار تاثير داشت. شب دوشنبه، بانك مركزي در 
بخشنامه اي مصوبه شوراي پول و اعتبار درباره اصلاح نرخ سود سپرده و تسهيلات بانكي را به 
شبكه بانكي ابلاغ كرد؛ طبق اين بخشنامه سقف نرخ سود علي الحساب سپرده سرمايه گذاري 
كوتاه مدت عادي پنج درصد تعيين شد كه نسبت به سقف نرخ قبلي پنج درصد كاهش يافت. 
كارشناسان عقيده دارند كه براي بررسي اثر افزايش نرخ سود سپرده از سوي بانك مركزي 
ابتدا بايد چگونگي اثرگذاري نرخ بهره بر بازار هاي مالي را ريشه يابي كنيم. بدين منظور بايد 
به دنبال ريش��ه هاي تعلق خاطر فرد براي قرار دادن پول و سرمايه خود در بانك بپردازيم. 
معمولا در حال نرمال ماجراي افزايش نرخ بهره، تاثيرات عميقي بر بازار سرمايه مي گذارد، 
چرا كه افراد را از صرافت سرمايه گذاري به دليل وجود ريسك هاي سرمايه گذاري در بازار هاي 
صفحه 4 را بخوانيد مالي دور مي كند و به سمت بازار بدون ريسك هدايت مي كند.  

هر كشوري بايد از طريق اجراي استراتژي ملي توسعه تجاري، محيط مطلوبي را براي تجارت 
ايجاد كند. تسهيل تجاري به عنوان يكي از اركان و اجزاي اصلي استراتژي جامع توسعه تجاري 
شناخته مي شود. تسهيل تجاري به سياست هايي اشاره دارد كه هزينه  هاي صادرات و واردات 
را كاهش مي دهند و هدف اصلي، در واقع به كارگيري سياست هاي پيشگيرانه است. از جمله 
اين موارد مي توان به كاهش تشريفات گمركي و رويه هاي اداري، اصلاح زيرساخت ها و شفافيت 
سازماني و نظارت دقيق اشاره كرد. اجراي اين عوامل مي تواند در عملكرد تجارت به واسطه 
صفحه 7 را بخوانيد كاهش هزينه ها تاثير چشمگيري داشته باشد.  

تحليل جديد از اقتصاد جهاني  زارع پور: پيام رسان هاي خارجي
حداقل بايد قوانين خودشان را رعايت كنند

چين 
تغيير رويكرد مي دهد؟

تركيب محبوب مخالفان اينترنت 
فيلترينگ و صيانت!

صفحه 7     
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صفحه 6     

اگر تا چند هفته پيش به نظر مي رسيد كه در دو ماه پاياني 
س��ال، بررس��ي لايحه بودجه 1402 و البته برنامه هفتم 
توس��عه، بخش مهمي از وقت دول��ت و مجلس را به خود 
اختصاص خواه��د داد و دو قوه بحث هاي زيادي را در اين 
رابطه مطرح مي كنند اما با گذش��ت چند هفته از تحويل 
بودجه به نمايندگان، خبر چنداني از بررسي جزييات لايحه 
منتشر نشده و نمايندگان مجلس نيز برخلاف سال هاي 

قبل چندان در اين رابطه اطلاع رساني نمي كنند.
هرچند برخلاف سال هاي قبل، ميزان انتقادات نمايندگان 
از عملكرد اقتصادي دولت بيش��تر ش��ده و در شرايطي 
كه حدود يك س��ال به انتخابات بع��دي مجلس مانده، 
برخي نمايندگان تلاش مي كنند با مطرح كردن سوال 
و استيضاح، خود را حامي مردم نشان دهند اما واقعيت 
اين است كه كسي دقيقا نمي داند كه چه در پيش است و 
چه تصميمي براي آينده اقتصاد كشور گرفته خواهد شد. 
در شرايطي كه دولت وعده داده كه برنامه هفتم توسعه را 
تا پايان بهمن ماه به مجلس خواهد رساند، هنوز معلوم 

نيست كه پس از آن آيا مجلس اين برنامه را در اولويت قرار 
مي دهد، بررسي همزمان لوايح را در دستور كار قرار خواهد 

داد يا ترجيح مي دهد اول بودجه را نهايي كند.
در ميان سكوت نس��بي درباره بودجه، هنوز بخش قابل 
توجهي از خبرها حول محور هيات مولدس��ازي جريان 
دارد، هياتي كه چند هفت��ه اي از آغاز به كارش مي گذرد 
اما همچنان انتقادات و س��والات درب��اره آن ادامه دارد. 
مسوولان مختلف دولتي تلاش كرده اند كه در اين رابطه 
خبرهاي مختلفي را منتشر كنند و نگراني هاي مردم را 
برطرف كنند اما هنوز ابهامات به جاي خود باقي اس��ت 
و وزير اقتصاد مجبور ش��ده توضيحاتي جدي��د را در اين 
زمينه مطرح كند. وزير اقتص��اد گفت: اگر ايرادات فني و 
تخصصي در مولدسازي وجود داشته باشد خود شوراي 
عالي هماهنگي سران سه قوه آنها را در مصوبات جديدش 
به عنوان اصلاحيه لحاظ خواهد كرد و در شفاف ترين حالت 
ممكن اطلاع رساني بدون نگراني از عدم شفافيت، به همه 
صفحه 2 را بخوانيد هموطنان گرامي انجام خواهد شد.  

واكاوي كاهش توليدات صنعتي اروپا
 به دليل بحران انرژي 

در گفت وگوی »تعادل« با سيدحميد حسيني

فرصت اروپا  

ميلاد با سعادت امام علی )ع( و روز پدر را تبريک می گوييم



اگ��ر تا چند هفته پيش به نظر مي رس��يد كه در دو 
ماه پاياني سال، بررسي لايحه بودجه 1402 و البته 
برنامه هفتم توس��عه، بخش مهمي از وقت دولت و 
مجلس را ب��ه خود اختصاص خواه��د داد و دو قوه 
بحث هاي زيادي را در اين رابطه مطرح مي كنند اما 
با گذشت چند هفته از تحويل بودجه به نمايندگان، 
خبر چنداني از بررسي جزييات لايحه منتشر نشده 
و نماين��دگان مجلس نيز برخلاف س��ال هاي قبل 

چندان در اين رابطه اطلاع رساني نمي كنند.
هرچند برخلاف سال هاي قبل، ميزان انتقادات نمايندگان 
از عملكرد اقتصادي دولت بيش��تر ش��ده و در شرايطي 
كه حدود يك س��ال به انتخابات بع��دي مجلس مانده، 
برخي نمايندگان تلاش مي كنند با مطرح كردن سوال 
و استيضاح، خود را حامي مردم نشان دهند اما واقعيت 
اين است كه كسي دقيقا نمي داند كه چه در پيش است و 
چه تصميمي براي آينده اقتصاد كشور گرفته خواهد شد. 
در شرايطي كه دولت وعده داده كه برنامه هفتم توسعه 
را تا پايان بهمن ماه به مجلس خواهد رساند، هنوز معلوم 
نيس��ت كه پس از آن آيا مجلس اين برنامه را در اولويت 
قرار مي دهد، بررسي همزمان لوايح را در دستور كار قرار 

خواهد داد يا ترجيح مي دهد اول بودجه را نهايي كند.
در ميان سكوت نس��بي درباره بودجه، هنوز بخش قابل 
توجهي از خبرها حول محور هيات مولدس��ازي جريان 
دارد، هياتي كه چند هفته اي از آغاز به كارش مي گذرد 
اما همچنان انتقادات و س��والات درب��اره آن ادامه دارد. 
مسوولان مختلف دولتي تلاش كرده اند كه در اين رابطه 
خبرهاي مختلفي را منتشر كنند و نگراني هاي مردم را 
برطرف كنند اما هنوز ابهامات به جاي خود باقي اس��ت 
و وزير اقتصاد مجبور ش��ده توضيحاتي جديد را در اين 
زمينه مطرح كند. وزير اقتصاد گفت: اگر ايرادات فني و 
تخصصي در مولدسازي وجود داشته باشد خود شوراي 
عالي هماهنگي سران سه قوه آنها را در مصوبات جديدش 
به عنوان اصلاحيه لحاظ خواهد كرد و در ش��فاف ترين 
حالت ممكن اطلاع رساني بدون نگراني از عدم شفافيت، 

به همه هموطنان گرامي انجام خواهد شد.
احسان خاندوزي در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: با توجه ب��ه مجموع تراز تجاري 
مثبت كش��ور كه بيش از 20 ميلي��ارد دلار در ده ماهه 
امسال است، در تامين ارزهاي لازم براي تجارت و واردات 
رسمي كش��ور هيچ مشكل و محدوديتي از سمت بانك 
مركزي وج��ود ندارد. وي افزود: امي��دوارم با تزريق اين 
منابع به توليدكنندگان و اينكه فعالان اقتصادي بتوانند 
به ارز در سامانه نيما دستيابي پيدا كنند ما از دوره آشوب 
در حوزه ارزي ب��ه دوره ثبات قدم بگذاريم. خاندوزي در 
پاسخ به پرسشي درباره طرح مولدسازي و نحوه اجراي 
آن اظهار كرد: مس��اله مولدسازي جزو نيازهاي جدي و 
درخواست هايي است كه بسياري از كشورهاي دنيا آن را 
اجرايي مي كنند و به تحول اقتصادي كمك مي كند. هرجا 
سرمايه راكدي وجود دارد كه از آن استفاده اي نمي شود 

بايد بيايد و به پروژه ها و طرح هاي عمراني زنده بدل شود.
وزير اقتصاد ادامه داد: متاسفانه ده ها هزار پروژه عمراني 
نيم��ه كاره داريم كه تمام آنها مي توان��د از طريق تزريق 
اين دارايي هاي راكد دوباره زنده ش��ود و در اين مس��ير 
س��ه قوه هم قدم هس��تند و به خاطر فضاس��ازي هايي 
برخي در فضاي مجازي اساسأ از اين مسير تحولي براي 
آينده سرمايه گذاري و پروژه هاي عمراني استان ها هيچ 
عقب نشيني انجام نمي گيرد. وي يادآور شد: اگر ايرادات 
فني و تخصصي وجود داش��ته باش��د خود شوراي عالي 
هماهنگي س��ران س��ه قوه آنها را در مصوبات جديدش 
به عنوان اصلاحيه لحاظ خواهد كرد و در ش��فاف ترين 
حالت ممكن اطلاع رساني بدون نگراني از عدم شفافيت 
به همه هموطنان گرامي انجام خواهد شد. خاندوزي با 
بيان اينكه مديران دستگاه هاي دولتي سال ها مقاومت 
مي كردند تا زمين ها و س��اختمان هاي متروك خود را 
از دس��ت ندهند، تصريح كرد: برخلاف اينكه دولت هاي 
گذشته بارها تاكيد كردند كه مولدسازي مورد توجه باشد 
اما مديران دولتي مثل ملك طلق خود مي خواستند اين 
اموال را نگه دارند درحالي كه كشور در پروژه هاي عمراني 
خود به آن نياز داشت. وزير اقتصاد يادآور شد: هم مقاومت 
مديران و هم برخي دخالت هاي نظارتي كه وجود داشت 
و جرات را از مديران دستگاه هاي اجرايي گرفته است، هيچ 
راهي جز اين نبود كه از طريق يك اختيار ويژه و البته در 
كمال شفافيت و با پايبندي كامل به كارشناسي رسمي 

دادگستري در قيمت گذاري و امثال آن عمل شود.
در ش��رايطي كه بخش قابل توجه��ي تمركز دولت در 
روزهاي گذشته، صرف مولدسازي شده، هنوز تكليف 
مسائل كلاني مانند يارانه و كالابرگ روشن نشده و دولت 
گام به گام در حال پيگيري آنهاست. وزير كار، تعاون و رفاه 
اجتماعي از آغاز طرح كالابرگ الكترونيكي در سه استان 
گيلان، مركزي و قزوين از امروز خبر داد.صولت مرتضوي 
در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران با اشاره 

به اجراي طرح كالابرگ الكترونيكي در استان ها، اظهار 
كرد: سه استان گيلان، مركزي و قزوين از امروز اين طرح 
را آغاز مي كنند و با فروشگاه هاي زنجيره اي هم هماهنگ 
ش��ده كه در آينده نزديك بتوانيم به صورت سراسري 
طرح كالابرگ الكترونيكي را اجرا كنيم. وي افزود: حتماً 
اين طرح تا آخر سال به صورت سراسري اجرا مي شود. 
دولت هيچ بنايي ندارد كه يارانه نقدي را حذف كند، 
اما تكليف قانوني اس��ت كه كالابرگ  الكترونيكي هم 
باشد. مرتضوي تاكيد كرد: مردم مي توانند كالابرگ  
الكترونيكي انتخاب كنند يا يارانه نقدي و قيمت هم 
براساس شهريور سال 1400 است. دولت بنايش بر اين 
است براي كالاهاي اساسي از ارز نيمايي استفاده كند و 

افزايش قيمت در اين زمينه معنا ندارد.
مش��اور وزير اقتصاد نيز توضيحات جدي��دي از درباره 
سرنوش��ت يارانه نان مطرح كرده است. محمد جلال با 
تاكيد بر اينكه دولت يارانه نان را حذف نخواهد كرد، عنوان 
كرد: يارانه نان از ۷0 هزار ميليارد تومان در قانون بودجه 
امسال به 10۵ هزار ميليارد تومان در لايحه بودجه 1402 
افزايش يافته است. اين موضوع باعث مي شود در اجراي 
طرح مديريت هوشمندانه يارانه آرد و نان شاهد هيچگونه 

محدوديت و سهميه بندي نان در سمت مردم نباشيم.
وي درم��ورد زم��ان اجراي ف��از دوم ط��رح مذكور 
اظهار كرد: اجراي طرح آزمايش��ي فاز دوم طرح كه 
متناسب سازي خريد آرد نانوا با عملكرد مردم است، 
در يكي از استان هاي كشور آغاز شده است و با فراهم 
شدن مقدمات، به زودي در ساير استان هاي كشور 
نيز كليد خواهد خورد. مشاور وزير اقتصاد همچنين 
درمورد نحوه اجراي فاز دوم طرح توضيح داد: پيش 
از اجراي طرح هوشمندس��ازي يارانه آرد، س��هميه 
تخصيص يافت��ه به هر نانوايي ثابت اما از يك نانوايي 
به نانواي��ي ديگر، متغير بود. اينگون��ه نبود كه همه 
نانوايي ها ميزان يكساني آرد يارانه اي دريافت كنند. 

اين تفاوت در س��هميه آرد، موجب شده بود برخي 
نانوايي ها كه تمايل داش��تند ساعات بيشتري از روز 
اقدام به پخت نان كنند يا به دليل كيفيت مشتريان 
بيشتري داشتند، به دليل محدوديت سهميه نتوانند 
ساعات پخت را افزايش دهند. هيچ امكاني هم براي 

افزايش سهميه آنها وجود نداشت.
جلال ادامه داد: اما در اجراي فاز دوم طرح هوشمندسازي 
يارانه آرد و نان، قيمت آرد مش��ابه گذشته بوده و تغيير 
نخواهد كرد و محدوديت سهميه آرد نانوايان براي فروش 
نان به مردم برداش��ته خواهد شد. يعني باز هم سهميه 
نانوايي ها با هم متفاوت خواهد ب��ود اما مبنا و علت اين 
تفاوت، ميزان عملكرد نانوايي اس��ت. يعني هر نانوايي 
به ميزان پخ��ت و فروش نان در دوره قبل، بعلاوه »تا 10 
درصد بيش��تر«، براي دوره جديد آرد يارانه اي دريافت 
خواهد ك��رد. لذا نانواياني كه بدليل كيفيت مش��تريان 
بيشتري دارند، مي توانند توليد نان را افزايش دهند. در 
مقابل، اگر يك نانوايي همه آردي كه در دوره قبل دريافت 
كرده را تبديل به نان نكند و به مردم نفروشد، در دوره بعد، 
آرد كمتري دريافت مي كند. وي به اين سوال كه آيا قيمت 
نان در استان هاي مختلف متفاوت است يا خير؟ پاسخ داد: 
تاكيد مي كنم كه طرح هوشمندسازي يارانه آرد و نان هيچ 
تغيير قيمتي در نان ايجاد نكرده است. قيمت نان هر سال 
توسط شوراي آرد و نان هر استان تعيين مي شود اما علت 
تفاوت قيمت نان در استان هاي مختلف، تفاوت وزن چانه 
انواع نان و همچنين هزينه عوامل توليد نان، مثل دستمزد 
كارگر، اجاره بهاي نانوايي و ... است كه موجب شده قيمت 

نان در استان هاي مختلف كشور متفاوت باشد.
مش��اور وزي��ر اقتص��اد در ادام��ه درم��ورد دلي��ل 
هدررفت۵000 ت��ن آرد در روز عنوان ك��رد: وزارت 
جهادكشاورزي با دقت بسيار، آرد را بين نانوايان توزيع 
مي كند اما سامانه هوشمند سازي يارانه آرد و نان براي 
اولين بار در كشور نشان داد كه بخشي از آرد يارانه اي 
توزيعي بين نانوايان به نان مردم تبديل نمي ش��ود و 
صرف ساير مصارف مي شود. در هر كالاي يارانه اي، در 
صورتي كه امكان رصد زنجيره تامين تا مصرف نهايي 
در آن فراهم نشده باشد، چنين هدررفتي متصور است. 
جلال افزود: اين هدررفت سال هاست در زنجيره آرد و 
نان وجود داشته است اما دولت هاي قبل اقدام موثر و 
فراگيري براي جلوگيري از آن انجام ندادند. اما دولت 
سيزدهم با اجراي فاز اول طرح هوشمندسازي يارانه 
آرد و نان، اين هدررفت را شناسايي كرد. شناسايي اين 
هدررفت »دس��تاورد فاز اول« طرح است. در فاز دوم 
طرح به تدريج جلوي اين هدررفت گرفته خواهد شد.

تنها حدود ي��ك ماه و نيم تا پايان س��ال باقي مانده 
و بايد مش��خص ش��ود كه دولت كدام مس��اله را در 
هفته هاي آينده به عنوان اولويت اصلي خود پيگيري 
خواهد كرد، اولويتي كه مش��خص نيس��ت كه آيا بر 
معيش��ت مردم تاثيرگذار خواهد بود يا همچنان به 

سياست هاي كلان محدود مي ماند.
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تاكيد رييسي
 بر امدادرساني به خوي

رييس جمهور با اش��اره به رهنموده��اي مقام معظم 
رهبري در بازديد از نمايش��گاه دستاوردهاي صنعتي 
كش��ور، معاون اول رييس جمهور را مامور تش��كيل 
كارگروهي براي پيگيري تحقق توصيه هاي ايش��ان و 
همچنين مطالبات فعالان اقتصادي و توليدگران كرد. 
س��يد ابراهيم رييسي در جلس��ه هيات دولت با اشاره 
به گ��زارش معاون اول رييس جمهور و وزير كش��ور از 
روند رسيدگي به وضعيت زلزله زدگان خوي، بر تداوم 
امدادرساني تا س��امان يافتن وضعيت آسيب ديدگان 
از اين حادثه تاكيد كرد. رييس جمهور در اين جلس��ه 
همچنين با اشاره به رهنمودهاي مقام معظم رهبري در 
بازديد از نمايشگاه دستاوردهاي صنعتي كشور، معاون 
اول رييس جمهور را مامور تش��كيل كارگروهي براي 
پيگيري تحقق توصيه هاي ايشان و همچنين مطالبات 
فعالان اقتصادي و توليدگران كرد. رييسي تلاش براي 
دستيابي به رشد اقتصادي ۸ درصدي را يكي از انتظارات 
رهبر معظم انقلاب اسلامي در سياست هاي برنامه هفتم 
توسعه از دولت برشمرد و از مسوولان حوزه هاي مختلف 
همچون نفت، صنعت، معدن و كشاورزي خواست كه با 
كار و تلاش شبانه روزي، در جهت افزايش سرمايه گذاري 
و ارتقاي بهره وري در راستاي تحقق اين خواسته تلاش 
كنند. رييس جمهور اصلاح ساختار نظام بودجه ريزي 
را ني��ز از ديگر مطالبات مقام معظم رهب��ري از دولت 
عنوان و بر لزوم پيگيري و همكاري همه دس��تگاه ها با 
س��ازمان برنامه و بودجه كشور در اين خصوص تاكيد 
كرد تا موضوع بزودي در جلسه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا مطرح گردد. رييس جمهور در ابتداي 
اين نشست با تبريك آغاز دهه فجر انقلاب اسلامي،  آن 
را ميراث امام راحل و ثمره خون مطهر شهدا و احياگر 
هويت اسلامي ملت ايران دانست و تاكيد كرد: بهترين 
شكرگزاري اين نعمت الهي آن است كه خود را مديون 
انقلاب اسلامي بدانيم و در هر مسووليتي همه تلاش 
خود را براي پاسداري از اين دستاورد عظيم به كار گيريم.

بايد اهداف سفر گروسي به تهران 
مشخص باشد

رييس س��ازمان انرژي اتم��ي گفت: اينك��ه با وجود 
بازرسي هاي گس��ترده از ايران باز هم احساس نگراني 
مي كنند، نش��ان مي دهد دش��منان اي��ران ادبيات و 
عمليات تخريبي را عليه ما دنبال مي كنند اما ما از اينها 
تاثير نمي گيريم. محمد اسلامي، رييس سازمان انرژي 
اتمي در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: اگر س��ند استراتژي امنيت ملي امريكا كه 
توسط پنتاگون و كاخ سفيد منتشر شده است را بخوانيد 
مي بينيد چه نقشه هاي دقيقي را ترسيم كرده اند. يكي 
از هدف ه��اي آنها در بحث اقتص��ادي تخريب ارزش 
پول ملي، باور و اعتماد مردم بوده است. مردم ما در هر 
كسوتي، بايد مراقب باشند در دام و نقشه دشمن گرفتار 
نشوند. به نظرم بسياري از اتفاقاتي كه در بازار مي افتند 
زياده خواهي و اجحاف است كه برخي انجام مي دهند.  
اسلامي در رابطه با حملاتي مانند حمله اخير به اصفهان 
و تاثي��ر آن در نوع تعامل و همكاري ما با آژانس گفت: 
دشمن، دشمن است و دشمن هم دشمني مي كند و 
نياز به هوشياري و ضريب آمادگي براي پاسخگويي دارد. 
وزارت دفاع خيلي زود و به هنگام اين موضوع را گزارش 
داد. اين حمله را سريع دفع كردند و اين اقدام ناموفق بود؛ 
خود امريكايي ها هم به آن اشاره كردند. البته من مرجع 
صحبت راجع به اين موضوع نيس��تم.  رييس سازمان 
انرژي اتمي در رابطه با زمان سفر گروسي به ايران اظهار 
كرد: اين سفر نيازمند تدوين و محتوا است و بايد اهداف 
و برنامه اين سفر مشخص باشد. خود ايشان اعلام كرده 
چنين سفري دارد و اين سفر بعد از اجلاس سري كه با 
وزراي شوراي اروپا و در پارلمان اروپايي داشتند، بيان 
شد. وي با بيان اينكه ادبياتي كه از سيستم غربي منتشر 
مي شود داراي حقايقي است كه گفته نمي شود، افزود: 
در س��ال هاي 2020 تا 2022 حدود 2 هزار بازرسي 
آژانس انجام داده و در اين س��ه سال ميزان بازرسي از 
ايران ۵00 مورد بازرسي بوده است؛ يعني يك چهارم 
تمام بازديدها. ما در ايران 21 سايت هسته اي داريم و 
كل دنيا ۷۳0 سايت هسته اي دارد و با اين حال باز هم 
احس��اس نگراني مي كنند و اين روند نشان مي دهد 
ادبيات آنها را كه ادبيات دشمن و عمليات تخريبي است 

و ما از اينها تاثير نمي گيريم. 
رييس سازمان انرژي اتمي با اعلام خبر خوش هسته اي 
در ايام دهه فج��ر، گفت: ما يك خط توليد پايلوت كه 
توليد ايزوتوپ هاي پايدار است و يكي از موارد موازي و 
جايگزين با فرآيندهاي فعلي مان است براي توليد راديو 
دارو براي س��رطان و درمان تيروئيد را تقديم بيماران 
عزيز خواهيم كرد. وي درباره بازنگري در سطح امنيت 
تاسيسات هسته اي با تاكيد بر اينكه به لحاظ امنيتي 
و حفاظتي نظام پدافندي خوبي داريم گفت: پوشش 
پدافند هوايي كش��ور قدرتمند اس��ت و سازمان هم 
تمهيداتي دارد و دشمن همواره ناكام مانده و خواهد 
ماند. اسلامي درباره تغيير در سطح تعهدات هسته اي 
ايران اظهار كرد: ما تعهد جا مانده اي نداريم، عمليات 
رواني و اظهارات آنها متمركز بر بحث برجام است. برجام 
يك معامله است كه دو سمت دارد وقتي تعهدات شان را 
انجام نمي دهند ديگر دليلي ندارد ما پايبند به تعهداتي 
باشيم كه با عمليات فشار سعي دارند در ايران تشديد 
كنند. رييس سازمان انرژي اتمي درباره تغيير سطح 
غني س��ازي در ايران تصريح كرد: ما طبق قانون اقدام 
راهبردي كار مي كني��م و خود آنها هم مقيد به قانون 
است و قانون ما هم در چارچوب پادمان است. ما عضو 
ان پي تي هستيم و به آن پايبنديم. وي درباره اجلاس 
شوراي حكام گفت: نفوذ صهيونيستي و دشمني عليه 
ايران بايد خاتمه يابد و همين طور كه در چند روز اخير 
ديديد جبهه شان را تغيير دادند و ديديد كه اول گفتند 
تمركزمان روي ايران و تحولات سياسي است، اما بعدا 
اعلام كردند كه برنامه اي براي تغيير رژيم ايران نداريم و 

اين اقدامات آنها نشان دهنده دشمني است.

سخنگوي كميسيون تلفيق تشريح كرد
آخرين خبرها از بودجه 1402

سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 1402 از 
مصوبه اين كميسيون درباره تعيين نرخ ماليات بر 
خانه ها و خودروهاي لوكس در سال آينده خبر داد.

رحيم زارع در نشست خبري خود به تشريح آخرين 
مصوبات كميسيون تلفيق بودجه ١4٠٢ پرداخت 
و توضيح داد: در لايحه دولت پيش��نهاد ش��ده كه 
ماليات واحدهاي مس��كوني و ب��اغ ويلاهاي مجاز 
كه ارزش آنها با احتساب عرصه و عيان بيش از 20 
هزار ميليارد تومان )همت( است، مازاد بر اين مبلغ 
مشمول ماليات دو در هزار شوند. كميسيون تلفيق 
اين را اضافه كرد كه اين ماليات ش��امل زمين هاي 
فاقد اعياني و داراي كاربري مسكوني در شهرهاي 
بالاي 100 هزار نفر هم مي شود. وي ادامه داد: دولت 
در لايحه بودجه تنها ماليات واحدهاي مسكوني و باغ 
ويلاها را آورده بود كه كميسيون تلفيق زمين هاي 
فاقد اعياني و داراي كاربري مسكوني در شهرهاي 

بالاي 100 هزار نفر را به آن اضافه كرد.
زارع با ارايه مثالي توضيح داد: اگر واحد مسكوني، 
باغ ويلا و زمين هاي فاقد اعياني در شهرهاي بالاي 
صد هزار نفر به ارزش روز 20 ميليارد تومان باشد، از 
پرداخت ماليات معاف است اما اگر مثلا 2۵ ميليارد 
تومان باشد، بايد به ازاي ۵ ميليارد تومان مازاد 2 در 
هزار ماليات بپردازند؛ اين ماليات بر عهده شخصي 

است كه در ابتداي هر سال مالك باشد.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 1402 
درباره مالي��ات خودروهاي لوكس گفت: در لايحه 
دولت آمده كه انواع خودرو سواري و وانت دو كابين 
داراي شماره انتظامي شخصي در اختيار مالكين 
اعم از اش��خاص حقيقي و حقوق��ي كه قيمت روز 
خودروي آنه��ا بيش از يك ميليارد و ۵00 ميليون 
تومان اس��ت، نس��بت به مازاد اين مبلغ مشمول 
ماليات سالانه خودرو به نرخ يك درصد مي شوند؛ 
كميس��يون تلفيق اين رقم را به ۳ ميليارد تومان 
ارزش خودرو افزاي��ش داد. زارع توضيح داد: طبق 
مصوب��ه كميس��يون اگ��ر ارزش روز خودرويي ۳ 
ميليارد تومان باشد معاف از ماليات است و بالاتر از 

آن مشمول ماليات يك درصد مي شود.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 1402 
گفت: يكي ديگر از مصوبات كميس��يون تلفيق در 
مورد موضوع واردات خودرو آمبولانس بود. در لايحه 
بودجه آمده كه واردات خودرو آمبولانس توس��ط 
سازمان اورژانس كشور، هلال احمر و بنياد شهيد 
امور ايثارگران در س��ال آين��ده از پرداخت حقوق 
ورودي و عوارض گمركي معاف است؛ كميسيون 
تلفيق علاوه بر اين مصوب كرد كه دانش��گاه هاي 
علوم پزشكي آمبولانس وارد كرده و آنها هم معاف از 
پرداخت حقوق ورودي و عوارض گمركي مي شوند.

وي افزود: موضوع ديگر درباره فروش مواد اوليه قير 
از محل تحويل نفت خام به پالايشگاه ها بود كه در 
لايحه بودجه تا سقف 1۹ هزار ميليارد تومان آمده كه 
كميسيون تلفيق اين موضوع را به 2۵ هزار ميليارد 
تومان افزايش داد. قير رايگان به بنياد مسكن، راه و 
شهرسازي، بسيج و موارد ديگر براي مناطق محروم 

اختصاص داده مي شود.
زارع همچنين گفت: در لايحه بودجه آمده كه حق 
انشعاب آب، گاز و برق براي مدارسي كه ۵0 درصد 
آن خيرساز است، تا ۵0 درصد تخفيف وجود داشته 
باشد كه كميسيون تلفيق خوابگاه هاي متاهلي را 
هم اضافه كرد. وي ادامه داد: در لايحه بودجه سهم 
صندوق توسعه ملي از نفت 40 درصد، سهم وزارت 
نفت از فروش نفت 14.۵ درصد و سه درصد هم براي 
مناطق محروم و كمتر توسعه يافته و ۵/42 در صد 
براي بودجه عمومي تا سقف ۶0۳ همت مي شود. اگر 
دولت نتواند به اين ميزان نفت بفروشد اين مجوز در 
لايحه آمده كه از حساب ذخيره ارزي استفاده كند.

وي درباره ماليات واحدهاي توليدي، گفت: ماليات 
واحدهاي توليدي در سال جاري 20 درصد بود كه 
در سال آينده 1۸ درصد در نظر گرفته شده كه اين 
بخشودگي علاوه بر ساير معافيت ها و مشوق هاي 
قانوني است. نرخ حقوق ورودي هم در لايحه دولت 
از چهار درصد به يك درصد ب��راي دارو و كالاهاي 
اساسي كاهش پيدا كرده است. همچنين در راستاي 
حمايت از كسب و كارهاي اينترنتي و پلتفرم هاي 

داخلي ماليات آنها با نرخ صفر محاسبه مي شود.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه همچنين 
بي��ان كرد: مجلس و دولت ب��راي حمايت از توليد 
دغدغه دارند كه در همين راس��تا مواد خام و نيمه 
خام در ح��وزه مدني، صنايع فل��زي و غير فلزي و 
نفت و گاز و پتروشيمي مشمول ماليات بر عوارض 
صادراتي مي ش��ود. وي اين نكت��ه را هم گفت كه 
امروز فرصت كميسيون هاي تخصصي براي ارايه 
پيشنهادات خود به كميسيون تلفيق تمام مي شود. 
لذا كميسيون تلفيق از فردا صبح مجددا از تبصره 1 
لايحه بودجه در بخش درآمدي بررسي ها را شروع 

مي كند و احتمال تغيير در مصوبات وجود دارد.
زارع در مورد اينكه آيا احتمال تغيير سقف بودجه 
وجود دارد، گفت: فعلا كميسيون تلفيق در بخش 
مربوط به نفت ۶ هزار ميلي��ارد تومان اضافه كرده 
اس��ت و ممكن اس��ت در مواردي درآمد دولت در 
تلفيق اضافه شود اما در نهايت بناي ما اين است كه 
س��قف بودجه تغيير نكند و شايد يكي دو درصد با 
تغيير مواجه شود. ما به دنبال اين هستيم كه بودجه 
منطقي بسته شده و موضوع معيشت و اشتغال در 
نظر گرفته شود و به نوعي سقف بودجه افزايش پيدا 
نكند. وي افزود: البته در بند »ي« تبصره »ي« در 
م��وارد مربوط به فروش نف��ت موضوعاتي مازاد بر 
س��قف بودجه 1۹۸4 همت بودجه عمومي ديده 
شده، ما هنوز تصميم نگرفتيم كه آيا اينها جزو سقف 
بودجه آورده ش��ود يا خير؟؛ نظر ما بر اين است كه 
بودجه با كسري مواجه نشود چون كسري منجر به 

نرخ تورم خواهد شد كه به ضرر مردم است.

اولويت نامعلوم اقتصادي دولت در زمستان 1401

سخنگوي دولت خبر داد

كالابرگ و بودجه، زير سايه مولدسازي

كالاهاي موردنياز مردم با تخفيف عرضه مي شوند
س��خنگوي دولت با اعلام اينكه ۳2 قلم كالاي مورد نياز 
روزمره مردم از امروز تا پايان ماه رمضان با قيمت تخفيفي 
توزيع مي شود، گفت: اين كالاها فقط مخصوص يك شركت 
نيست. علي بهادري جهرمي در حاشيه جلسه هيات دولت 
در جمع خبرنگاران با تبريك آغاز دهه فجر انقلاب اسلامي 
و روز پدر، اظهار كرد: آرزو مي كنيم سير تعالي و پيشرفت 
كشور كه از اول انقلاب اسلامي آغاز شده است، در گام دوم 

انقلاب با سرعت مضاعف پيش برود.
وي افزود: در جلسه امروز هيات دولت، گزارش هاي متعدد 
از سوي دستگاه هاي مختلف در خصوص برنامه هاي دولت 
در دهه فجر ارايه شد. گزارش مبسوطي از سوي وزير كشور 
و بهداشت از نحوه امدادرساني به زلزله زدگان شهرستان 
خوي ارايه شد. توزيع گس��ترده چادر و امكانات مختلف 
انجام شده، اما حجم تخريب و سرماي زياد هوا، اذيت كننده 
است كه رييس جمهور ومعاون اول براي تسريع و استمرار 
خدمات رساني دستور داده اند. بهادري جهرمي با بيان اينكه 
گزارش هاي خوبي از 4 هزار طرح براي افتتاح در دهه فجر 
ارايه شده است، گفت: همچنين گزارش هاي مختلفي از 
دستاوردها و آمار كشور نيز ارايه شد مثلا رشد صنعت فولاد 
رتبه اول جهاني را به دست آورده است. سخنگوي دولت 
افزود: وزير فرهنگ از اختتاميه جشنواره تئاتر فجر و آغاز 
فيلم فجر گزارشي ارايه كرد. ديروز اختتاميه تئاتر فجر با 
استقبال خوب مردم برگزار شد. نمايشگاه شهر خانواده كه 
طرح وزارت فرهنگ با همكاري نظام بانكي و وزارت صمت 
است از امروز آغاز مي شود و محصولاتي از جمله پوشاك 
و وصنايع دستي با تخفيف هاي مناسب و خريد اعتباري 
آغاز به كار كرده اس��ت . البته محدود به تهران نيست و در 
ساير شهرستان ها هم مشابه اين نمايشگاه برگزار مي شود.

وي همچني��ن اضاف��ه ك��رد: وزارت جهاد كش��اورزي 
جش��نواره اي را ب��ا هم��كاري اتحاديه ه��اي صنف��ي و 
فروشگاه هاي زنجيره اي آغاز كرده است كه ۳2 قلم كالاي 
مورد نياز روزمره زندگي مردم از امروز تا پايان ماه رمضان 
با قيمت تخفي��ف ويژه توزيع مي ش��ود. اين كالاها فقط 
مخصوص يك شركت نيست، بلكه برندهاي مختلفي دارد. 
هر فروشگاه زنجيره اي بخش��ي از اين محصولات را ارايه 
مي كند. به موازات اين طرح ها، قانون اجراي طرح كالابرگ 
الكترونيكي نيز پس از اجراي كامل در استان هرمزگان، در 
سه استان قزوين، گيلان و مركزي اجرا مي شود تا كساني كه 
مايل هستند از كالابرگ به جاي يارانه نقدي استفاده كنند.

وي ادامه داد: يكي ديگر از مصوبات دولت، تصويب كليات 
لايحه تش��كيلات و اختي��ارات و وظاي��ف وزارت ميراث 

فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي بود. بهادري جهرمي 
درباره مصوبه مولد سازي دارايي هاي دولت نيز اظهاركرد: 
اين طرح اختصاص به سال جاري ندارد و شش هفت سال 
هست كه در قوانين بودجه سنواتي، مجلس تكليف مي كند 
تا بسياري از دارايي هاي بخش هاي مختلف دولتي كه به 
نوعي معطل مانده، تعيين تكليف شوند. مردم اين زمين ها 
و ام��وال راكد يا طرح هاي نيمه تمام را در شهرس��تان ها 
مي بينند و مي دانند متعلق به دستگاه هاي اجرايي است. با 
وجود آنكه قانونگذار در قوانين بودجه مقرر مي كند كه اين 
اموال صرف مولدسازي شود، اما تجربه نشان داده كه اين 
قانون و فرآيندها و روال هاي موجود توانايي انجام وظايف 
قانوني ندارد. بعضا درصد تحقق اين قانون به ده درصد هم 

نرسيده است.
وي درباره زمان ارايه برنامه هفتم توسعه به مجلس شوراي 
اسلامي خاطرنش��ان كرد: فرايند نگارش برنامه توسعه 
هفتم براي پنج س��ال آينده به كار كارشناسي دقيق نياز 
دارد. سياست هاي كلي برنامه  توس��عه در شهريور ابلاغ 
شده و پنج ماه گذشته است كه پنج ماه براي تدوين برنامه 
توسعه حداقل زمان ضروري است. سازمان برنامه و بودجه 
در حال نهايي كردن برنامه هفتم اس��ت كه بلافاصله در 
دولت با سرعت بررسي شود و تا پايان سال آماده و تقديم 

مجلس شود.
سخنگوي دولت درباره زمان تشكيل سازمان بازرگاني نيز 
گفت: پس از تصويب دولت، لايحه تش��كيل اين سازمان 
بايد در مجلس بررس��ي شود و در دس��تور كار قرار گيرد. 
تصميم گير نهايي درباره تشكيل سازمان بازرگاني مجلس 
است. دولت آمادگي كامل دارد كه پس از تصويب مجلس، 

اين سازمان را بلافاصله تشكيل دهد.
بهادري جهرمي درباره حكم انفصال از خدمت وزير آموزش 
و پروش بيان كرد: متوجه نشديم چرا يك موضوع غيرقطعي 
در رس��انه ها مطرح ش��د. اين راي غيرقطعي و مربوط به 
شكايتي است كه در سال ۸۸ درباره نحوه محاسبه سنوات 
خدمت يكي از كارمندان آموزش و پرورش صورت گرفته بود 
و سوء برداشتي در روش محاسبه وجود داشته است و همين 
عامل موجب صدور راي شد كه البته راي هنوز غيرقطعي 
بوده و هنوز لازم الاجرا هم نيست. صندوق بازنشستگي نيز 
موضوع را پيگيري مي كند تا اين سوء برداشت برطرف شود. 

طبيعتا مساله خاصي نخواهد بود.
بهادري جهرمي در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه بررسي 
دستور رييس جمهور براي واگذاري خودروهاي خارج از 
ضابطه به كجا رسيد و آيا تخلف دستگاه ها محرز شده است؟ 

گفت: رييس جمهور تاكيد داشته و دارد كه به هيچ وجه در 
زمينه خودرو دولتي و خصوصي ويژه خواري صورت نگيرد 
تا دستگاه ها خارج از روالي كه مردم در آن قراردارند، خودرو 
تهيه نكنند. اين موضوع از ابتداي دولت به دستگاه ها ابلاغ 

شده است و دستگاه ها ملزم به آن هستند.
وي ادامه داد: رييس جمهور به وزير صمت دس��تور داده 
است تا بررسي كنند كه درتهيه خودروهاي نه شخصي، 
بلكه اداري تخلفي صورت گرفته است يا نه كه اگر تخلفي 
صورت گرفته با آن برخورد شود. هنوز گزارش وزارت صمت 
جمع بندي نشده تا قطعا اگر تخلفي از دستور رييس جمهور 

صورت گرفته باشد، با آن برخورد شود.
وي همچنين در پاس��خ به اين سوال كه آيا ميزان عيدي 
كاركنان دولت مشخص شده است، گفت: هنوز پيشنهادي 

ارايه نشده است.
بهادري جهرمي درباره احتمال افزايش قيمت گاز خانگي 
براي س��ال آينده تصريح كرد: افزايش قيمت امسال هم 
تكليف قانوني مجلس ب��ود و دولت مكلف بود هزينه گاز 
كساني كه سقف الگوي مصرف را رعايت مي كنند، افزايش 
ندهد و به كساني كه خارج از الگو مصرف مي كنند، يارانه 
تخصيص ندهد. اخيرا آيين نامه اي تصويب شده است كه 
مشخص شده است برخي مناطق روستايي يا شهرهاي 
كوچك، كنتورهاي گاز تفكيك نشده و مثلا چهار منزل از 
يك كنتور استفاده مي كنند يا استفاده گلخانه اي مي شود 
كه قبوض آن بايد بدون يارانه محاسبه مي شد. با اين حال 
رييس جمهور دستور دادند كه در مورد مثال هايي كه زدم 
يا بخش هايي كه سرماي شديد داشتند، تفكيكي صورت 
بگيرد و تخفيف هفتاد درصدي داشته باشد، اما دولت مكلف 
اس��ت بهاي گاز مصرفي كساني كه براي استخر يا سونا از 
گاز مصرف كرده اند را بدون در نظر گرفتن يارانه محاسبه 
كند. براي سال آتي بايد ببينيم مجلس تكليف قانوني به 

دولت دارد يا خير.
وي درباره برنامه دولت براي تثبيت قيمت ارز گفت: دولت 
تلاش كرده با تخصيص حداكثري ارز در سامانه نيما، نرخ 
دلار را تثبيت كند. تخصيص ارز مصرفي با نرخ 2۸ هزار و 
۵00 انجام مي شود. بانك مركزي منابع كافي در اختيار 
دارد و همچنين اين اختيار را دارد تا در بازار آزاد نرخ سازي و 
مداخله منطقي كند. سخنگوي دولت درباره موضع دولت 
نسبت به طرح تغيير استانداردهاي آلودگي هوا اظهار كرد: 
استاندارد آلودگي هوا، استاندار ثابتي است و نه تغيير كرده 
و نه تغيير مي كند و نه دولت برنامه اي براي تغيير آن دارد. 
اين بحث از سوي يكي از اعضاي دولت كامل منتقل نشده 

بود كه من تبيين مي كنم. بحثي كه در جلسه هيات دولت 
صورت گرفت گلايه اي بود كه وزير آموزش و پرورش و وزير 
علوم نسبت به تعطيلي مدارس و دانشگاه ها در ايام آلودگي 
هوا مطرح كردند چون ما دو سه سال بحران كرونا را داشتيم 
كه باعث شد مدارس دو سال به صورت غيرحضوري برگزار 
شوند و اين به افت كيفيت آموزشي منجر شده بود. آنها از اين 
جهت گلايه داشتند كه هميشه اولين راه تعطيلي مدارس 
و نظام آموزشي نباشد و بحث شد در جلسه كه نظاماتي كه 
در اين حوزه مقرر شده يعني هم آيين نامه اي در راستاي 
اجراي قانون هواي پاك وهم دستورالعملي كه مقرر شده 
نيازمند يك بازنگري است.از اين بازنگري يك سوءبرداشت 
و سوءتعبير شد به منظور تغيير شاخص هاي آلودگي اما اين 

موضوع اصلا در دستور كار دولت هم نيست.
وي ادامه داد: بحث اين اس��ت كه وقتي هوا آلوده مي شود 
باي��د ببينيم كه اولين و تنهاترين راه تعطيلي مدرس��ه و 
مراكز آموزشي است يا سازوكارهاي ديگري مثل كاهش 
ساعت كلاس ها وجود دارد. در همين راستا پيشنهاد وزير 
آموزش و پرورش در كميس��يون ام��ور زيربنايي دولت با 
حضور نمايندگان وزارت بهداش��ت، نمايندگان سازمان 
محيط زيست و نمايندگان بخش هاي مختلف به صورت 
كارشناس��ي درحال بحث و بررسي است كه يك بازبيني 
مجددي نه در شاخصه ها بلكه در حوزه نحوه برخورد و مواجه 
با معضل آلودگي صورت بگيرد كه البته اصل مديريت اين 
مساله در راستاي اجراي قانون هواي پاك است كه كاهش 

آلايندگي ها را در پيش داشته باشيم.
س��خنگوي دولت در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا 
دولت برنامه اي براي تغيير سياس��ت هاي فرهنگي و 
اجتماعي خود دارد، گفت: برنامه دولت در جهت حل 
مشكلات كش��ور با اولويت بندي در قالب سند تحول 
دولت مشخص شده اس��ت. تاكيد مي كنم كه برنامه 
دولت براي تغيير و تحول هاي رويكردي و اساسي در 
حوزه هايي كه مطالبه مردم است، به صورت عمومي 
وشفاف منتشر شده و همه متخصصان مي توانند آن 
را مورد بررسي قرار دهند تا اگر درست باشد، مطالبه 
اجرا داشته باشند و اگر نه مشكلات آن سياست ها را 
بيان كنن��د. وي افزود: موضوعاتي مثل حق برگزاري 
تجمعات كه سال ها در دستور كار بوده است از سوي 
دولت لايحه اي براي آن تهيه شده و كليات آن در دولت 
تصويب شده و در حال نهايي شدن و تقديم به مجلس 
است. همچنين خانه ملي گفت وگوها را داشته ايم كه 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي آن را تصويب كرده است.



گلناز پرتوي مهر|
آمار توليد فولاد جهان در سال ۲۰۲۲ كه در روزهاي 
اخير منتش��ر شد، ش��اهد كاهش ش��ديد توليدات 
فولادي اروپا به نسبت س��ال ۲۰۲۱ بوديم كه خود 
سال ۲۰۲۱ هم به دليل پاندمي كرونا و ركود حاصل 
از آن به ش��دت با افت توليد مواجه بود و حالا باز هم 
به دليل بحران انرژي ش��اهد كاهش توليد صنعتي 

اروپا هستيم.
به گزارش خبرنگار » تعادل«، بحران اروپا مربوط به 
وابستگي 4۰ درصدي اش به گاز روسيه است و با بروز 
جنگ اوكراين منبع اصلي تأمين اين انرژي را از دست 
داده است. اين وضعيت هزينه هاي بالايي را بر اقتصاد 
كشورهاي اروپايي وارد كرده است و صنايع اين قاره 
را با بحران سختي روبرو كرده است كه شاهد كاهش 
توليدات نسبت به س��ال ۲۰۲۱ هستيم؛ اينها همه 
در حالي است كه سال ۲۰۲۱ به دليل تداوم پاندمي 
كرونا، ركود بزرگ��ي در همه اقتصادهاي دنيا پابرجا 
بود ولي باز هم توليدات صنعتي اروپا با وجود خروج 
دنيا از ركود به دليل بحران انرژي، كاهش ۱۰ تا 3۰ 
درصدي توليدات صنعتي را داشتيم. شرايط ايران اما 
متفاوت بوده و اگر مشكلي در كشور به لحاظ انرژي 
داريم بر اثر عدم مديريت مصرف بروز كرده است كه 

با بحران اروپا قابل مقايسه نيست.
قطع صادرات گاز روسيه به اروپا، كشورهاي اروپايي 
را مجبور به اعمال سياست هايي به منظور جايگزيني 
اين منبع انرژي كرد. ش��ايد اروپ��ا توفيقاتي در اين 
زمينه كس��ب كرده باش��د، اما واقعيت اين است كه 
هزينه هاي بالايي بر اقتصاد اروپا تحميل شده است 
كه قطعاً بر بنيان هاي اقتصادي كشورهاي اروپايي اثر 
منفي خواهد داشت. طبق گزارش Bruegel، هزينه 
پرداخت يارانه انرژي توسط كشورهاي اروپايي براي 
حمايت از مصرف كنندگان حدود ۱۰۰۰ ميليارد دلار 
برآورد شده اس��ت، اين هزينه فارغ از خسارت وارده 
به صنايع اتحاديه اروپاس��ت كه بحران گاز منجر به 
تعطيلي آنها شده است. اين عدد تنها براي مقابله سال 
اول بحران انرژي و زمستان سخت اروپاست و با تداوم 
وضعيت ناپايدار توليد، طي سال هاي آينده با خروج 

سنگين سرمايه گذاران صنعتي همراه خواهد بود. 
بر اساس اين گزارش، چالش هاي واقعي در فوريه يا 
مارس آغاز مي شوند، زماني كه مخازن ذخيره سازي 
اروپا بايد دوباره پر ش��ود. طبق اع��ام مدير اجرايي 
آژانس بين المللي انرژي اين زمستان براي اروپا سخت 
است اما زمستان آينده ممكن است بسيار سخت تر 
از امس��ال باشد. اگرچه بسياري از رسانه ها در تاش 
هس��تند بحران فعلي اروپا را در دسترسي به منابع 
پايدار انرژي بي اهميت جلوه دهند و به بزرگ نمايي 
اقدامات اروپا در مديريت اين بحران مبادرت كنند، 
اما آمارها چيز ديگري مي گويند. اينكه توليد كود در 
اروپا به نصف كاهش يافته است و كشورهاي اروپايي با 
قيمت هاي بسيار بالايي مجبور به واردات آن هستند، 

اينكه توليد فولاد كش��ورهاي اروپايي طي ماه هاي 
گذشته به شدت افت كرده اس��ت و اين كشورها در 
زمينه صنايع ديگر همچون خودرو، شيشه، سراميك 
و... با مشكل مواجه ش��ده اند، نشان دهنده وضعيت 
اسفناك صنايع اروپاست. در ادامه نظرات حسيني را 
به عنوان يك اقتصاددان در اين خصوص مي خوانيد.

در همين زمينه، س��يدحميد حسيني، كارشناس 
حوزه ان��رژي، در گفت وگو با خبرن��گار »تعادل« با 
اشاره به اينكه اروپا تاش كرده است با واردات ال ان 
جي از امريكا و قطر، جايگزيني براي گاز روسيه پيدا 
كند، تصريح ك��رد: جايگزيني فرآورده هاي نفتي به 
جاي گاز نيز از ديگر كارهايي است كه اروپايي ها به 
آن روي آورده اند، اما واقعيت اين است كه قيمت هاي 
انرژي به قدري افزايش پيدا كرده است كه برخي از 
صنايع اروپا فعال نيس��ت و به حالت تعطيل يا نيمه 

تعطيل درآمده اند. 
وي عنوان داشت: اين شرايط به افزايش تورم در اين 
قاره منجر شده است و بعضاً صنايع اروپا قابليت رقابت 
خود را در بازار از دست داده اند. به ويژه اروپا در توليد 
محصولاتي كه نياز به خوراك گاز دارند با مشكات 
اساسي روبرو شده است. مثاً توليد كود در اين قاره 
به نصف كاهش يافته و واردات كود با قيمت هاي بالا 
در دستور كار قرار گرفته است. در اين شرايط امريكا 
در تاش اس��ت تا از اوضاع به نفع خودش بهره ببرد 
و س��رمايه ها را از اروپ��ا خارج كرده و به اين كش��ور 

روانه كند.
وي در ادامه گفت: مشخص است كه قطع صدور گاز 
روسيه به اروپا بر اين قاره اثرگذار بوده است و ساليان 
گذشته كس��ي تورم هاي بالاي 3 يا 4 درصد را در اين 
قاره سراغ نداشت، اما الان شاهد تورم هاي نسبتاً بالايي 
در كشورهاي اروپايي هستيم. به طوري كه در برخي 

از كشورها تورم به ۱۲ درصد نيز افزايش يافته است.
وي ادامه داد: در حال حاضر، زندگي براي مردم اروپا 
بسيار سخت شده اس��ت و صنايع اروپايي نيز براي 
توليد با مشكل مواجه هستند. دولت ها در كشورهاي 
مختلف از جمله فرانسه و آلمان مجبور شده اند براي 
كمك به مردم به منظور پشت سر گذاشتن زمستان، 
هزينه هاي انرژي آنان را بپردازند. بعد از هزينه هايي 
كه اروپا برای كرونا پرداخت كرد، هزينه هاي جديد 
كه به اقتصاد اين كش��ورها تحميل مي ش��ود، قطعاً 

مي تواند بنيان اقتصادي اروپا را دچار مشكل كند. 
اين كارشناس اقتصادي خاطرنش��ان كرد: شرايط 
فعلي فرصتي را براي كشورهاي دارنده منابع مانند 
ايران به لحاظ توس��عه صادرات به وجود آورد. مثاً 
صادرات ما به تركيه شديداً افزايش پيدا كرده است. 
حداكثر صادرات كشورمان به تركيه طي سال هاي 
گذشته 3 ميليارد دلار بوده كه به بالاي 6 ميليارد دلار 
افزايش يافت. اين آمار نشان مي دهد كه بسياري از 
محصولات ما مانند فولاد، آلومينيوم، اوره و آمونياك 
در حال ارس��ال به اروپا از راه تركيه اس��ت. الان در 

صنايعي كه اروپا دچار مشكل شده، براي ما فرصتي به 
منظور توسعه صادرات به وجود آمده است. همچنين 
در برخي موارد تركيه كالاهاي ما را جايگزين كالاهاي 
مصرفي خودش ك��رده و كالاهاي خودش را به اروپا 
ص��ادر مي كند. اين احس��اس به وجود آمده اس��ت 
ك��ه امكان حضور صادراتي ما در ب��ازار اروپا در حال 

شكل گيري است. 
حس��يني گفت: بحران اروپا مربوط به وابستگي 4۰ 
درصدي اش به گاز روسيه است و با بروز جنگ اوكراين 
منبع اصلي تأمين اين انرژي را از دس��ت داده است. 
اين وضعيت هزينه هاي بالايي را بر اقتصاد كشورهاي 
اروپايي وارد كرده است و صنايع اين قاره را با بحران 
سختي روبرو كرده است كه شاهد كاهش توليدات 
نسبت به سال ۲۰۲۱ هس��تيم؛ اينها همه در حالي 
است كه س��ال ۲۰۲۱ به دليل تداوم پاندمي كرونا، 
ركود بزرگي در همه اقتصادهاي دنيا پابرجا بود ولي 
باز هم توليدات صنعتي اروپ��ا با وجود خروج دنيا از 
ركود به دليل بحران انرژي، كاهش ۱۰ تا 3۰ درصدي 
توليدات صنعتي را داشتيم. شرايط ايران اما متفاوت 
بوده و اگر مشكلي در كشور به لحاظ انرژي داريم بر 
اثر عدم مديريت مصرف بروز كرده است كه با بحران 
اروپا قابل مقايس��ه نيست. ما كشوري هستيم كه به 
منابع دسترسي داريم و به اين لحاظ مشكلي نداريم 
و با اعمال سياست گذاري هايي مي توانيم مسائل را 

حل و فصل كنيم. 
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صعود قيمت نفت در آستانه 
ديدار وزيران اوپك پلاس

قيم��ت نف��ت در معام��ات روز چهارش��نبه در پي 
سيگنال هايي از كندي رشد تورم در امريكا كه نگراني ها 
نسبت به وقوع ركود در اين كشور را تا حدودي برطرف 
كرد و افت ارزش دلار، افزايش يافت. به گزارش ايسنا، 
بهاي معامات نفت برنت با 3۲ سنت معادل ۰.4 درصد 
افزايش، به ۸۵ دلار و ۷۸ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي 
معامات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 4۲ سنت 
معادل ۰.۵ درصد افزايش، به ۷۹ دلار و ۲۹ س��نت در 
هر بشكه رسيد. هر دو شاخص پس از رشد حدود يك 
درصدي در معامات روز گذش��ته، ب��راي دومين روز 
متوالي افزايش پيدا كردند. تحليلگ��ران كالاي گروه 
تحقيقاتي ANZ در يادداش��تي نوشتند: در بحبوحه 
فصل انتشار گزارش هاي مالي مثبت شركت ها، فضا تغيير 
كرده است. نشانه هاي كندي رشد تورم نيز اين انتظارات 
كه فدرال رزرو ممكن اس��ت روند افزايش نرخ بهره را 
متوقف كند را برانگيخت. انتظارات پايين تر درباره افزايش 
نرخ بهره، به كاهش شاخص دلار كمك كرد و از افزايش 
قيمت نفت كه با اين ارز قيمت گذاري مي شود، پشتيباني 
كرد. همه نگاه ها به نشست روز چهارشنبه گروه اوپك 
پاس دوخته شده است. انتظار مي رود در اين نشست، 
اهداف توليد فعلي كه نوامبر گذشته تصويب شده بود، 
تاييد شود. طبق نظرسنجي ماهانه رويترز، توليد نفت 
اوپك در ژانويه در پي كاهش صادرات عراق، عدم بهبود 
توليد نيجريه و پايبندي بالاي توليدكنندگان خليج 
فارس به توافق اوپك پاس، كاهش پيدا كرد و ۱۰ عضو 
اوپك كه در توافق اوپك پاس مشاركت دارند، ۹۲۰ هزار 
بشكه در روز پايين تر از حجم هدف گذاري شده تحت 
توافق نفتي، توليد كردند كه بزرگ تر از كسري ۷۸۰ هزار 
بش��كه در روز در دسامبر بود. به گفته يوگاندا ساچودا، 
كارشناس مستقل بازار نفت، به نظر مي رسد قيمت نفت 
در حال عبور از دوره نوس��ان شديد است. اوپك پاس 
احتمالا به اهداف توليد فعلي خود پايبند مي ماند. با اين 
حال، روسيه به سمت افزايش صادرات نفت به خريداران 
آسيايي با با قيمت ارزان تر پيش مي رود كه مي تواند توازن 
بازارهاي نفت را برهم زند. پيش بيني صندوق بين المللي 
پول از نرخ رش��د بالاتر اقتصاد جهاني و انتظارات براي 
تقاضاي قويتر از سوي چين براي نفت در بحبوحه بهبود 
سفرها، از قيمت هاي نفت پشتيباني كرده است. در اين 
بين، آمار موسسه امريكن پتروليوم نشان داد ذخاير نفت 
امريكا در هفته منتهي به ۲۷ ژانويه، به ميزان حدود 6.3 
ميليون بشكه افزايش پيدا كرده است كه بسيار بزرگ تر 
از رشد 4۰۰ هزار بشكه اي بود كه تحليلگران و نظرسنجي 
رويترز پيش بيني كرده بودند. ذخاير سوخت هاي ديگر 
ش��امل ديزل و نفت كوره، به ميزان حدود ۱.۵ ميليون 
بشكه افزايش يافت كه برخاف پيش بيني تحليلگران 
از كاهش ۱.3 ميليون بشكه اي اين ذخاير بود. بر اساس 
گزارش رويترز، آمار رسمي ذخاير نفت و فرآورده هاي 
نفتي امريكا، بعد از ظهر روز جاري از سوي اداره اطاعات 

انرژي امريكا منتشر خواهد شد.

بازي سازان جديد
 بازار طلاي سياه

اميد به اقتصاد امريكا، قيمت نفت خام اين كش��ور را 
افزايش داد اما بي ثباتي ب��ازار نفت قيمت نفت برنت 
را در بازارهاي جهاني كاهش داد. به گزارش فارس به 
نقل از رويترز، با بروز نشانه هايي از كند شدن افزايش 
نرخ تورم در امريكا كه نگراني ها در مورد ركود اقتصادي 
در اين كشور را كاهش داد، قيمت نفت خام امريكا در 

معامات امروز افزايش يافت. 
از طرفي بي ثباتي بازار نفت و ادامه سياست نفتي اوپك 
پاس و افزايش صادرات نفت روسيه، قيمت نفت برنت 
را كاهش داد. هر بش��كه نفت خام امريكا با 4۰ سنت 
افزايش ۷۹.۲۷ دلار معامله شد. هر بشكه نفت برنت 
درياي شمال با 4۱ سنت كاهش ۸4.4۹ دلار فروخته 
شد. هر دو ش��اخص نفتي پس از افزايش حدود يك 
درصدي در روز گذشته، امروز نيز افزايش قيمت ثبت 
كردند. تحليلگران بانك ANZ طي يادداشتي نوشتند: 
»در ميانه گزارش هاي مثبت شركت ها، احساس حاكم 
بر بازار تغيير كرده اس��ت. نشانه هايي از كاهش تورم، 
انتظارات مبني بر اينكه ف��درال رزرو احتمالا بتواند 
افزايش نرخ بهره را متوقف كند را تقويت كرده است.« 
از س��وي ديگر، تمامي نگاه ها امروز به نشست اوپك 
پاس معطوف ش��ده اس��ت كه انتظار مي رود هدف 
توليدي تعيين ش��ده در ماه نوامبر را تغيير ندهند. بر 
اساس برآوردهاي رويترز، توليد نفت اوپك در ماه ژانويه 
كاهش يافت زيرا صادرات نفت عراق كم شد و صادرات 
نفت نيجريه بهبود نيافت. به طوري كه ۱۰ عضو اوپك 
۹۲۰ هزار بشكه در روز كمتر از هدف تعيين شده تواق 
اوپك توليد نفت داش��تند. اين عقب ماندن از هدف 
توليد، بيشتر از رقم كسري ماه دسامبر برابر با ۷۸۰ هزار 
بشكه در روز است. سوگاندا ساچدوا، كارشناس مستقل 
بازار نفت گفت: » به نظر مي رسد قيمت نفت براي عبور 
از يك دوره افزايش نوسانات آماده است... اوپك پاس 
احتمالا سياست كنوني توليد خود را حفظ مي كند، با 
اين حال، روسيه با ارايه تخفيف هاي شديد، به سوي 
افزايش صادرات نفت به آسيا متمايل شده كه اين امر 

مي تواند توازن بازارهاي نفتي را مختل كند.«

حمل نفت روسيه توسط 
نفتكش هاي غربي افزايش يافت

نفتكش هاي غربي حمل نفت روس��يه را در ماه 
ژانويه كه قيم��ت گريد نفت��ي اورال پايين تر از 
س��قف قيمت بين المللي بود، افزايش دادند. به 
گزارش ايسنا، كش��ورهاي گروه هفت، استراليا 
و اتحاديه اروپا از پنجم دس��امبر، اجراي س��قف 
قيمت 6۰ دلار در هر بش��كه را براي فروش نفت 
روس��يه كه از طريق دريا حمل مي ش��ود، آغاز 
كردند. اين س��قف قيمت به كش��ورهاي خارج 
از اتحاديه اروپ��ا اجازه مي دهد نفت روس��يه را 
وارد كنند اما ارايه خدمات حمل و بيمه توس��ط 
شركت هاي غربي، در صورت فروخته شدن نفت 
روس��يه به قيمت بالاتر از 6۰ دلار در هر بشكه، 

ممنوع خواهد بود.
عم��ده نفت روس��يه اكن��ون پايين اين س��طح 
معامله مي ش��ود و قيمت گريد نفتي اورال كه از 
بندر پريمورسك صادر مي ش��ود، براي تحويل 
بر مبناي ف��وب، 4۹ دلار و ۵۰ س��نت و از بندر 
نووراسييس��ك، 4۷ دلار و ۸3 س��نت بود. بنا بر 
اظه��ارات معامله گران و آم��ار رفينيتيو آيكان، 
بارگيري نفت از بنادر اروپايي پريمورسك، اوست 
لوگا و نووراسييسك روسيه، تحت تاثير تقاضاي 
قوي آس��يا، صعود قيمت نفت و قابل دس��ترس 
بودن نفتكش هاي بيش��تر، در ژانويه به بيش از 
۹.۵ ميليون تن رس��يد. بارگيري نفت روسيه و 
قزاقس��تان از بنادر پريمورسك و اوست لوگا، در 
ژانويه به ۷.4 ميليون تن رسيد كه بالاترين ميزان 

از سال ۲۰۱۹ بود.
كش��تي هاي متعلق به اتحاديه اروپا به خصوص 
يونان، بيش از دو ميليون تن نفت اورال را از بنادر 
روسيه در درياي بالتيك و درياي سياه در ژانويه 
بارگيري كردند كه معادل بيش از يك چهارم از 

صادرات روسيه بود.
بر اساس محاسبات رويترز كه با استفاده از آمار 
آيكان و اطاعات معامله گران انجام شده، حجم 
نفت روسيه كه توسط كشتي هاي اتحاديه اروپا 
حمل ش��ده اس��ت، در دس��امبر تقريبا دو برابر 
ش��د. كش��تي هاي متعلق به يونان كه توس��ط 
شركت هاي يوناني مديريت مي شوند، در ژانويه 
حداقل ۲۱ محموله نفت روسيه را به مقصدهاي 

مختلف بردند.
ولاديمير پوتين، رييس جمهوري روس��يه اواخر 
دس��امبر، با ص��دور فرماني، عرض��ه نفت خام و 
فرآورده هاي نفتي را از اول فوريه به مدت پنج ماه 
به كشورهايي كه از مكانيزم  سقف قيمت تبعيت 
مي كنند. ممنوع كرد. مسكو دوشنبه هفته جاري 
با صدور فرماني، رعايت مكانيزم هاي قيمت غربي 
را براي شركت هاي صادركننده نفت و نهادهاي 

گمركي اين كشور ممنوع اعام كرد.

 حال اينترنت خوب است
اما تو باور نكن!

از طرف ديگر در روزهاي فوران فناوري كه هر سال 
هم نه، هر روز اتفاق جديدي در دنياي تكنولوژي رخ 
مي دهد، در شرايطي كه وضعيت نامطلوب اينترنت 
ص��داي رييس جمهوري را ه��م درآورده، نماينده 
مجلس از آن راضي نيست و حتي وزير ارتباطات هم 
كيفيت آن را گردن نمي گيرد، به نظر مي رسد حرف 
از اينترنت اشياء و نسل شش��م و هوش مصنوعي ، 
بيشتر از اينكه آرزوي در آستانه تحقق يا حتي آرزوي 

دور و درازي باشد، به شوخي تلخي مي ماند.

كوپن يا درآمد پايه همگاني؟
بايد اين روند غيربهره ور متوقف شود. كسي نمي داند، 
اين همه ش��ركت دولتي زيان ده چرا اين حجم از 
بودجه را در اختيار مي گيرند. اساسا تا چه زماني قرار 
اس��ت مردم هزينه اين ساختار غيربهره ور را با فقر 
خود پرداخت كنند؟ دولت با حذف اين موسسات 
غيرضروري مي تواند به مردم درآمد پايه همگاني  
ubiتخصيص دهد. تله اي اس��ت كه اقتصاد ايران 
را وارد گرداب��ي از مش��كات پايان ناپذير مي كند. 
نخستين تبعات اين روند معيوب تشكيل بازار سياه، 
توزيع رانت، فساد گسترده و... است. اين روند نه تنها 
باعث بهبود شاخص هاي معيشتي مردم نمي شود، 
بلكه آنان را گرفتار چرخه اي از درخواست يارانه هاي 
پايان ناپذير مي كند. از قديم مي گويند، بهتر است به 

مردم به جاي ماهي، ماهيگيري ياد داده شود.

دريچه هاي تازه به سمت توافق
 البته همه اين گزاره ها در گروي گزارشي است كه 
آژانس قرار است طي روزهاي آينده از طريق سفر به 
تهران تهيه و ارايه كند. اگر رويكرد اين گزارش مثبت 
باش��د و ايران بتواند به ابهامات آژانس پاسخ دهد، 
بدون ترديد، مي توان چشم اندازي از بهبود را متصور 
شد، اما اگر اين گزارش منفي باشد، بايد دوره اي از 
تقابل هاي تازه ميان ايران و آژانس از يك سو و پس 
از آن ايران و شوراي امنيت از سوي ديگر  را متصور 
شويم. اين روند به نفع هيچ كدام از طرفين نيست، 
ايران به مذاكرات هس��ته اي نياز دارد تا مشكات 
اقتصادي  اش را حل و فصل كند و به معيشت مردم 
خود رسيدگي كند. در نقطه مقابل امريكا هم به اين 
توافق نياز دارد تا از يك طرف براي خود دس��تاورد 
در حوزه سياس��ت خارجي بس��ازد و مهم تر از آن 
چالش هاي منطقه اي را بهبود بخشد. حتي اروپا هم 
دس��تاوردهاي خاص خود را از اين توافق برداشت 
مي كند. بنابراين همه بايد براي دس��تيابي به اين 

توافق تاش كنند.

واكاوي كاهش توليدات صنعتي اروپا به دليل بحران انرژي در گفت وگوی »تعادل« با سيدحميد حسيني

جواد اوجي، وزير نفت:  

شرايط فعلي اروپا فرصتي براي كشورهاي دارنده منابع 

پيشنهاد مجلس رقم يك ميليون و ۲۰۰ هزار بشكه براي فروش نفت در بودجه است

اميدواريم مجبور به واردات بنزين نشويم

يك عضو هيات رييس��ه كميس��يون انرژي مجلس 
ش��وراي اس��امي تاكيد كرد: مجلس هم در حوزه 
قيمت فروش نفت و هم در حوزه ميزان فروش نفت 
در لايحه بودجه ۱4۰۲ نظر داشت و به احتمال قوي 
اين ارقام در لايحه بودجه پيش��نهادي دولت تغيير 

خواهد كرد.
عبدالعلي رحيمي مظفري در گفت وگو با ايس��نا با 
اشاره به پيش بيني ها از عدم تحقق درآمدهاي نفتي 
پيش بيني ش��ده در لايحه بودجه ۱4۰۲ كل كشور 
بيان كرد: در شرايط تحريمي تصميم گيري پيرامون 
قيمت نفت و ميزان فروش نفت يك موضوع حياتي 
اس��ت. دو مس��اله در اين حوزه حائز اهميت است. 
اول اينكه آي��ا واقعا اعداد و ارقام در اين حوزه محقق 
 مي ش��ود يا نمي ش��ود. دوم اينكه اين اعداد و ارقام 
دست مايه اي براي فش��ار به ايران از طرف دشمنان 
در حوزه تحريم خواهد ش��د يا خير. در حوزه محقق 
شدن اعداد و ارقام پيش بيني شده براي ميزان فروش 
نفت در سال آينده، به نظر مي رسد رقم يك ميليون 
و 4۰۰ هزار بشكه رقم بالايي براي فروش نفت است. 

وي در ادامه اظهار كرد: پيش��نهاد كميسيون انرژي 
يك ميليون و ۲۰۰ هزار بش��كه است كه به احتمال 
قوي همين رقم در مجلس بس��ته ش��ود. متاسفانه 
ما سياس��ت متناقض��ي را دنبال مي كني��م. از يك 
طرف شعار مي دهيم كه مي خواهيم از خام فروشي 
جلوگيري كنيم از طرف ديگر در مسابقه فروش نفت 
قرار داريم كه با سياست اصلي در تناقض است. از نظر 

ما رقم پيش بيني شده براي فروش نفت بالا است.
نماينده مردم سروستان در مجلس شوراي اسامي 
تصريح كرد: از س��وي ديگر قيم��ت فروش نفت نيز 
حائز اهميت است. اينكه ما قيمت فروش نفت را بالا 
يا پايين گرفته و از ط��رف ديگر قيمت دلار را چقدر 
در نظر مي گيريم حائز اهميت اس��ت. ما اگر خود به 
خود قيمت نف��ت را در بودجه پايين در نظر بگيريم 
عما اين سيگنال را به خارج مي دهيم كه ما حاضر 
هستيم كه نفت خود را با قيمت پايين تر عرضه كنيم. 
از طرف ديگر اگ��ر بخواهيم قيمت نفت را در بودجه 
زياد بالا بگيريم مي تواند دس��ت مايه اي باشد براي 
اينكه س��قف بودجه بالا بسته شود. از طرف ديگر در 

قيمت گذاري دلار كه شاهد در ظاهر هيچ ربطي به 
كميس��يون انرژي ندارد، اما در نهايت قيمت آن به 
قيمت فروش نفت وابس��ته است. بودجه ما با سقف 
ريالي بسته مي شود. درست است كه ما قيمت نفت را 
به دلار تعيين مي كنيم اما در نهايت زماني كه قيمت 
دلار را تعيين مي كنيم داريم س��قف بودجه را با آن 

قيمت و بر مبناي نفت مي بنديم.
وي در ادامه تاكيد كرد: در نهايت عدد ميزان فروش 
نف��ت، عدد قيمت نفت و عدد قيمت دلار اس��ت كه 
در هم ضرب ش��ده و درآمد حاصل از فروش نفت را 
تعيين مي كند. طبيعتا اگر ما قيمت دلار را بالا ببنديم 
خودش اين سيگنال را به بازار مي دهد كه دلار گران 
شده و ارزش پول ملي پايين آمده است از طرف ديگر 
اگر قيمت دلار را غيرواقعي و پايين ببينيم خودش 
ابزاري مي شود تا واقعيت هاي جامعه پوشانده شود. 
اين سوال براي مردم ايجاد مي شود وقتي نمي توانيد 
قيمت دلار را پايين بياوريد چرا در بودجه رقم پاييني 

براي قيمت آن پيش بيني مي كنيد؟
وي افزود: در مجموع هم در حوزه قيمت فروش نفت 

و هم در بح��ث ميزان ف��روش تغييراتي در مجلس 
خواهيم داش��ت به خصوص در حوزه ميزان فروش 

نفت به احتمال زياد اين تغيير اعمال خواهد شد.
اين عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسامي 
پيرام��ون اظه��ارات متناقض درب��اره ميزان تحقق 
درآمده��اي نفتي در بودج��ه ۱4۰۱، بيان كرد: اولا 
به خاطر شرايط تحريمي همه آمار و ارقام بافاصله 
منتش��ر نمي ش��ود. از س��وي ديگر ما يك بحثي در 
خصوص فروش نفت داريم و يك بحثي در خصوص 
تحقق بودجه داريم. ممكن است فروش نفت انجام 
ش��ود اما بازگرداندن پول آن س��يكل طولاني تري 
داش��ته باشد. ممكن اس��ت ما فروش نفت را داشته 
باشيم و بخشي از درآمد آن در قالب ديوني يا مواردي 
كه ما در مراودات و قراردادهاي خود مي بينيم منظور 
شود. به همين خاطر در ارايه آمار از تحقق ريالي اين 
بخش از بودجه معمولا ارق��ام متفاوتي وجود دارد. 
وزارت نفت آمار خود را بر اس��اس فروش نفت ارايه 
مي كند و خزانه نيز بر اساس پولي كه به داخل خزانه 

رفته است آمار خود را ارايه مي كند.

وزير نفت گفت: ظرف دو سه ماه آينده تفاهم نامه هايي 
كه با ش��ركت هاي بزرگ روسي شده است به قرارداد 

منجر خواهد شد.
جواد اوجي در جمع خبرنگاران در حاش��يه جلس��ه 
هيات دولت گفت: وزارت نفت هم در ايام دهه فجر و 
هم تا پايان امسال پروژه هاي خيلي خوب و بزرگي را 
در دولت سيزدهم افتتاح مي كند، از جمله پالايشگاه 
فاز ۱4 پارس جنوبي است كه ان شاءالله در همين ايام 

به  بهره برداري مي رسد.
وي افزود: اين پالايشگاه بالغ بر پنجاه و شش ميليون 
متر مكعب گاز در روز را فرآوري و به ش��بكه خطوط 
انتقال گاز سراس��ري كش��ور تزريق مي كند و به اين 
صورت پرونده احداث پالايش��گاه هاي پارس جنوبي 
بسته مي شود؛ اين پالايشگاه آخرين پالايشگاه فراورش 

گاز ميدان مشترك پارس جنوبي است.
وي گف��ت: دو پتروش��يمي ه��م تا پايان امس��ال به 
بهره برداري مي رسد كه بالغ بر س��ه ميليارد دلار در 

اين دو پتروشيمي س��رمايه گذاري شده است. اوجي 
درباره تعرفه گاز مشتركان گاز خانگي در زمستان سال 
جاري گفت: ما به همه مشتركان گاز خانگي و تجاري 
اطاع رس��اني كرده بوديم و بر اساس مصوبه مجلس 
دولت مكلف شده بود براي آن دسته از مشتركان كه 
خارج از الگو مصرف داش��تند به صورت غيريارانه اي 
هزينه را محاس��به كند، همچنين دول��ت در آذر ماه 
مصوبه اي داد تا آن دس��ته از مشتركان كه در سقف 
الگوي مصرف قيمت گاز مص��رف مي كنند، افزايش 
قيمت نداشته باشند كه حدود شصت درصد افزايش 

قيمت نداشتند.
وزير نفت اضافه كرد: اما امسال زمستاني بسيار سرد و 
كم سابقه و فراگير و ماندگار داشتيم و جداول مصارف 
در پنج اقليم آب و هوايي براي سه ماهه زمستان سال 
جاري تغيير ك��رد. هفتاد درص��د تخفيفي كه آقاي 
رييس��ي تعيين كردند شامل مشتركاني مي شود كه 
ميزان مصرف شان در سقف جداول جديدي كه توسط 

كارشناسان شركت ملي گاز تعريف شده است، باشد. 
مشتركاني كه خارج از الگوي مصارف جديد و به صورت 
نامتعارف در حال مصرف هستند منتظر قبض هاي با 

افزايش قيمت باشند.
وي تاكيد كرد ك��ه از اول فروردين ۱4۰۲ هم مصوبه 
دولت و هم قانون مجلس و هم محدوده هاي قبلي در 

سر جاي خودش اجرا مي شود.
وزير نفت گفت: تمامي پالايشگاه هاي ما محصولاتشان 
در س��طح يورو و استاندارد اس��ت و لحظه اي كنترل 
مي شود. از اين رو هيچ فرآورده اي در كشور خارج از حد 
مجاز و استاندارد توليد نمي شود. برخي پالايشگاه ها با 
اصاح فراورشي و هزينه هاي انجام شده محصولاتشان 
يورور ۵ هم هس��ت مثل ش��ازند اراك، ستاره خليج 
فارس و پالايشگاه اصفهان، كه روزانه ۱6 ميليون يورو 
۵ توليد مي كنند. هيچ فرآورده غيراستاندارد نه وارد و 

نه توليد مي كنيم.
اوج��ي درب��اره واردات بنزي��ن در ماه  آين��ده گفت: 

اميدواريم با همكاري كه م��ردم دارند و تدابير دولت 
مجبور نشويم بنزين وارد كنيم.

وي درباره سقف تعريف شده براي تعرفه هاي مصرف 
مش��تركان گاز نيز اظهار كرد: با زمستان سردي كه 
داشتيم در مصرف و توليد ركورد داشتيم، اما مجبور 
به قطعي برق و گاز در ۲6 ميليون مشترك نشديم. اين 
تعرفه ها را كارشناسان شركت ملي گاز تعيين كردند 
سقف الگوي مصرف و جداول تعرفه ها را تعديل كردند 
و آن دسته كه در اين سقف قرار مي گيرند شامل اين 
تخفيف مي شوند و تاكيد مي كنم كه تعيين اين جداول 

و تعرفه ها كاما كارشناسي و منصفانه بوده است.
وزير نفت در پايان اعام كرد: بيش از هفت ميدان نفتي 
ما به قرارداد منجر شده اس��ت كه بيش از 4۰ درصد 
پيشرفت كار داشتيم و بيش از 4 ميليارد دلار هزينه 
شده است و ظرف دو سه ماه آينده تفاهم نامه هاي كه 
با شركت هاي بزرگ روسي تنظيم شده است به قرارداد 

منجر خواهد شد.



در هفته اخير ش��اخص كل ب��ورس وضعيت خوبي 
نداشت و شاهد نوسان هاي ش��ديد در معاملات بازار 
بوديم و در همين وضعيت شاهد يك عرضه اوليه براي 
صندوق هاي س��رمايه گذاري بوديم و قرار است اين 
عرضه ها ادامه داشته باش��د و از سوي ديگه نرخ بهره 
بانكي نيز تغيير و اين مولفه نيز روي بازار تاثير داشت.

شب دوش��نبه، بانك مركزي در بخشنامه اي مصوبه 
ش��وراي پول و اعتبار درباره اصلاح نرخ سود سپرده 
و تس��هيلات بانكي را به شبكه بانكي ابلاغ كرد؛ طبق 
اين بخشنامه سقف نرخ س��ود علي الحساب سپرده 
سرمايه گذاري كوتاه مدت عادي پنج درصد تعيين شد 
كه نسبت به سقف نرخ قبلي پنج درصد كاهش يافت.

كارشناسان عقيده دارند كه براي بررسي اثر افزايش نرخ 
سود سپرده از سوي بانك مركزي ابتدا بايد چگونگي 
اثرگذاري نرخ بهره بر بازار هاي مالي ريشه يابي كنيم. 
بدين منظور بايد به دنبال ريشه هاي تعلق خاطر فرد 
براي قرار دادن پول و سرمايه خود در بانك بپردازيم. 
معمولا در حال نرم��ال ماجراي افزاي��ش نرخ بهره، 
تاثيرات عميقي بر بازار سرمايه مي گذارد، چرا كه افراد 
را از صرافت سرمايه گذاري به دليل وجود ريسك هاي 
سرمايه گذاري در بازار هاي مالي دور مي كند و به سمت 

بازار بدون ريسك هدايت مي كند.
اما در ش��رايطي كه در اقتصاد داخل در حين همين 
مكالمه، تورم بالاي 50 درصد در جريان است، فرد با 
سرمايه گذاري در بانك با نرخ سود حتي 20.5 درصد، 
حداقل 30 درصد از تورم و افزايش س��طح قيمت ها 
عقب خواهد ماند. بنابراين در ش��رايط اقتصاد داخل 
افزايش نرخ بهره، مش��ابه اقتصاد كم تورم، تاثيرگذار 
نيست. مدت ها بود كه از طرق مختلف سيگنال هايي 
بر مبناي احتمال افزايش نرخ بهره به اعداد بالاي 30 
درصد توسط رياس��ت بانك مركزي، به بازار سرمايه 
داده مي شد. اما آيتم و متغيرهايي كه در حال حاضر بر 
بازارها حاكم اس��ت، اين اجازه را به سياست گذار نداد 
و تعديل مهمي بر سياست هاي انبساطي و انقباضي 

صورت گرفت.
با وج��ود اين موارد نكاتي نيز درخصوص افزايش نرخ 
سود سپرده بانكي وجود دارد؛ با توجه به اين نكته كه 
نزديك به يك ماه پيش اوراق گواهي سپرده عام، با نرخ 
23 درصد )2.5 درصد بالاتر از نرخ سود جديد سپرده 
سالانه بانكي( منتشر شد، افزايش نرخ سود سالانه از 
۱۸ درصد به 20.5 درصد در عمل تهديدي براي بازار 
سرمايه به حساب نمي آمد، زيرا بديهي است با توجه 
به انتشار اوراق گواهي سپره عام در هفته هاي گذشته 
با نرخ س��ود بالاتر نسبت به س��پرده يك ساله بانكي، 
جذابيت هاي سپرده گذاري در بانك ها به شدت كاهش 
مي ياب��د. در واقع اين طور مي ت��وان گفت كه ابلاغيه 
جديد بانك مركزي اتفاق جديدي براي بازار سرمايه 
به حساب نمي ايد و به طور مشخص شوك جديدي به 

بورس وارد نمي كند.
از سويي ديگر با توجه به نرخ هاي بالاي تورم در شرايط 
فعلي اقتصاد كشور، شايد انتظارات فعالان اقتصادي 
اين بود كه نرخ سود بانكي افزايش چشم گيري داشته 

باشد، حتي در محافل كارشناسي نرخ سودهاي 2۷ و 
حتي 30 درصدي نيز به گوش مي رسيد، كه در صورت 
بروز اين اتفاق بازار سرمايه به شدت تحت الشعاع قرار 
مي گرفت. اما ابلاغيه شب گذشته بانك مركزي تقريبا 
به طور كامل خيال س��هامداران بازار سرمايه را از اين 
بابت آسوده كرد، زيرا تا قبل از ابلاغيه رسمي افزايش 
نرخ س��ود سپرده هاي بانكي )كه س��الانه حداكثر به 
20.5 درص��د رس��يد(، صندوق هاي ب��ا درآمد ثابت 
بورس��ي )فيكس اينكام( اين ميزان از سود را اكثرا به 
راحتي محقق مي كردند و به صورت روزشمار در اختيار 
سهامداراني كه واحدهاي آنها را خريداري كرده بودند، 
پرداخت مي كردند. بنابراي��ن مي توان گفت افزايش 
رسمي نرخ س��ود سپرده هاي بانكي، در عمل ريسك 

جديدي را به بازار سرمايه تحميل نمي كند.
همچنين طبق آخرين آمارهاي پولي منتش��ر شده 
توسط بانك مركزي، نسبت پول به شبه پول افزايش 
پيدا كرده است،؛ به بياني ديگر با توجه به افزايش نرخ 
تورم در سال هاي اخير، جذابيت سپرده گذاري هاي 
بلندم��دت در بانك ها نزد فع��الان اقتصادي كاهش 
چش��مگيري پيدا كرده اس��ت و از همين رو در عمل 

سپرده هاي جاري و كوتاه مدت با رشد روبرو بوده اند.

 نرخ سود و بورس تهران
سعيد جعفري با تاكيد بر اينكه به طور كلي افزايش نرخ 
سود سپرده هاي بانكي معمولا روي بازار سهام تاثير 
منفي دارد، توضيح داد: سپرده بانكي سود بدون ريسك 
مي دهد و زماني كه سود بدون ريسك افزايش مي يابد 
باعث مي شود سرمايه گذاران به قيمت پايين تري مايل 
به خريد سهام باشند. البته بازار سرمايه تقريبا از اواسط 
تابس��تان درگير اين موضوع استو در اواسط تابستان 

به صورت غيررسمي شاهد افزايش نرخ سود بوديم.
وي ادامه داد: اين اتفاق تاثير خود را در اوايل پاييز روي 
بازار س��رمايه گذاش��ت و باعث افزايش شدت ريزش 
اين بازار ش��د. اما اين يك موضوع بديهي است كه اگر 

سود بدون ريس��ك جذاب باشد اقبال به بازار سرمايه 
كم تر مي شود. اين كارشناس بازار سرمايه در مقايسه 
ميزان افزايش سود سپرده بانكي با تورم عنوان كرد: از 
نگاه ديگر بايد گفت كه س��ه درصد افزايش نرخ سود 
سپرده با اين وضعيت تورم اثر درازمدتي بر تصميمات 
جامعه ندارد. اين موضوع در مدل هاي ارزش گذاري در 
كوتاه مدت ممكن است باعث وقفه شود و شاهد عدم 
اقبال بازار سهام باش��يم اما چون تورم انتظاري براي 
س��ال هاي بعد وجود دارد، اگر نرخ س��پرده حتي 25 
درصد هم باشد هنوز بهره حقيقي منفي است و باعث 
مي شود مردم همچنان به سمت بازارهاي كالايي مانند 

ارز، طلا و بازار سهام هم حركت كنند.
به گفته جعفري ب��راي پول هاي خيلي بزرگي كه در 
سپرده هاي بانكي و متعلق به اشخاص حقوقي است، 
افزايش دو درصدي س��ود هم جذاب اس��ت و باعث 
مي شود منابع را در سپرده قرار دهند. البته افزايش نرخ 
سود تسهيلات باعث مي شود وضعيت عملياتي بانك ها 
بهبود پي��دا كند و در گزارش ه��اي بعدي بانك هاي 
بورسي شاهد اين موضوع باشيم. بر اساس اين گزارش، 
نرخ سود بانكي از روز گذشته بر اساس آخرين مصوبه 
شوراي پول و اعتبار افزايش يافت؛ براين اساس، به انواع 
س��پرده هاي كوتاه و بلندمدت از پنج درصد تا 22.5 
درصد س��ود تعلق مي گيرد و نرخ سود تسهيلات هم 

23 درصد تعيين  شده كه افزايش پنج درصدي دارد

 آخرين روز معاملاتي بورس
ش��اخص كل بورس تهران در پايان معاملات آخرين 
روز كاري هفت��ه يعني چهارش��نبه، ۱2بهمن ماه با 
۶۷5 واحد افزايش در ارتفاع يك ميليون و 55۷ هزار 
واحدي ايستاد. شاخص هم وزن با يك هزار و ۴۹۴ واحد 
افزايش به ۴۸۷ هزار و 535 واحد و شاخص قيمت با 
۸۸۷ واحد رش��د به 2۸۹ هزار و ۶3۹ واحد رسيد. در 
آخرين روز كاري هفته در معاملات بورس تهران، بيش 
از هشت ميليارد و ۴۶۶ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق 

بهادار به ارزش 50 هزار و ۶3 ميليارد ريال معامله شد. 
همچنين پتروشيمي پرديس )شپديس( با ۴۸2 واحد، 
مل��ي صنايع مس ايران )فملي( ب��ا ۴3۴ واحد، بانك 
ملت )وبملت( با ۴05 واحد، بانك پاسارگاد )وپاسار( با 
2۸۴ واحد، توسعه معادن و صنايع معدني خاورميانه 
)ميدكو( با ۱52 واحد تاثير مثبت بر ش��اخص بورس 
داشتند. در مقابل، معدني و صنعتي گل گهر )كگل( 
با 3۸0 واحد، شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي 
)شستا( با 2۶۶ واحد، مخابرات اسران )اخابر( با 2۱۱ 
واحد، كشتيراني جمهوري اسلامي ايران )حكشتي( با 
۱۷5 واحد و پالايش نفت تهران )شتران( با ۱۴۱ واحد 

با تاثير منفي بر شاخص بورس همراه شد.
بر پايه اين گزارش، در آخري��ن روز كاري هفته نماد 
سيمان اردستان )اردستان(، ايران خودرو )خودرو(، 
گس��ترش س��رمايه گذاري ايران خودرو )خگستر(، 
شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا(، صنايع 
آذرآب )ف��اذر(، بانك ملت )وبمل��ت( و پالايش نفت 
تهران )شتران( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. 
گروه خودرو هم در معاملات ديروز صدرنشين برترين 
گروه هاي صنعت شد و در اين گروه يك ميليارد و 2۱3 
ميليون برگه سهم به ارزش چهار هزار و ۱23 ميليارد 

ريال دادوستد شد.
شاخص فرابورس نيز روز چهارشنبه بيش از ۱5 واحد 
افزايش داشت و به 20 هزار و 25۱ واحد رسيد. در اين 
بازار بيش از پنج ميليارد و ۸3۷ ميليون برگه سهم و 
اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات روز 

اخير فرابورس بيش از 25۱ هزار و ۴۹3 نوبت بود.
پخش البرز )پخش(، بيمه پاس��ارگاد )بپاس(، بيمه 
كوثر )كوثر(، پتروشيمي مارون )مارون(، بيمه سامان 
)بساما( و سرمايه گذاري صبا تامين )صبا( تاثير مثبت 
بر شاخص فرابورس داشتند. همچنين بانك دي )دي(، 
پليمر آرياساسول )آريا(، پتروشيمي زاگرس )زاگرس(، 
صنعتي مينو )غصينو( و اعتباري ملل )وملل( با تاثير 

منفي بر اين شاخص همراه بودند.
همچنين در جريان معاملات آخرين روز كاري در بازار 
سهام، سه سهم خودرو، حآفرين و گدنا بيشترين ارزش 
معاملات و سهم هاي كرمان، حآفرين و دي بيشترين 
حجم معاملات را ثبت كرده اند. همچنين سهم فارس 

نيز بيشترين ارزش بازار را در اختيار خود گرفت.
پخش با افزايش ۱۱.۷۶ درصدي بيش��ترين بازدهي 
روز را از آن خ��ود كرد. در مقابل، وس��اخت نيز با افت 
۶.۹۸ درصدي در جريان بازار ديروز بدترين عملكرد 
را ثبت كرد. بيش��ترين خالص خري��د حقيقي نيز به 
سهم هاي حآفرين، وبرق و فجر تعلق گرفت. همچنين 
سهم هاي بالاس، كساوه و فجر نيز در جريان معاملات 
روز چهارش��نبه ورود پول هوشمند داشتند. در سوي 
ديگر، فيلترهاي بورسي نشان مي دهند كه نمادهاي 
كيا، داسوه و غديس خروج پول هوشمند داشتند. لازم 
به ذكر است بيشترين سرانه خريد حقيقي در سهم هاي 
ولانا، خفولا و ولراز رقم خورد. همچنين خچرخش در 
جريان معاملات ديروز بيشترين فشار تقاضا را ثبت كرد. 
در مقابل، بيشترين فشار عرضه نيز در نماد پارسيان بود.
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افشاي اطلاعات تخصيص سهام 
در عرضه هاي اوليه

سازمان بورس در راستاي افزايش نظارت عمومي بر 
بازار، بورس ها را ملزم به افشاي اطلاعات تخصيص 
سهام در عرضه هاي اوليه به س��رمايه گذاران واجد 
شرايط كرد. س��ازمان بورس اعلام كرد: در راستاي 
افزايش نظارت عمومي بر بازار، بورس ها ملزم شدند در 
عرضه هاي اوليه اي كه به سرمايه گذاران واجد شرايط 
تخصيص داده مي ش��ود، اطلاعات مربوطه را افش��ا 
كنند. به همين علت، فرابورس اسامي صندوق هايي 
را كه در س��ه عرضه اوليه اخير مشاركت داشتند به 
همراه تعداد و ميانگين قيمت منتشر كرد. بر اساس 
اين گزارش، اسامي سرمايه گذاران واجد شرايط در 
عرضه اوليه سهام شركت صنايع فروآلياژ ايران، پنبه 
و دانه هاي روغني خراسان و سرمايه گذاري مسكن 
جنوب به همراه تعداد و ميانگين موزون قيمت سهام 
خريداري شده در سايت فرابورس منتشر شده است.

بورس، تنها راه قانوني
فرار از منجلاب قيمت گذاري 

دستوري خودرو است
ايس�نا| آرش محبي نژاد دبير انجمن قطعه سازان 
ضمن گلايه از بحث هاي اخير پيرامون ادامه دار شدن 
يا نشدن روند عرضه خودروها در بورس كالا كه يك 
روز تاكيد مي شود، براي تعدادي از خودروها لغو شده 
و سپس در همان روز يا نهايتا روز بعد، تكذيب مي شود، 
اظهار كرد: اختلاف راي و نظر مختلف ميان نهادها 
وس��ازمان هاي مرتبط به ق��دري در صنعت خودرو 
وجود دارد كه توليدكننده نمي داند به كدام ساز بايد 
برقصد؟! يك روز حاش��يه بازار، يك روز قرعه كشي، 
يك روز عرض��ه در بورس و دوباره از اول!دبير انجمن 
صنايع همگن نيرومحركه و قطعه سازان خودرو كشور 
تصري��ح كرد: با توجه به رون��د و رويه غلطي كه طي 
سال هاي گذشته پايه گذاري و اجرا شده و در نهايت 
هم منجر به زيان انباشته و زمين گير شدن صنعت 
خودرو و قطعه س��ازي شده اس��ت، معتقد هستيم 
كه عرضه خ��ودرو در بورس، تنه��ا راه قانوني فرار از 
»قيمت گذاري دستوري« است. وي ضمن اشاره به 
نتايج مثبت فروش خودرو در بورس كالا، گفت: بازنده 
اصلي قمارِ قرعه كشي خودرو مردم و توليدكنندگان و 
در مقابل برنده اين قمار، دلالان هستند. دبير انجمن 
قطعه سازان كشور به موانع پيش آمده در عرضه خودرو 
در بورس كالا اشاره كرده و درباره چرايي آن، توضيح 
داد: مش��كل اقتصاد كلان از ديدگاه ما در دو موضوع 
ديده مي ش��ود؛ علاوه براينكه قدرت خريد مردم به 
دليل تورم و افزايش قيمت ها و عدم تناسب درآمدها 
كاهش يافته است، اقتصاد دستوري نيز كه در رأس 
آن، قيمت گذاري دس��توري قرار دارد، بر مشكلات 
اين حوزه دامن زده است. وي افزود: با توجه به اينكه 
مدل هاي پيشنهادي عرضه خودرو در ايران در دنيا 
مسبوق به سابقه نبود، ابتدا با آن مخالفت كرديم، اما با 
توجه به اينكه تمام زنجيره بالادستي موثر در قيمت 
تمام ش��ده همانند فولاد، مس، آلومينيوم و س��اير 
نهاده هاي توليد در بورس كشف قيمت مي شوند، به 
اين نتيجه رسيديم كه عرضه خودرو در بورس كالا 
در شرايط فعلي بهترين راه حل و مناسب ترين گزينه 
فرار از مهلكه قيمت گذاري دستوري است. محبي نژاد 
تصريح كرد: در حقيقت عرضه خودرو در بورس كالا، 
تنها روش قانوني ممكن است كه مي تواند بخشي از 
مش��كلات صنعت خودرو را برطرف كند و مي تواند 
كمك كند تا صنعت خ��ودرو از اين منجلاب بيرون 
بيايد. به بيان ساده با توجه به زيان انباشته ۱50 هزار 
ميليارد توماني قيمت گذاري دستوري و شكاف 250 
هزار ميليارد توماني بازار، عرضه خودرو در بورس كالا 
تنها روشي اس��ت كه مي تواند مانع از تعميق بيشتر 
زيان توليدكنندگان و از بين رفتن س��رمايه و اميد 
سهامداران شود. وي تاكيد كرد: به نظر مي رسد »يكي 
از اصلي ترين مسائلي كه متوليان و مسوولان مرتبط با 
اين صنعت به آن توجه نمي كنند، حق الناس است؛« 
چراكه عمده سهامداران ش��ركت هايي مانند ايران 
خودرو، سايپا و گروه بهمن كه در بورس حضور دارند، 
مردم هستند؛ در حقيقت پول مردم است كه در قالب 
سهام به اين ش��ركت ها تزريق مي شود و حق الناس 
محس��وب مي ش��ود. اما زماني كه با قيمت گذاري 
دس��توري به بهانه اينكه اوض��اع را آرام جلوه و تورم 
را به صورت مجازي پايين نشان دادند، سبب از بين 
رفتن سرمايه و پول مردم شده، به سهامداران لطمه 
زده اند و حق الناس بر گردن ش��ان است. محبي نژاد 
در ادامه تشريح كرد: يكي از اثرات عمده ضرر و زيان 
قيمت گذاري دستوري، اثر مستقيم نقدينگي بود؛ 
چرا كه هر روز سوبسيدي منفي و سياه ميان كساني 
كه در قمار خودرو و لاتاري خودرو برنده مي ش��دند، 
توزيع مي شد. گويي كه در صندوق عقب هر خودرو 
بين 50 تا 200 ميليون تومان پول نقد تحويل خريدار 
مي دادند! محبي نژاد در ادامه درباره اينكه چرا برخي ها 
در حال احياي امپراتوري ش��وراي رقابت هستند، 
توضيح داد: مشكل اين جاست كه محوريت و تمركز 
سياس��ت گذاري در صنعت خودروي كشور نداريم؛ 
23 نهاد مختلف، درباره صنعت خودرو اظهارات ضد و 
نقيض و بي پايه ارايه مي كنند. وي  خاطرنشان كرد: هر 
چند عرضه خودرو در بورس كالا را نمي توان بهترين 
روش دانست اما اين روشي است كه از سرناچاري، با 
آن موافق هستيم. شرايطي كه در حال حاضر به وجود 
آورده اند، يك آشفتگي و بلاتكليفي نامناسبي در كل 
زنجيره تامين خودرو و خودروس��ازان، در مردم و در 
سهامداران بورس ايجاد كرده و هيچ كس تكليف خود 
را نمي داند. دبير انجمن صنايع همگن نيرو محركه 
و قطعه سازي كش��ور در پايان به مسوولان ذي ربط 
متذكر شد: توليد مقوله اي نيست كه بشود با سعي و 
خطا و تغييرات مداوم سياست ها، آن را مديريت كرد و 
خواستار سياست گذاري واحد در صنعت خودرو شد 
تا مردم و توليدكنندگان نيز تكليف خودشان را بدانند.

حجم معاملات بورس كالا
از ۱۰۰ ميليون تن فراتر رفت

كالاخبر| حجم معاملات بورس كالاي ايران از ابتداي 
سال تا پايان معاملات ۱0 بهمن ۱۴0۱، در ركوردي 
تاريخي از مرز ۱00 ميليون تن عبور كرد تا روند مطلوب 
عرضه و معامله كالاهاي واسطه اي و مواد اوليه توليد در 
بورس كالا را شاهد باشيم؛ حجم كل معاملات بورس 
كالا در سال گذشته، ۷۶ ميليون تن بود. از ابتداي سال 
جاري تا ۱0 بهمن ۱۴0۱ درمجموع ۱00 ميليون و ۹۱ 
هزار و ۸۷۴ تن كالا و محصول در تالارهاي مختلف بازار 
فيزيكي بورس كالاي ايران مورد معامله قرار گرفت كه 
نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد ۶5.۴ درصدي 
را نشان مي دهد. ارزش معاملات اين ميزان محصول 
نزديك ۷۷۴ هزار و ۶۹۷ ميليارد تومان بوده كه نسبت 
به 503 هزار و ۹23 ميليارد تومان مدت مش��ابه سال 
قبل 53.۷ درصد رشد را نشان مي دهد. بررسي ها نشان 
مي دهد در مدت مذكور بيش��ترين حجم معاملات 
مربوط به تالار محصولات صنعتي و معدني با معامله 
۸3 ميليون و ۱۷ هزار و ۴۷5 تن بود. در تالار پتروشيمي 
و فرآورده هاي نفتي نيز ۱۶ ميليون و 2۶5 هزار و 330 
تن محصول معامله شد. تالار كشاورزي در اين مدت 
ميزبان معامله ۱0 تن زعفران بود و در بازار فرعي ۸0۹ 
هزار و ۱0۸ تن محصول فروخته ش��د. در اين مدت 
همچنين 2 واحد مسكوني و ۴۸ هزار و ۸۴۴ دستگاه 
خودرو در بازار فيزيكي بورس كالا معامله شده است. 

معاملات برق سبز
در بورس انرژي آغاز مي شود

بورس ان�رژي| علي نق��وي در هفتمين كنفرانس و 
نمايشگاه بين المللي و چهارمين جايزه ملي انرژي هاي 
تجديدپذير اي��ران، طي س��خنراني در پنل تخصصي 
»مدل هاي ق��راردادي دول��ت با بخ��ش خصوصي با 
راهكارهاي مختلف تأمين مالي توس��عه نيروگاه هاي 
تجديدپذير« ك��ه در مركز همايش ه��اي بين المللي 
صداوسيما برگزار شد، بيان كرد: از مدت ها پيش موضوع 
معامله پذير شدن برق نيروگاه هاي تجديدپذير در دستور 
كار بورس انرژي بود كه با همكاري ساتبا و انجمن نيروگاه 
تجديدپذير زيرساخت هاي لازم جهت عرضه برق اين 
نيروگاه ها مهيا شده و برق اين نيروگاه ها در يك تابلوي 
جداگانه در بورس معامله خواهد شد. نقوي تفاوت نظام 
قيمت گذاري ب��رق نيروگاه هاي تجديدپذير و حرارتي 
و همچنين ظرفيت اندك نيروگاه هاي تجديدپذير در 
نسبت با كل برق توليدي كش��ور را به عنوان دو مورد از 
چالش هاي بازار برق برشمرد و بيان كرد: »اميدواريم با 
راه اندازي بازار تجديدپذيرها در بورس انرژي ايران شاهد 
بالا رفتن جذابيت سرمايه گذاري در اين بخش باشيم. 
نقوي با بيان اينكه دو راهكار در ب��ورس انرژي ايران در 
همين راس��تا طراحي شده اس��ت، ادامه داد: يك طرح 
اين اس��ت كه يك نيروگاه مجازي طراحي شود. يعني 
مجموعه اي از نيروگاه ها تجميع ش��وند و يك نيروگاه 
عرضه كننده در بورس باشد و طرح ديگر صدور گواهي 
تجديدپذير )REC( است كه زيرساخت هر دو طرح در 
بورس انرژي ايران آماده شده است. وي در ادامه با اشاره 
به لزوم تعيين تكليف موضوع سوخت نيروگاه ها گفت: 
يكي از پيشنهادات جدي اين است كه اگر نرخ سوخت 
نيروگاه ها را آزاد كنيم و در ازاي آن اجازه دهيم آنها برق 
خود را به صورت رقابتي و متناسب با راندمان شان بفروشند 
)كه با اين اتفاق نيروگاه ها متناسب با راندمان، قيمت برق 
متفاوتي خواهند داش��ت(، ضمن اصلاح ساختار مالي 
آنها، صرفه جويي مناسبت تري در سوخت نيروگاه هاي 
حرارتي اتفاق خواهد افتاد. ضمن اينكه صنايع هم به منابع 
پايدارتر برق دست پيدا مي كنند. نقوي درباره ابزارهاي 
بورس انرژي ايران براي تامين مالي تجديدپذيرها اظهار 
كرد: اوراق س��لف موازي اس��تاندارد، صندوق پروژه و 
گواهي صرفه جويي تامين مالي از ابزارهاي بورس انرژي 
ايران براي تامين مالي تجديدپذيرها هستند. مديرعامل 
بورس انرژي ايران دو نوع گواهي صرفه جويي محقق شده 
و گواه��ي صرفه جويي تامين مالي را برش��مرد و افزود: 
گواهي صرفه جويي محقق ش��ده در پروژه هايي كاربرد 
دارد كه صرفه جويي در آنها انجام شده و پس از آن گواهي 
صرفه جويي تخصيص پيدا مي كند. گواهي صرفه جويي 
تامين مالي نيز بدين صورت اس��ت كه در ابتداي پروژه 
منجر به صرفه جويي، با اخذ تضامين لازم، اين گواهي 
صادر مي شود تا سرمايه گذار با انگيزه تامين مالي بتواند 
اين گواهي ه��ا را در چارچوب قرارداد س��لف در بورس 
بفروشد و در انتهاي دوره، صرفه جويي انجام شده را تحويل 
بگيرد.به گفته نقوي، تمام مراحل راه اندازي گواهي 
صرفه جويي محقق شده در بورس و ساير سازمان ها 
و نهادهاي مرتبط طي شده است و با همكاري ساتبا 
و مديريت شبكه زيرس��اخت هاي آن طراحي شده 
است، اما لازم است كه توانير درخواست پذيرش را 
براي بورس انرژي ايران ارسال كند و تضامين لازم را 
ارايه كند. دغدغه اي كه خريداران اين گواهي ها دارند 
اين است كه در سررس��يد آن، تحويل اتفاق نيفتد 
يا روي قبوض ش��ان اعمال نشود. مديرعامل بورس 
انرژي ايران در پايان گفت: اميدواريم به زودي اقدامات 
لازم توسط توانير و شركت ملي گاز ايران انجام شود.

دامنه نوسان ربع سكه بورسي 
تغيير دهد

ش��ركت بورس كالاي ايران اطلاعيه اي در خصوص 
اصلاح دامنه نوس��ان قيمت عرضه گواهي س��پرده 
كالايي س��كه طلا ربع بهار آزادي منتشر كرد. در اين 
اطلاعيه آمده است: به اطلاع فعالان بازار گواهي سپرده 
كالايي بورس كالا مي رس��اند پيرو اطلاعيه ش��ماره 
۴0۱/300/۱2۱00 مورخ ۱۴0۱/۱0/۱۹ و درخواست 
بانك مركزي، معاملات گواهي س��پرده كالايي سكه 
طلا ربع بهار آزادي خزانه بانك رفاه كارگران با نام ربع 
سكه 03۱2 رفاه و نماد س��كه 03۱2 ن 0۶ تا اطلاع 
ثانوي دامنه نوسان 30+/- درصد قيمت پاياني نماد در 
روزكاري قبل نماد مذكور )طبق مقررات دامنه نوسان 

قيمت توسط عرضه كننده تعيين مي شود( است.

»تعادل«گزارشميدهد

رقابت ادامه دار بانك با بورس تهران

اگر بنگاه اقتصادي سودده نباشد، فعاليت آن بي معناست
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
سيزدهمين گردهمايي جايزه ملي مديريت مالي ايران 
در سالن اجلاس س��ران كشورهاي اسلامي با حضور 
فعالان بازار سهام برگزار شد، اظهار كرد: امروزه مسائل 
و مش��كلات فضاي اقتصادي بر همگان روشن است؛ 
يكي از مشكلات اصلي اقتصاد كشور مربوط به هدايت 
نقدينگي و مقوله سرمايه گذاري در كشور مي شود؛ اين 
امر در فرمايشات ديروز رهبري نيز مشهود بود. رييس 
سازمان بورس ادامه داد: با توجه به وضعيت و مشكلات 
كنوني فضاي اقتصادي بايد توهمات و خرافاتي كه بعضا 
در ذهن تصميم گيران ايجاد شده است، ريشه يابي شود 

و به دنبال برطرف كردن اين گره ها باشيم.

   ذهنيت اشتباهي مبني بر انرژي ارزان 
وجود دارد

عش��قي در تكميل س��خنان خود افزود: طي سال هاي 
اخير نرخ انرژي روند صعودي داش��ته است اما كماكان 
ذهنيت اشتباهي مبني بر وجود انرژي ارزان شنيده شده 
و مقايسه هاي اش��تباهي انجام مي شود. وي اضافه كرد: 
ش��ناخت وضعيت موجود، تحليل و ريشه يابي تصورات 
اشتباه و بررس��ي راهكارها مي تواند ش��رايط بهتري را 
براي اقتصاد كش��ور و بازار سرمايه رقم بزند. بايد تحليل 
سيستماتيك داشته باشيم و تمام اكوسيستم را به طور 
كامل ببينيم؛ قطعا نگاه كلان مي تواند كشور را به مقاصد 
اقتصادي برساند. رييس سازمان بورس با اشاره به اينكه 
دست يابي به مقاصد اقتصادي و افزايش سرمايه گذاري 
نيازمند ثبات اقتصادي بوده، مطرح كرد: يكي از مهم ترين 
پايه  و اساس شكل گيري سرمايه گذاري مربوط به اصل 
ثبات مي شود؛ افزايش سرمايه گذاري در كشور مسلتزم 
وجود ثبات اقتصادي است و نبود اين اهم متاسفانه باعث 

ديدگاه كوتاه مدت به بازارها شده است.

   عدم ثبات در سياست گذاري، 
سرمايه گذاران را به سوداگري سوق مي دهد

وي افزود: متاسفانه برخي از سياست گذاري ها باعث شده 
تا سرمايه گذاري به شدت كمرنگ تر از گذشته شود و افراد 
به جهت دريافت سود به دنبال خريد اقلام و فروش سريع 
آن باشند. سياس��ت گذاري ها افراد را به سوداگري سوق 
مي دهد و اين در حالي بوده كه ديدگاه هاي كوتاه مدت در 

سرمايه گذاري خطر بزرگي را به بار مي آورد.

    بنگاه اقتصادي را با قيمت گذاري دستوري 
ملزم مي كنند تا محصولات خود را با زيان بفروشد!

رييس س��ازمان ب��ورس با تاكي��د ب��ر اينكه عدم 
ثبات اقتصادي يك��ي از مواردي ك��ه باعث تزلزل 
س��رمايه گذاري مي ش��ود، گفت: بايد به چارچوب 
بخش خصوصي احترام گذاش��ته بش��ود اما بعضا 
چنين ديدگاهي وجود ندارد، هنوز درگير سياست 
اشتباه قيمت گذاري دستوري هستيم؛ اين مساله 
باع��ث انح��راف در س��رمايه گذار، مصرف كنن��ده 
و سياس��ت گذار مي ش��ود. همچني��ن انحراف در 
تخصيص منابع، عرضه و تقاضا در بلندمدت، تقويت 
خام فروش��ي و عدم ش��كل گيري ارزش افزوده در 
اقتصاد، توزيع رانت و... از ديگر آسيب هاي آن است.

عشقي بيان كرد: بايد به دنبال افزايش ارزش افزوده در 
بازار سرمايه باشيم تا به اين واسطه كيك اقتصادي بزرگ 
بشود. علاوه بر ثبات اقتصادي، بحث سوددهي بنگاه هاي 
اقتصادي حائز اهميت است. اگر بنگاه اقتصادي سودده 
نباشد، فعاليت آن بي معناست؛ متاسفانه بنگاه  اقتصادي 
را ملزم ب��ه فروش محص��ولات خود ب��ا قيمت گذاري 
دس��توري مي كنند و انتظار دارند ك��ه افزايش توليد و 
كيفيت نيز داشته باشد. در اين بين علاوه بر قيمت گذاري 
دستوري با توليد دستوري نيز مواجه هستيم و بنگاهي را 

ملزم به توليد و ايجاد زيان انباشته مي كنند.

   دولت عرصه هاي دخالت خود را
مشخص كند

وي بيان ك��رد: در حال حاض��ر بس��ياري از بنگاه هاي 
بزرگ سودآور هستند اما بنا بر تغيير قوانين و مقررات يا 
سياست هاي دستوري با چالش هايي رو به رو مي شوند 
و اين مساله قابليت سرمايه گذاري و پيش بيني پذيري 
را از بين مي برد. فناوري و استفاده  از فناوري هاي مدرن 
موجب مزيت هاي رقابتي مي ش��ود اما مشكلاتي نظير 
دخالت ها و قيمت گذاري ها باعث شده تا در عوض بهره  
بردن از دانش و پيشرفت فناوري و كسب سود مشروع، 
فعال اقتصادي متمايل به خام فروش��ي بش��ود. رييس 
سازمان بورس تشريح كرد: امروزه نيازمند اين هستيم كه 
دولت عرصه هاي دخالت خود را مشخص كند، متاسفانه 
ما نمي دانيم كه تا چند ماه دولت در چه بخش��ي اعمال 
سياست  خواهد كرد؛ در فرمايشات روز گذشته رهبري 
نيز اين مساله مورد تاكيد بود و مبحث اينكه دولت نبايد 
رقيب بخش خصوصي باش��د و بايد پلتفرم سازي براي 
فعاليت بازيگران بخش خصوصي داشته باشد، مورد اشاره 
قرار گرفت. اكن��ون دولت در ايجاد بنگاه هاي خصوصي 
رقيب بخش خصوصي اس��ت و تا زماني كه شركت هاي 
بزرگ و پتروشيمي هاي ما در دست دولت بودند، انرژي 
ارزان و انواع حمايت ه��ا برخوردار بودند اما پس از اينكه 
در راستاي سياست هاي اصل ۴۴ واگذار شدند، هر ساله 

با تغييرات بودجه، هزينه هاي آنها افزايش پيدا مي كند. 
عشقي تصريح كرد: ورود سليقه اي دستگاه هاي نظارتي 
در چرخه ها و تصميمات اقتصادي مي تواند بسيار آسيب زا 
باشد، اگر خواهان جبران و ايجاد ثبات هستيم بايد بستر 
كسب سود را براي س��رمايه گذاراني كه به بخش واقعي 

اقتصاد و بازار سهام ورود كرده اند، حمايت كنيم.

   افزايش شفافيت به منظور حمايت
 از حقوق سهامداران

وي ابراز كرد: بحث شفافيت همواره مورد تاكيد بوده 
است و س��ازمان بورس نيز با توجه به سامانه هايي كه 
اطلاعات ناشران و بازار را در اختيار فعالان اين حوزه قرار 
مي دهد، قصد افزايش شفافيت را دارد؛ در همين راستا 
و براي افزايش كيفي شفافيت بحث افشاي تخلفات و 
سوت زني در دستوركار قرار گرفت. افزايش شفافيت 
موجب عدالت اقتصادي خواهد شد و سرمايه گذاران 
به اين واسطه مي توانند نگرش و پيش بيني صحيحي 
داشته باشند؛ براي حمايت از حقوق سهامداران بايد 
در افشاي وضعيت سياست گذاري ها، بنگاه ها و ناشران 
به دنبال افشاي هرچه بيش��تر هستيم و از همفكري 
فعالان بازار و صاحب نظران نيز استقبال خواهيم كرد.

   كميته ويژه سازمان بورس
براي دانش بنيان ها

رييس سازمان بورس مطرح كرد: در خصوص توسعه تامين 
مالي اكوسيستم شركت هاي دانش بنيان اقدامات خوبي در 
پذيرش و تامين مالي انجام شده و كميته اي در اين خصوص 
با حضور معاون علمي رياست جمهوري و فعالان بازار سهام 
تشكيل شده است؛ به طور حتم شركت هاي دانش بنيان 
مي توانند نقش موثري در پيشرفت بازار سهام داشته باشند. 
عشقي در خاتمه سخنان خود گفت: در كنار مسائل داخلي، 
تغييرات بين المللي نيز مطرح ب��وده و اتفاقات حول اين 
موضوع رخ مي دهد. گاهي باعث ايجاد موانع تاكتيكي در 
توسعه اقتصادي مي شود اما هيچ يك از اين موارد نمي تواند 
مانع راهب��ري ايجاد كند؛ گاهي نياز بوده كه تاكتيك ها و 
شيوه  خود را تغيير دهيم اما اگر صنايع ما سودآور باشند 
مي توانيم در بلندمدت به نتايج خوبي در سرمايه گذاري 
دست پيدا كنيم و اگر براي سرمايه گذاران اين اطمينان 
را به وجود بياوريم كه سياست هاي ما تغيير نخواهد كرد، 
قطعا مي توانيم سرمايه گذاران خارجي نيز جذب كنيم.



تعادل|
 كودكان كار مشكل امروز و ديروز جامعه ما نيست، 
آنها سال هاس��ت كه در كوچه پس كوچه هاي اين 
جغرافياي پر هياهو كودكي شان با نان شب تاخت 
مي زنند. اين مس��اله هم مثل بسياري از مشكلات 
ديگر اعم از آلودگي هوا و زباله هاي سرگردان و ... از 
آنجايي كه متوليان بسياري دارد و هيچ كدام حاضر 
نيس��تند به مس��ووليت خود عمل كنند و هر كدام 
سعي دارند توپ را در زمين ديگري بياندازند، قابل 
حل به نظر نمي رس��د. اصلا كودكان كار نباش��ند، 
چه كس��ي بودجه هاي مربوط به س��اماندهي آنها 
را دريافت كن��د و در نهايت هم عدم رس��يدگي به 
وضعيت اين كودكان را به گردن كمبود بودجه و نبود 
متولي يكسان و... بيندازد. حالا ديگر كار از فروختن 
فال و دستفروش��ي و گلفروشي و جمع كردن زباله 
گذشته و پيمانكاران ش��هرداري پا را فراتر گذاشته 
و اين كودكان را براي رفتگري اس��تخدام مي كنند. 
چنين اتفاقي قطعا غيرقانوني اس��ت و مسببان آن 
بايد مواخذه شوند، اما از آنجايي كه شهردار كارهاي 
مهم ت��ري دارد و بايد در تمامي زمينه هاي مرتبط و 
غير مرتبط حوزه كاري اش اظهارنظر كند، اين مهم 
را ناديده گرفته اس��ت. اصلا ش��ايد زير بار اين همه 
مسووليت كه بر دوش شهردار اس��ت و بايد به آنها 
رسيدگي كند اين يكي گم شده و كسي هم در اين 
رابط��ه به او توضيحي ارايه نداده و همين ش��ده كه 
حالا پيمانكاران شهرداري براي كسب سود بيشتر 
كودكاني را به كار مي گيرند كه قطعا حقوق كمتري 
به آنها خواهند داد و از مزاياي ديگري هم برخوردار 
نخواهند ب��ود. در واقع اس��تخدام و اخ��راج كردن 
كودكان بي س��ر و صدا تر و بي دغدغه تر است. اينكه 
كودكي جارويي را كه دوبرابر قد اوس��ت به دس��ت 
بگيرد و خيابان هاي شهر را جارو بزند، اصلا نمي تواند 
براي مسوولان سوال برانگيز باش��د، البته كه تمام 
اينه��ا نتيجه همان فقري اس��ت ك��ه در جامعه ما 
جريان دارد و هر روز هم گستره اش بيشتر مي شود. 
اما مساله اينجاست آيا يك كودك بايد وظيفه تامين 
معيش��ت خانواده را به عهده داشته باشد؟ چرا يك 
كودك وادار مي ش��ود به اينكه در سطل هاي زباله 
دنبال روزي اش بگردد يا جارو به دست خيابان هاي 
ش��هر را تميز كند تا لقمه ناني به كف آورد؟حالا كه 
دبير كميسيون امور داخلي كشور شوراهاي مجلس 
استفاده از كودكان را در حوزه رفتگري مصيبت بار 
مي داند، بايد ديد چه چاره اي براي رفع اين معضل 
انديش��يده خواهد ش��د، آيا فقط به بي��كار كردن 
كودكان اكتفا مي كنند كه البته آسان ترين راه است، 
يا ممكن است در اين ميان مسوولي به اين فكر هم 
بيفتند كه اين كودكان اگر از رفتگري اخراج شوند 

چه بلايي بر سر معاش آنها خواهد آمد؟

   به كار گرفتن كودكان زير 15 سال
ممنوع است

دبير كميس��يون امور داخلي كش��ور و ش��وراهاي 
مجلس ش��وراي اس��لامي گف��ت: اينك��ه ببينيم 
پيمانكاران زيرنظر يك نهاد عمومي غيردولتي مانند 
ش��هرداري تهران، از كودكان كار در حوزه رفتگري 
اس��تفاده مي كنند و خود مس��وولان شهرداري نيز 
نسبت به وقوع اين تخلف توسط بعضي پيمانكاران 
آگاه هس��تند، مصيبت بار اس��ت و از آق��اي زاكاني 
مي خواهيم كه سريعا با پيمانكاران متخلف در اين 
زمينه برخورد كنن��د. در روزهاي اخير ناصر اماني، 
عضو ش��وراي اسلامي ش��هر تهران در صحن علني 
پارلمان شهري پايتخت نسبت به رفتگري كودكان 
با لباس پيمانكاران شهرداري در سطح شهر تهران 

تذكر داد و گفت كه با چش��م خودش دو كارگر زير 
۱۵ سال را ديده اس��ت كه با لباس خدمات شهري 
شهرداري تهران در زمينه پاكباني مشغول فعاليت 
بوده ان��د. او در تذكر خود تاكيد كرد كه »براس��اس 
ماده ۷۹ قانون كار، به كار گماردن افراد كمتر از ۱۵ 
سال ممنوع است، اما طي هفته گذشته و هفته هاي 
قبل از آن، شاهد انتش��ار دو فيلم  در فضاي مجازي 
بوديم كه حاكي از نقض ماده ۷۹ قانون كار توس��ط 

پيمانكاران حوزه خدمات شهري بود.«

    رفتگري كودكان
در مناطق مختلف پايتخت

اين صحبت ه��اي اماني در واقع واكنش��ي به گزارش 
ميداني ايلنا درباره رفتگري كودكان با لباس پيمانكاران 
ش��هرداري تهران بود كه در آن، مش��اهدات ميداني و 
تصاوير برداشته شده توسط خبرنگار ما از پاكباني افراد 
زير ۱۵ سال در منطقه ۵ شهرداري درج شده بود. البته 
پيش از آن هم فيلم ديگري از رسانه هاي داخلي كشور 
درباره رفتگري كودك ۱۱ ساله افغانستاني در يكي ديگر 
از مناطق شهر تهران منتشر شده بود و بررسي ها از منابع 
آگاه در شهرداري تهران نشان داد كه رفتگري كودكان 
صرفا مربوط به دو منطقه از پايتخت نيست و در بعضي 
از ديگر مناطق تهران ني��ز برخي پيمانكاران متخلف 
حوزه خدمات ش��هري، كودكاني را در حوزه پاكباني 
به كار مي گيرن��د.  عليرضا جعفري، مديركل خدمات 
ش��هري ش��هرداري تهران نيز در واكنش به موضوع 
رفتگري كودكان در برخي مناطق پايتخت علاوه بر تاييد 
ضمني اين مس��اله، به ايلنا گفت كه »با توجه به اينكه 
در قراردادها و ضوابط نظام نامه فني و اجرايي شهرداري 
به تمام پيمانكاران در مناطق گوناگون شهرداري ابلاغ 
كرده ايم كه تحت هيچ ش��رايطي نباي��د از كارگران 
داراي صغر سني استفاده كنند، حتما با پيمانكاران 
متخلف در اين زمينه شديدا برخورد خواهيم كرد.« 
او همچنين تاكيد كرد كه »در صورت مشاهده مجدد 
اين پديده، مسوولان ذي ربط يعني معاون خدمات 
شهري مناطق و شهرداران ناحيه هايي كه در آنها اين 

تخلف رخ مي دهد، بازخواست خواهند شد.« 

    رفتگري كودكان با منطق انساني
سازگار نيست 

در حالي اخيرا ش��اهد مواردي از رفتگري كودكان 
با لباس پيمانكاران شهرداري در سطح شهر تهران 
هستيم كه در چند سال گذشته اهالي پايتخت بارها 
زباله گردي كودكان را مشاهده كرده اند و مسوولان 
ش��هري دوره گذش��ته و دوره فعلي نيز چند مرتبه 
درباره برخورد با پيمان��كاران متخلف در اين حوزه 
وع��ده داده اند. حالا اما به نظر مي رس��د اين تخلف 
از پيمانكاران حوزه پس��ماند به پيمانكاران خدمات 
شهري نيز سرايت كرده است و قطعا اگر در گذشته 
ش��هرداري جلوي اي��ن تخلف بعض��ي پيمانكاران 
جمع آوري پسماند خشك را گرفته بود، اين روزها 
شاهد به كارگيري كودكان براي رفتگري نمي بوديم. 

    رفتگري كودكان
با لباس پيمانكاران شهرداري

اين نكته اي اس��ت كه رس��ول فرخي مي��كال، دبير 
كميس��يون امور داخلي كشور و ش��وراهاي مجلس 
شوراي اس��لامي در گفت وگو با ايلنا روي آن دست 
گذاشت و اظهار داش��ت: يكي از فلسفه هاي انقلاب 
اس��لامي حفظ كرامت انس��ان ها ب��ود و ممهترين 
مس��ووليت اجتماعي حكومت تش��كيل  شده از اين 
انقلاب نيز حفظ كرامت انساني در تمام ابعاد جامعه 
است. بنابراين اينكه ببينيم پيمانكاران زيرنظر يك 
نه��اد عمومي غيردولتي مانند ش��هرداري تهران، از 
كودكان كار در حوزه رفتگري اس��تفاده مي كنند و 
خود مسوولان شهرداري نيز نسبت به وقوع اين تخلف 
توس��ط بعضي پيمانكاران آگاه هستند، مصيبت بار 
است. وي افزود: اينكه يك كودك به دليل اينكه نياز 
به كسب درآمد دارد، توسط پيمانكاران شهرداري در 
زمينه رفتگري به كار گرفته ش��ود، هم خلاف قانون 
كار است و هم با منطق انساني سازگار نيست. بنابراين 
از آقاي زاكاني مي خواهيم كه س��ريعا با پيمانكاران 
متخلف در اين زمينه برخورد كنند. فرقي هم نمي كند 
كه اين تخلف توس��ط عوامل خود ش��هرداري اتفاق 
مي افتد يا پيمانكاران تحت قرارداد با شهرداري، چون 

نظارت بر اين پيمانكاران برعهده ش��هرداري تهران 
است و مديريت ش��هري پايتخت بايد طبق قوانين 
رسمي كشور و ضوابط تعريف شده براي خود، اجازه 

ندهد كه پيمانكاران به چنين تخلفي دست بزنند. 

   شهرداري بايد با پيمانكاران متخلف 
برخورد كند 

فرخي با تاكيد بر لزوم جلوگيري از تخلف به كارگيري 
كودكان در حوزه هاي پاكباني و جمع آوري پس��ماند 
خشك توسط پيمانكاران شهرداري گفت: به صورت 
كلي ه��ر پيمانكاري به دنبال آن اس��ت كه با حداقل 
هزينه، بيشترين سود را به دست آورد و احتمالا بعضي 
پيمانكاران ش��هرداري نيز به اي��ن دليل كه كودكان 
حقوق كمتري مي گيرن��د، آنها را به كار گرفته اند. اما 
اينكه امور خدمات شهري به پيمانكاران واگذار شده 
است، نافي مسووليت نظارتي خود شهرداري نيست 
و مديريت ش��هري حتما بايد ب��ه گونه اي بر عملكرد 
پيمانكاران نظارت كند كه هيچگاه چنين تخلفي از 
آنها س��ر نزند يا در صورت وقوع تخلف، با آنها برخورد 
كند. دبير كميس��يون امور داخلي كشور و شوراهاي 
مجلس ادامه داد: در آيين نامه هاي اجرايي شهرداري 
و قراردادهايي كه مديريت شهري با پيمانكاران امضا 
مي كند، تعيين مي ش��ود كه به ط��ور مثال براي يك 
منطقه يا ناحيه خاص از شهر تهران، چه تعداد كارگر با 
چه ميزان حقوقي براساس قانون كار بايد به كارگيري 
شوند، بنابراين هيچ پيمانكاري نبايد به بهانه مشكلات 
مالي خودش، از كودكان براي امور خدمات ش��هري 
استفاده كند. اين مساله به هيچ وجه پذيرفتني نيست 
و شهرداري بايد طبق ضوابط ابلاغي خود به پيمانكاران 
و مفاد ق��رارداد آنها، به صورت قانون��ي با پيمانكاران 
متخلف برخورد كند. وي تصريح كرد: فرقي نمي كند 
كودكي كه در حوزه پاكباني يا پس��ماند به كار گرفته 
مي شود، ايراني است يا تبعه غيرمجاز، زيرا اتباع ساير 
كش��ورها كه در كشور ما حضور دارند نيز بايد كرامت 
انساني شان حفظ شود. به همين دليل، هيچ كس حق 
ندارد از كودكان اتباع غيرمجاز در مشاغل سختي مثل 

رفتگري يا جمع آوري پسماند خشك استفاده كند.

ايرانشهردرشهر 5 .Thu  راهوشهرسازي Feb 2. 2023  2425   پنجشنبه 13 بهمن 1401    11 رجب 1444  سال نهم    شماره

كليه مراكز معاينه فني تهران 
شنبه فعال است

مديرعامل س��تاد معاينه فني خودروه��اي تهران از 
فعالي��ت مراكز معاين��ه فن��ي در روز ولادت حضرت 
عل��ي)ع( ۱۵ بهمن ماه در پايتخت خبر داد.  ش��ادي 
مالكي افزود: اين تصميم با توجه به روزهاي پاياني سال 
و افزايش مراجعات به مراكز معاينه فني جهت تسهيل 
در ارايه خدمات گرفته شده و در روز شنبه - مورخ۱۵ 
بهمن ماه- كليه مراكز معاينه فني خودروهاي سبك 
از س��اعت ۸ ال��ي۱۴ فعال و آماده خدمت رس��اني به 
شهروندان هستند. مالكي در ادامه گفت: علاوه بر فعاليت 
مراكز معاينه فني ش��هر تهران، در اين روز فرخنده به 
رسم تكريم از اسماء متبرك حضرت علي)ع( به سه نفر 
از آقايان مراجعه كننده به مراكز معاينه فني شهر تهران 
با نام علي، امير و امير علي به قيد قرعه كش��ي امتياز 
س��ه مرتبه معاينه فني رايگان )مراجعه نخست( اهدا 
خواهد شد. مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي 
تهران خاطرنش��ان كرد: ش��هر تهران از ظرفيت ۵۶ 
خط معاينه فني مختص خودروهاي س��بك در ۱۷ 
مركز معاينه فني ثابت و هفت واحد س��يار تك خطه 
و همچنين س��ه مركز معاينه فني تك خطه مختص 
خودروهاي س��نگين برخ��وردار بوده و ش��هروندان 
مي توانند جهت اطلاع از آدرس و نحوه فعاليت مراكز 
به سايت ستاد معاينه فني خودروهاي تهران به آدرس 
inspection.tehran.ir  مراجعه كنند. بنا براعلام 
روابط عمومي ستاد معاينه شهر تهران، وي گفت: از 
شهروندان درخواست مي شود جهت مديريت زمان 
و به حداقل رس��اندن معطلي با اس��تفاده از سيستم 
نوبت دهي اينترنتي كه از طريق سامانه تهران من در 
دسترس است و همچنين نوبت تلفني )۹۶۰۰۶۰۰۰( 

با تعيين وقت قبلي به مركز مورد نظر مراجعه كنند.

منابع حاصل از عوارض دريافت 
كرايه پاركينگ ها بازنگري شود

رييس كميس��يون عمران و حمل و نقل شوراي شهر 
گفت: س��ازمان حمل و نق��ل و ترافيك، منابع حاصل 
از عوارض دريافت كرايه پاركينگ ها را مورد بررسي و 
بازنگري قرار دهد. جلسه كميسيون عمران و حمل و 
نقل شوراي اسلامي ش��هر تهران در خصوص گزارش 
عملكرد س��ال ۱۴۰۱ و بررس��ي برنامه و بودجه سال 
۱۴۰۲ معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران 
و سازمان ها و شركت هاي تابعه آن با حضور سيد جعفر 
تشكري هاشمي، رييس و حجت الاسلام سيد محمد 
آقاميري نايب رييس اين كميسيون، مجيد باقري معاون 
برنامه ريزي، توسعه سرمايه انساني و امور شورا، جلال 
بهرامي معاون حمل و نقل و ترافيك و مجتبي شفيعي 
مديرعامل سازمان ترافيك ش��هرداري تهران برگزار 
شد. تشكري هاش��مي در اين جلسه خواستار اهتمام 
ويژه نسبت به موضوع نيروي انساني شهرداري تهران 
و استفاده از توانمندي هاي ايشان در سال ۱۴۰۲ شد 
و گفت: س��ازمان حمل و نقل و ترافيك، منابع حاصل 
از عوارض دريافت كرايه پاركينگ ها را مورد بررسي و 
بازنگري قرار دهد. وي افزود: براي نمونه، موضوعي مانند 
عوارض پارك محله اي مي بايس��ت در منابع درآمدي 
گنجانده شود و بايد به گونه اي پيش برويم تا درآمدهايي 
مانند درآمد پاركينگ ها به شهرداري همان منطقه داده 
شود. تشكري هاشمي اظهار كرد: لازم است روند كارها 
در سازمان هاي شهرداري تهران، تسريع و تسهيل شود 
و مسائل درون مديريت شهري آنچنان پيچيده نباشد 
كه براي حل يك مساله، پيش��رفت يك پروژه و انجام 
يك كار، انرژي زياد و مدت زمان طولاني صرف ش��ود. 
وي تصريح كرد: به اين منظور، لازم است ساده سازي و 
روان سازي امور در مديريت شهري براي دسترس پذير تر 
كردن خدمات شهرداري تهران براي عموم شهروندان 
در دس��توركار قرار گيرد. وي در ادامه افزود: لازم است 
اعتبارات سازمان ها و شركت هاي تابعه معاونت به خود 
اين واحدها تخصيص يابد و براي نمونه، ماموريت هاي 
اساس��ي مانند منابع اختصاصي پلي��س راهنمايي و 
رانندگي، ابتدا به سازمان حمل و نقل و ترافيك واگذار 
شود و سپس براي اجرا به پليس راهور تهران ابلاغ شود.

انتقال روزانه بيش از
5۰ سگ ولگرد به نقاهتگاه آرادكوه

مدير كنترل جانوران شهري سازمان مديريت پسماند 
ش��هرداري تهران گفت: روزانه حدود ۵۰ تا ۶۰ قلاده 
سگ جمع آوري و به نقاهتگاه آرادكوه منتقل مي شوند 
كه ح��دود ۱۱ هزار متر مربع وس��عت دارد. همچنين 
روزانه ۲۰ قلاده سگ ولگرد در مركز نقاهتگاه آرادكوه 
واقع در كهريزك عقيم مي شوند. داوود گودرزي در مورد 
جمع آوري س��گ هاي بلاصاحب اظهار كرد: در حال 
حاضر ۱۰ تيم زنده گيري ب��ا همراهي ۱۰ متخصص 
مشغول جمع آوري سگ هاي ولگرد در تهران هستند. در 
اين بين مناطق ۱، ۲، ۴، ۵، ۱۵، ۱۸، ۱۹، ۲۰، ۲۱ و ۲۲ به 
دليل جغرافياي خاص و داشتن نقاط حاشيه اي و حريم، 
بيشترين تعداد سگ هاي بلاصاحب را دارا هستند. وي 
افزود: در خصوص جمع آوري سگ هاي بلاصاحب شهر 
تهران، سه مشكل وجود دارد كه اولين مشكل، رهاسازي 
سگ هاي ولگرد ش��هرهاي اقماري در تهران است. در 
مناطق غربي تهران سگ هاي ولگرد شهرهاي اطراف 
به پايتخت منتقل و رهاسازي مي شوند. متاسفانه در 
مناطق جنوبي، شمالي و شرقي هم با همين معضل روبرو 
هستيم و سگ هايي كه در شهرها و شهرك هاي اطراف 
تهران جمع آوري مي شوند، در محدوده شهر تهران رها 
شده و به مشكلات ما براي كنترل مي افزايند. گودرزي 
دومين مشكل را بازار خريد و فروش سگ ها در حاشيه 
تهران خواند و عنوان كرد: سومين مشكل در جمع آوري 
سگ هاي ولگرد، برخي افراد هستند كه بدون داشتن 
اطلاعات و آگاهي كامل در عمليات زنده گيري سگ ها 
مداخل��ه مي كنند. مدي��ر كنترل جانوران ش��هري 
سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران ادامه داد: ما 
گروه هاي حاميان واقعي و دلسوز را در كنار خود داريم 
كه در بحث غذادهي و نظافت سگ ها كمك مي كنند.

اعلام محدوديت هاي ترافيكي 
جاده ها تا يكشنبه

رييس مركز اطلاعات و كنترل ترافيك پليس راهنمايي 
و رانندگي فراجا محدوديت ها و ممنوعيت هاي ترافيكي 
جاده هاي كش��ور در تعطيلات پايان هفته و ش��نبه 
آتي را تش��ريح كرد. سرهنگ احمد شيراني با اشاره به 
محدوديت ها و ممنوعيت هاي ترافيكي جاده هاي كشور 
از روز چهارشنبه ۱۲ بهمن ماه تا يكشنبه ۱۶ بهمن ماه 
گفت: براساس تدابير اتخاذ شده تردد موتور سيكلت از 
ساعت ۱۲ ظهر روز چهارشنبه تا ساعت شش صبح روز 
يكشنبه از محورهاي كرج - چالوس، هراز، فيروزكوه و 
محور تهران - سمنان - مشهد و بالعكس ممنوع است. 
البته تردد موتورسيكلت هاي انتظامي و امدادي براي 
انج��ام ماموريت هاي ضروري در مس��ير مجاز جريان 
ترافيك بلامانع خواهد بود. ريي��س مركز اطلاعات و 
كنترل ترافيك پليس راهنمايي و رانندگي فراجا درباره 
محدوديت هاي تردد براي خودروهاي سواري نيز گفت: 
در صورت بازگشايي محور چالوس و البته با تشخيص 
فرمانده ميدان، تردد انواع وس��ايل نقليه از ساعت ۱۲ 
تا ۲۴ روز هاي چهارش��نبه و پنجشنبه از مرزن آباد به 
س��مت كرج ممنوع بوده و در ص��ورت اعلام مامورين 
پليس راه درمحل، تردد انواع وس��ايل نقليه از ساعت 
۱۶ تا ۲۴ همان روز از ميدان اميركبي��ر كرج و آزادراه 
تهران - ش��مال به سمت مرزن آباد به صورت يكطرفه 
خواهد بود. شيراني افزود: همچنين تردد انواع وسايل 
نقليه از ساعت ۱۲ تا ۲۴ روزهاي جمعه و شنبه از كرج و 
ابتداي آزادراه تهران - شمال به سمت مرزن آباد ممنوع 
بوده و در صورت اعلام مامورين پليس راه درمحل، تردد 
انواع وسايل نقليه از ساعت ۱۶ تا ۲۴ همان روز از مرزن 
آباد به س��مت كرج و تهران به صورت يكطرفه خواهد 
بود. وي با اشاره به محدوديت هاي تردد در محور هراز 
نيز گفت: تردد انواع وس��ايل نقليه از ساعت ۱۴ تا ۲۴ 
روزهاي جمعه و شنبه از رودهن به سمت آمل ممنوع 
ب��وده و در صورت اعلام مامورين پلي��س راه درمحل، 
تردد انواع وسايل نقليه از ساعت ۱۶ تا ۲۴ همان روز از 
آب اس��ك به سمت رودهن )محدوده مشاء( به صورت 
مقطعي يكطرفه خواهد ب��ود. رييس مركز اطلاعات و 
كنترل ترافيك پليس راهنمايي و رانندگي فراجا درباره 
محدوديت هاي اعمال ش��ده براي تردد وسايل نقليه 
سنگين به استثناي حاملان موادسوختي يا فاسدشدني 
نيز گفت: تردد انواع تريلر، كاميون و كاميونت از محور 
كرج – چالوس و بالعكس كماكان ممنوع است. در محور 
هراز نيز تردد كليه تريلرها كماكان ممنوع است. شيراني 
ادامه داد: تردد كليه كاميون ها و كاميونت ها به استثناي 
حاملان مواد سوختي و فاسدشدني از ساعت ۱۲ تا ۲۴ 
روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه و همچنين از ساعت 
۶ تا ۲۴ روزهاي جمعه، شنبه و يكشنبه از محور هراز 
ممنوع است. وي درباره محدوديت هاي اعمال شده در 
محور تهران – فيروزكوه - قائمشهر نيز اظهاركرد: تردد 
تمامي كاميون ها و كاميونت ها به استثناي حاملان مواد 
سوختي و فاسدشدني از ساعت ۱۲ تا ۲۴ روزهاي جمعه 
و شنبه ممنوع اس��ت. رييس مركز اطلاعات و كنترل 
ترافيك پليس راهنمايي و رانندگي فراجا با بيان اينكه در 
محور آستارا – اردبيل وبالعكس نيز تردد كليه كاميون ها 
و كاميونت ها به استثناي حاملين مواد سوختي و فاسد 
ش��دني از ساعت ۱۲ تا ۲۴ روزهاي پنجشنبه و جمعه 
است، گفت:  در محور قديم رشت – قزوين وبالعكس نيز 
تردد كليه كاميون ها و كاميونت ها به استثناي حاملان 
مواد سوختي و فاسدشدني از ساعت ۱۲ تا ۲۴ روزهاي 
پنجشنبه و جمعه ممنوع اس��ت. به گفته وي اجراي 
محدوديت هاي مذكور منوط به افزايش حجم تردد 
در محورها خواهد ب��ود و چنانچه وضعيت ترافيك 
عادي باشد، با هماهنگي، اجراي محدوديت ها كان 
لم يكن خواهد شد. ش��يراني با اعلام شماره ۱۲۰ از 
رانندگان و مسافران خواست كه پيش از شروع سفر 
حتما با اين شماره تماس بگيرند و با اطلاع از آخرين 
وضعيت جوي و ترافيك��ي جاده ها و نيز محورهاي 
داراي انس��داد و محدوديت ترافيكي، مناسب ترين 
زمان و مسير را براي انجام سفرهاي خود انتخاب كنند.

بارش هاي شديد و مخاطره آميز 
در كشور

يك كارشناس هواشناس��ي با ارايه گزارشي از ميزان 
بارندگي هاي كش��ور از ابتداي سال زراعي تاكنون، از 
بارش هاي ش��ديد و مخاطره آميز در برخي استان ها 
همچنين وزش باد ش��ديد و كاه��ش كيفيت هوا در 
برخي اس��تان ها خبر داد. فريبا گ��ودرزي با توجه به 
بارندگي هاي اخير نسبت به ميزان بارندگي ها در كشور 
اظهار كرد: برخي استان ها از ابتداي سال آبي زراعي 
بيشترين ميزان بارندگي در كشور را دريافت كرده اند. 
از جمله اين استان ها كهگيلويه و بويراحمد است كه 
با وجود كاهش ۷ درصدي بارش هاي خود نسبت به 
بلندمدت، با حدود ۳۷۲ ميليمتر بارندگي از ابتداي 
سال زراعي تاكنون بيشترين ميزان بارش را در كشور 
دريافت كرده است. وي ادامه داد: استان بوشهر نيز با 
۲۸۲ ميليمتر بارندگي از ابتداي سال زراعي تاكنون 
نسبت به بلندمدت ۶۷ درصد و نسبت به سال گذشته 
۷۳ درصد افزايش بارندگي داشته است. اين كارشناس 
هواشناسي افزود: استان فارس نيز ازجمله استان هايي 
است كه در سال زراعي تاكنون با دريافت ۱۸۸ ميليمتر 
بارندگي نسبت به بلندمدت ۱۹ درصد و نسبت به سال 
گذشته حدود دو درصد افزايش داشته است. وي ادامه 
داد: يزد نيز با ۵۷ ميليمتر بارندگي از ابتداي سال زراعي 
تاكنون نسبت به بلندمدت ۴۹ درصد و نسبت به سال 
گذشته ۴۸ درصد بارش هاي آن افزايش داشته است. 
گودرزي درباره ميزان كاهش بارندگي در كش��ور 
اظهار كرد استان تهران تاكنون ۴۰ ميلميتر بارندگي 
دريافت كرده است. بارندگي هاي اين استان نسبت 
به بازه زماني بلندمدت ۶۳ درصد و نس��بت به سال 
گذشته ۴۹ درصد كاهش يافته است. وي همچنين 
درباره فعاليت سامانه بارشي در كشور اظهار كرد: 
بارش هايي كه در كش��ور رخ مي دهد مش��مول 
هشدار نارنجي است و مخاطراتي را به همراه دارد. 

سوءاستفاده پيمانكاران شهرداري از كودكان براي رفتگري

آنهاكودكيشانرابانانشبتاختميزنند

طرح تفصيلي بايد با نگاه جديد بازنگري شود
شهردار تهران با بيان اينكه ساخت مسكن بسياري 
از مش��كلات را در كش��ور حل مي كند ك��ه نيازي 
به امكان��ات خارجي ه��م ندارد، گف��ت: بايد طرح 
تفصيلي با نگاه جديد بازنگري ش��ود. شهر را با يك 
نگاه تك س��احتي نمي توان اداره كرد. بايد در طرح 
تفصيلي ديد جامع نگر به شهر داشته باشيم تا شاهد 
مشكلاتي مانند ناايمني و بدمسكني و... نباشيم. به 
گزارش پايگاه خبري شهر، عليرضا زاكاني در حاشيه 
بازديد از س��ازمان ها و زيرمجموعه ه��اي معاونت 
شهرسازي و معماري شهردراي تهران ضمن تبريك 
ميلاد امام جواد)ع( گفت: ش��هر ما يك ملغمه اي از 
زشتي ها و زيبايي ها و انباشتي از مشكلات است كه 
ش��هروندان را آزار مي دهد. بخشي از اين محاسن و 
معايب مي تواند حل شود و شهرداري مي تواند در اين 
زمينه نقش بسزايي داشته باشد تا گره از مشكلات 
مردم باز كند. ش��هردار تهران با بيان اينكه ش��هر 
بر اس��اس يك الگوي از پيش تعيين ش��ده ساخته 
نشده است، تاكيد كرد: تا دهه چهل توسعه تهران 
ش��مالي-جنوبي بود و از دهه پنجاه ب��ه بعد نيز به 
صورت شرقي- غربي رش��د كرده است، در نتيجه 
توزيع عادلانه خدمات و امكانات در اين شهر سخت 
و دشوار اس��ت. وي ادامه داد: در دهه هاي گذشته 
با ديد زيس��ت بومي در توس��عه كالبدي به تهران 
نگاه نشده و س��لايق و علايق طوري شهر تهران را 
گسترش داده اند كه حالا آلودگي هوا، بي مسكني، 
ترافيك و هزاران مش��كل ديگر را مي توان در شهر 
ديد. ش��هردار پايتخت ادامه داد: در ش��وراي شهر 
تهران در ماه هاي اول دغدغه اين بود كه بعد از شروع 
به كار مديريت منتخب شورا در شهرداري؛ شوراي 

شش��م به چه مس��اله و رويكرد ش��اخصي شناخته 
مي شود؛ آيا اين شاخصه توسعه حمل و نقل عمومي 

باشد يا تكميل بزرگراه ها و شبكه معابر شهري؟

   مبناي تحول در شهر تهران 
موضوعات زيست بومي است 

زاكاني با تاكيد بر اينكه اعتقاد داشتيم مبناي تحول 
در ش��هر تهران توجه به موضوعات زيس��ت بومي 
است، گفت: تحول بر مبناي اين رويكرد جنبه هاي 
مختلفي دارد كه معاونت شهرسازي و معماري نقش 
مح��وري در اين زمينه دارد. وي با بيان اينكه با يك 
نگاه بلندمدت امكان تحول شهر تهران بر اين اساس 

وجود دارد، تاكيد كرد: اگر معاونت شهرسازي دچار 
سردرگمي و مشكل باشد، به همان اندازه نيز مردم 
دچار مشكل مي شوند. ش��هردار تهران تاكيد كرد: 
وقتي درباره موضوعات شهرسازي صحبت مي كنيد، 
درواقع درباره همه موضوعات زندگي ش��هروندان 
از ايمن��ي و رفاه گرفته ت��ا موضوعات ديگر صحبت 
مي كني��د. وي در ادامه با بيان اينكه شهرس��ازي از 
جمله معاونت هاي اصلي ش��هر تهران است، گفت: 
اين معاونت مي تواند سنگ زير بناي مديريت شهري 
باشد و تمام ش��رايط ارتقاي كيفيت زندگي شهري 
از توزي��ع عادلانه خدمات ش��هري گرفته تا تبديل 

پايتخت به شهر انسان محور را فراهم كند.

   طرح تفصيلي را جدي بگيريم 
و وحدت رويه را جاري و ساري كنيم

زاكاني تصريح كرد: بايد طرح تفصيلي با نگاه جديد 
بازنگري شود. شهر را با يك نگاه تك ساحتي نمي توان 
اداره كرد. بايد در طرح تفصيلي ديد جامع نگر به شهر 
داشته باش��يم تا شاهد مش��كلاتي مانند ناايمني و 
بدمسكني و... نباشيم. در اين رويكرد تهران و حريم 
آن موضوعيت دارد. وي در بخش ديگري از سخنانش 
گفت: در حال حاضر س��ازمان نوسازي شهر تهران 
در حال س��اخت ۳۳ هزار واحد مس��كوني در تهران 
است كه اجراي همين تعهدها الگويي براي ساخت 
۳۰۰ هزار واحدي است كه قرار است، ساخته شود. 
شهردار تهران با بيان اينكه ساخت مسكن بسياري 
از مش��كلات را در كش��ور حل مي كند كه نيازي به 
امكانات خارجي ندارد، افزود: انتظار اين اس��ت كه 
طرح تفصيلي را جدي بگيريم و وحدت رويه را جاري 
و ساري كنيم. هرقدر طرح هاي موضعي و موضوعي 
را گسترش دهيم بهتر مي توانيم چهره شهر را تغيير 

دهيم و محله هاي الگو داشته باشيم. 

    بزرگ ترين فرصت و تهديد شهر تهران 
بافت فرسوده است

شهردار تهران با بيان اينكه اكنون بزرگ ترين فرصت 
و تهديد شهر تهران بافت فرسوده است، خاطرنشان 
كرد: خط مشي كلي ما حركت در مسير رضايت مندي 
مردم است و در اين مسير نقش معاونت شهرسازي 
بسيار پررنگ است. شهردار پايتخت در پايان يادآور 
شد: هرچقدر به سمت هوشمند سازي پيش برويم 

كارهاي بزرگ و خوبي مي توان براي شهر رقم زد.



وزي��ر ارتباطات با بي��ان اينكه از فعالي��ت هر پلتفرم 
بين الملل��ي در جمهوري اس��امي ايران اس��تقبال 
مي كنند، آن را مش��روط به اين دانس��ت كه حداقل 
به قوانين خودشان پايبند باشند؛ رييس جمهور هم 
آب پاكي را روي دس��ت كارب��ران ريخت و اعام كرد 
پلتفرم هاي اينس��تاگرام و واتس اپ چون به بس��تر 
ناامني در كشور تبديل ش��ده بودند، فيلتر شدند. به 
گفته رييسي، بنابر تصميم شوراي عالي امنيت ملي و 
مركز ملي فضاي مجازي، اين پلتفرم ها بايستي براي 
فعاليت در ايران پاسخگو باشند و در عين حال نماينده 
مجلس مي گويد كار بررسي طرح صيانت در مجلس 
درحال پايان است و اعتقاد دارد طرح صيانت دولت را 
وادار به برنامه ريزي مي كند و به زندگي مردم و حريم 

آنها كاري ندارد.
بيش از چه��ار م��اه از فيلتر اينس��تاگرام و واتس اپ 
مي گذرد. درحالي كه در ابتداي اين اتفاقات از شرط 
آرام شدن اوضاع براي بازگشت اينترنت به شرايط عادي 
سخن گفته مي شد، اما مدتي است كه شرط »پايبندي 
به قوانين« براي رفع فيلتر اين پلتفرم ها مطرح شده 
اس��ت. اين عدم تحقق وعده در رفع فيلتر نيز بارها با 
انتقاد نمايندگان مجلس روبرو شده. آخرين انتقادها به 
سخنان نماينده مردم اردبيل در مجلس باز مي گردد كه 
طي تذكري شفاهي به وزير ارتباطات گفت: »با وجود 
وعده مسوولان مربوطه به ويژه شخص شما مبني بر 
بازگشت خدمات رساني در حوزه ارتباطات به حالت 
عادي درصورت آرام شدن شرايط، اما همچنان شاهد 
روند كاهش سرعت اينترنت به خصوص در اپراتورهاي 
تلفن همراه هستيم؛ به طوري كه مردم در برخي ساعات 
قادر به استفاده بهينه از شبكه هاي اجتماعي داخلي 
هم نيستند.« با وجود اين روز گذشته عيسي زارع پور، 
در حاشيه جلسه هيات دولت درباره آخرين وضعيت 
فيلتر اينستاگرام و واتس اپ، بار ديگر شرط پايبندي به 
قوانين را مطرح كرد: »رييس جمهور هم فرمودند ما از 
فعاليت هر پلتفرم خارجي در جمهوري اسامي ايران 
استقبال مي كنيم، مشروط به اينكه حداقل به قوانين 
خودشان پايبند باشند. ما همين جا اعام مي كنيم هر 
پلتفرمي كه قواعد جمهوري اسامي ايران يا حداقل 
قواعد خودشان را بپذيرد و به آن پايبند باشد كه بتوانيم 
حقوق مردم را در اين پلتفرم ها دنبال كنيم، حتماً )از 
فعاليتشان( اس��تقبال خواهيم كرد.« وي همچنين 
مجدداً به مكاتبه مركز ملي فضاي مجازي با شركت 
متا اشاره كرد و گفت: »اخيراً مركز ملي فضاي مجازي 
با شركت متا، مالك اينستاگرام و واتس اپ مكاتبه كرده 
است تا بيايند و مذاكره كنند«. زارع پور اما هيچ اشاره اي 
به نتيجه اين مكاتبات و نامه نگاري ها با متا نداشت. وزير 
ارتباطات بار ديگر تأكيد كرد مصوبه فيلتر اين پلتفرم ها، 
به وزارت ارتباطات و حتي دولت مربوط نمي شود و اين 
تصميم در دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي با حضور 

سران سه قوه گرفته شده است

    روزانه چند ميليون تماس
در پيام رسان هاي داخلي انجام مي شود

پس از فيلتر اينستاگرام و واتس اپ، وزارت ارتباطات 
بر حمايت خود از پيام رس��ان هاي بومي افزوده است 
تا بتواند به آنها براي جذب كاربر كمك كند. عيس��ي 
زارع پور، وزير ارتباطات اعام كرد روزانه چند ميليون 
تم��اس صوتي و تصويري بر بس��تر پيام رس��ان هاي 
داخلي انجام مي شود. زارع پور وضعيت اين ارتباطات 
را »باكيفيت« توصيف كرده و گفته اس��ت روزبه روز 
بر اين كيفيت نيز افزوده مي ش��ود. او روز گذشته در 
حاشيه جلس��ه هيات دولت به امكان برقراري تماس 
صوتي و تصويري از طريق پلتفرم هاي بومي اشاره كرد 
و گفت: »ارتباط صوتي و تصويري در پيام رسان هاي 
كشور برقرار است. روزانه چند ميليون تماس صوتي و 

تصويري از طريق پيام رسان ها با كيفيت انجام مي شود 
و روزبه روز هم به كيفيتش��ان اضاف��ه مي كنند.« به 
گفته وي، تمام زيرساخت هاي وزارت ارتباطات پاي 
كار پيام رسان ها آمده اند تا بتوانند خدمات باكيفيت 
را به م��ردم ارايه كنن��د: »الان همانط��ور كه عرض 
كردم، 4 الي 5 پيام رس��ان قابليت تماس را دارند. ايتا 
هم كه پس از روبيكا بيش��ترين اقبال را داشته است، 
بزودي نسخه جديد خود را منتشر و تماس تصويري 
را اضافه مي كند.« وزير ارتباطات رش��د و استقبال از 
پيام رسان هاي داخلي را نتيجه حمايت هاي وزارتخانه 
تحت امر خود مي داند. او چندي پيش در اين باره گفت: 
»اينكه پيام رسان ايتا توانست از سه ميليون كاربر فعال 
طي سه ماه اخير به 19 ميليون كاربر فعال برسد، نتيجه 
حمايت هاي ما بوده اس��ت و ان شاءالله اين حمايت ها 
ادامه خواهند داش��ت. هرچقدر كه پيام رس��ان هاي 
داخلي كه به مردم خدمت مي كنند و مردم ميليوني به 
آنها اقبال كرده اند، به زيرساخت اعم از تجهيزات، پهناي 
باند و حمايت هاي مادي و معنوي نياز داشته باشند، 
ما در خدمتشان هستيم و اين مسيري است كه آن را 
دنبال مي كنيم.« با وجود اين برخي از كارشناسان و 
فعالين اين حوزه باور دارند فيلتر اينستاگرام و واتس اپ، 
بيش��ترين س��هم مهمي در افزايش تع��داد كاربران 

پيام رسان هاي بومي داشته اند.

   تكرار شرط رفع فيلتر اينستاگرام و واتس اپ
در عين حال ابراهيم رييس��ي، رييس جمهور، درباره 
محدوديت هاي ايجادشده در دسترسي به تعدادي از 
پلتفرم هاي بين المللي همچون اينستاگرام و واتس اپ 
گفت: »قبل اغتشاشات محدوديتي براي دسترسي به 
پلتفرم هاي خارجي ايجاد نشده بود. اما اين پلتفرم ها 
بستري براي ايجاد ناامني ش��د. كجا اجازه مي دهند 
يك پلتفرم خارجي بستري براي ايجاد ناامني باشد؟« 
او همچنين مس��ووليت فيلتر اين پلتفرم ها را از روي 
دوش وزارت ارتباطات برداشت و گفت: »در جلسات 
دبيرخانه ش��وراي عالي امنيت ملي با حضور همه قوا 
بررسي شده اس��ت كه اگر پلتفرم ها همچنان بستر 
ناامني باش��ند، نمي توان به آنها اج��ازه فعاليت داد. 
اروپايي ها چرا دو استاندارد دارند؟ آنها براي خودشان 
مي پسندند كه دفتر خدمات هر پلتفرمي كه در داخل 
كشور آنها فعاليت مي كند، در داخل آن كشورها وجود 
داشته باشد. ش��وراي عالي امنيت ملي هم همين را 
خواسته است كه آنها پاسخگوي فعاليت خود باشند و 
در كشور ما ناامني ايجاد نكنند.«رييسي تأكيد دارد هر 
پلتفرمي براي فعاليت در ايران بايد پاسخگو باشد؛ زيرا 
وقتي پاسخگو نباشد، مشكل ايجاد شده و بستر ناامني 

مي ش��ود: »وزارت ارتباطات ني��ز در اين مدت تاش 
كرده اس��ت تا پلتفرم هاي داخلي جايگزين شوند تا 

مردم اذيت نشوند.« 
اين شرط رفع فيلتر اينستاگرام و واتس اپ بارها از زبان 
وزير ارتباطات، وزير كشور و نمايندگان مجلس مطرح 
شده است. مركز ملي فضاي مجازي نيز در همين راستا 
مكاتباتي با متا داشته كه با وجود گذشت دو ماه از آن، 

هنوز هيچ پاسخي دريافت نشده است.

   رييس جمهور هم از اختلال اينترنت 
گله مند است

در عين حال رييس جمهور، گاي��ه او نيز از كيفيت 
ارتباطات و اينترنت كشور است: »زندگي، كسب وكار 
و ارتباطات مردم در بستر فضاي مجازي انجام مي شود. 
به عبارتي اين محيط، محيط زيست مردم ما محسوب 
مي ش��ود و بايد آرامش بخش باش��د و دسترس��ي ها 
به راحتي صورت گيرد. به وزير ارتباطات و بخش هاي 
ديگر از مسوولان هميشه گفتم كه نبايد در اينترنت 
اختال باشد و مردم بايد راحت از آن استفاده كنند و 
اختال در اينترنت موجب گله ما و همچنين گله مردم 
اس��ت.« البته او اعتقاد دارد تاش هايي كه در زمينه 
توسعه فيبر نوري و شبكه ملي اطاعات در اين دولت 

انجام شده، اقدامي قابل تقدير است.

   اينستاگرام و واتس  اپ نمي  توانند
 هرگونه كه مي خواهند مديريت شوند

همچنين مرتضي آقاتهراني رييس كميسيون فرهنگي 
مجلس اعتقاد دارد پلتفرم هاي توييتر، اينستاگرام، 
تلگرام و واتس اپ در اختيار افرادي در بيرون از كشور 
هس��تند و آنها هر كاري مي خواهند انجام مي دهند. 
آقاتهراني از  همين رو تأكيد دارد بايد مديريت فضاي 
مجازي را به دست گيرند تا اين پلتفرم ها نتوانند از خارج 
كشور هرگونه كه مي خواهند مديريت شوند. آقاتهراني 
در گفت وگو با ف��ارس اعام كرد در مجلس در تاش 
هستند تا مديريت فضاي مجازي را به دست بگيرند: 
»پلتفرم هاي توييتر، اينستاگرام، تلگرام و واتس اپ در 
اختيار افرادي در بيرون كش��ور است و آنها هر كاري 
مي خواهند انجام مي دهند. بايد بررسي كنيم فضاي 
مجازي كه فعاليت حدود 20س��اله دارد، چه ميزان 
دست حاكميت است ولي اشتباهي به دست غربي ها 
داده شده.« او با اشاره به فعاليت كميسيون مشترك 
براي تنظيم مقررات فضاي مجازي گفت پلتفرم هاي 
واتس اپ، اينستاگرام و توييتر نمي  توانند از خارج كشور 
هرگونه كه مي خواهند مديريت شوند و هيچ جاي دنيا 
نيز اين وضعيت وجود ندارد. آقاتهراني با بيان اينكه كار 

بررس��ي طرح صيانت در مجلس درحال پايان است، 
اظهار كرد: »بحث فضاي مجازي كه چند وقتي است راه 
افتاده، يكي از بركات است. فضاي مجازي بسيار عميق 
وارد زندگي مردم ش��ده و بايد مديريت درست براي 
آن انجام مي شد، نه اينكه به حال خود رها مي كنند. 
طرح تنظيم مقررات فضاي مج��ازي دولت را وادار به 
برنامه  ريزي مي كند و به زندگي مردم و حريم آنها كاري 
ندارد.« وي تأكيد دارد بايد پلتفرم هاي خارجي خود 
را ملزم به رعايت قوانين كشور بدانند و خدمات ارايه 
دهند: »اگر براساس قاعده ما اين پلتفر م ها جلو نيايند، 
اج��ازه فعاليت نمي  دهيم تا عليه ايران دس��ت به هر 
كاري بزنند.« رييس كميسيون فرهنگي مجلس باور 
دارد وضعيت نامطلوب بودن اينترنت در كشور موقت 
است و بايد بهتر از گذشته شود: »بايد بدانيم شرايط 
سخت هميشه ماندني نيست، رو به گذر خواهد بود و 
ما به روزهاي خوش در آينده اميد داريم.« براس��اس 
رأي گيري نمايندگان مجلس، كميسيون مشترك 
طرح صيانت صاحيت بررس��ي اين طرح را ندارد. در 
همين راستا، رييس مجلس نيز از شوراي عالي فضاي 
مجازي خواس��ت تا اين طرح را به س��رانجام برساند. 
بااين وجود بارها از زبان نماين��دگان خبرهايي آمده 
كه اين طرح در كميس��يون درحال بررسي است كه 
درصورت صحت اين اخبار، اقدامي غيرقانوني رخ داده؛ 
چرا كه خاف آيين نامه كميسيون مشترك است. در 
اين آيين نامه تأكيد شده جلسات بررسي بايد به صورت 
زنده پخش ش��ود، درحالي كه مدت هاست جلسه اي 

به صورت زنده پخش نشده است.

   رفع فيلتر براي اساتيد مصوبه كارگروه 
تعيين مصاديق است

بحث اينترنت طبقاتي اين روزها داغ تر از گذش��ته 
شده است. با افزايش گستره پلتفرم هاي فيلترشده 
و سخت ترشدن دسترس��ي به آنها، برخي نهادها و 
مسوولان، دسترسي به پلتفرم هاي فيلتر را خواستار 
ش��ده اند. به تازگي نيز براس��اس مصوب��ه كارگروه 
فيلترينگ، قرار است به اساتيد دانشگاه ها اينترنت 
با دسترسي بيش��تر از مردم عادي داده شود. در اين 
راس��تا وزير ارتباط��ات اعام كرد براس��اس مصوبه 
كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه، بايستي 
دسترس��ي اس��اتيد به برخي س��ايت هاي فيلتر يا 
تحريمي را فراهم كنند. زارع پور اعام كرد براساس 
مصوبه كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه، 
بايستي دسترسي اساتيد به برخي سايت هاي فيلتر 
يا تحريمي را فراهم كنند. او همچنين البته از بازنگري 
در مصاديق فيلترينگ براي بازگش��ايي يك س��ري 
س��ايت هاي فيلترش��ده خبر داد. زارع پور گفت به 
وزارت ارتباطات تكليف شده است تا ابزار دسترسي 
اساتيد دانش��گاه به برخي س��ايت ها را فراهم كند: 
»براساس مصوبه  كارگروه تعيين مصاديق محتواي 
مجرمانه، به ما تكليف شده است براي اساتيد محترم 
دانشگاه ابزاري فراهم كنيم تا به برخي از سايت هايي 
كه ايران را تحريم كردند يا فيلتر شده اند، دسترسي 
يابند تا بتوانند كارشان را انجام دهند. اين سايت ها 
عمدتاً براي دانلود مقالات علمي و كارهاي پژوهشي 
است.« او با اشاره به س��خنان پيشين خود از تاش 
براي بازنگري در مصاديق فيلترينگ خبر داد تا اين 
پلتفرم ها براي عموم مردم باز ش��وند. زارع پور تأكيد 
كرد در وزارت ارتباطات نه تنها با تبعيض در دسترسي 
به اينترنت كاماً مخالف هس��تند، بلكه در تاشند 
تا امكان دسترس��ي ب��ه اينترنت پرس��رعت را براي 
همه جاي كش��ور فراهم كنند: »ما درحال پيگيري 
هستيم كه همان اينترنتي كه مردم در شمال شهر 
تهران دارند، همان اينترنت پرسرعت را در دورترين 

نقاط دورافتاده روستايي هم داشته باشيم.« 
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وزير فرهنگ: 
34 ميليون گيمر در حوزه 

بازي هاي ديجيتال فعال هستند
»وزير فرهنگ و ارش��اد اس��امي اعام كرد هيچ 
محصولي همانند بازي ه��اي ديجيتالي از مصرف 
ب��الاي فرهنگ��ي در كش��ور برخوردار نيس��ت. 
محمدمهدي اسماعيلي با بيان اينكه هيچ محصولي 
همانن��د بازي ه��اي ديجيتالي از مص��رف بالاي 
فرهنگي در كشور برخوردار نيست، گفت هم اكنون 
۳4 ميلي��ون گيمر در اين حوزه فعال هس��تند. به 
گزارش بنياد ملي بازي هاي رايانه اي، وزير فرهنگ 
و ارشاد اسامي با اشاره به پيمايش جديد بازي هاي 
رايانه اي و ديجيتالي در كشور گفت: »طبق نتايج 
اين پيمايش، هم اكن��ون ۳4 ميليون گيمر در اين 
حوزه فعال هس��تند كه اين تعداد نسبت به نتايج 
پيمايش س��ال 1۳9۸، حدود دو ميليون بازيكن 
افزايش داشته است.« او با اش��اره به اينكه از سال 
1۳۸9 تا 1400 تعداد كل گيمرهاي ايراني با نرخ 
رشد تركيبي سالانه برابر با ۷ درصد روبرو بوده است، 
گفت: »دليل اصلي اين رش��د بازي هاي موبايلي و 
افزايش ضريب نفوذ اينترنت و دسترسي گسترده تر 
به موبايل و اينترنت است.« رييس هيات امناي بنياد 
ملي بازي هاي رايانه اي با بيان اينكه هيچ محصولي 
مانند بازي هاي ديجيتالي از مصرف بالاي فرهنگي 
برخوردار نيس��ت، گفت: »برهمين اس��اس بايد با 
فرهنگ سازي، بر ذائقه سازي گيمرهاي بازي هاي 
رايان��ه اي و ديجيت��ال برنامه ريزي ك��رد تا بتوان 
بيشترين نسبت را ميان رشد فكري نسل كودك 
و نوجوان با هويت مل��ي و ديني ايجاد كرد.« عضو 
شوراي عالي انقاب فرهنگي با اشاره به اينكه طبق 
نتايج پيمايش جديد، بيش از چهار ميليون گيمر 
به صورت حرفه اي بازي هاي رايانه اي و ديجيتالي 
انجام مي دهند، گفت: »بايد با تحليل و بررسي دقيق 
نتايج اين پيمايش به راهكارهاي اساسي براي تحقق 
اهداف از پيش تعيين شده وزارت فرهنگ در دوره 

جديد در اين حوزه دست پيدا كنيم.«

مخالفت با ايجاد صندوق توسعه 
شبكه ملي اطلاعات 

بازوي مشورتي مجلس اعتقاد دارد اين صندوق انحراف 
احتمالي در عملكرد بودجه و نفع بعضي ش��ركت هاي 
خصوصي را به دنبال خواهد داشت. مركز پژوهش هاي 
مجلس اعتقاد دارد ايجاد صندوق توس��عه شبكه ملي 
اطاعات طي لايحه بودجه سال 1402، موجب انحراف 
احتمالي در عملكرد بودجه اي بخش ارتباطات كش��ور 
خواهد ش��د. ازهمين رو، اين مركز خواستار حذف اين 
بند از لايحه س��ال آينده يا اس��تفاده از ظرفيت س��اير 
صندوق هاي موجود شده است. بازوي مشورتي مجلس 
طي بررسي لايحه بودجه سال 1402 كل كشور به سراغ 
ماده واحده و منابع بودجه در بخش فناوري اطاعات و 
ارتباطات رفته است. اين مركز بندهاي مختلف لايحه را 
كه مرتبط با اين موضوع هستند، بررسي و نظرات خود را 
اعام كرده است. در بخشي از گزارش مركز پژوهش هاي 
مجلس به مخالفت اين نهاد با تشكيل صندوق توسعه 
شبكه ملي اطاعات نيز اشاره شده است. بازوي مشورتي 
مجلس اعتقاد دارد ايج��اد صندوق جديدي تحت اين 
عنوان و هدايت اعتبارهاي دولت به س��مت آن، سبب 
ايجاد ظرفيت هايي براي انحراف در عملكرد بودجه اي 
بخش ارتباطات كشور خواهد شد؛ چرا كه با ايجاد چنين 
صندوقي، ابزارهاي نظارتي سازمان برنامه و بودجه كشور 
بر نحوه تخصيص اعتبارهاي بخش ارتباطاتي كش��ور 
كاهش خواهد يافت. همچنين به باور او، اين بند از لايحه 
در كنار مصوبه 59۸0۸ مورخ ۷ ارديبهشت 1401 هيات 
وزيران )حق السهم دولت از درآمد خدمات بخش شبكه 
ارتباطي(، زمينه ساز توزيع اعتبارات دولتي به نفع بعضي 
شركت هاي خصوصي خواهد شد. ازهمين رو، پيشنهاد 
شده است كه بند مرتبط با تشكيل اين صندوق از لايحه 
حذف يا از ظرفيت صندوق هاي موجود و مرتبط استفاده 
ش��ود. طبق بند )س( تبصره هفت لايحه بودجه سال 
1402، دولت خواس��تار ايجاد »صندوق توسعه شبكه 
ملي اطاعات« به منظور شتاب بخش��ي به توسعه اين 
شبكه شده است: »به دولت اجازه داده مي شود به منظور 
شتاب بخش��ي به توسعه ش��بكه ملي اطاعات، ارتقا و 
نوسازي زيرس��اخت هاي ارتباطي و توسعه فيبر نوري 
منازل و كسب وكارها، صندوقي تحت عنوان »صندوق 
توسعه شبكه ملي اطاعات«، در سقف پست هاي سازماني 
و اعتبارات مصوب وزارت ارتباطات و فناوري اطاعات 
ايجاد كند. اساس��نامه و منابع اين صندوق به پيشنهاد 
مش��ترك وزارت ارتباطات و فناوري اطاعات، سازمان 
اداري و استخدامي كشور و سازمان برنامه و بودجه كشور 
با همكاري بانك مركزي و وزارت امور اقتصادي و دارايي 
تدوين و به تصويب هيات وزيران خواهد رس��يد.« حال 
بايستي ديد نمايندگان مجلس طي بررسي لايحه بودجه، 

چه تصميمي درباره اين بند خواهند گرفت.

كاهش دوباره
فروش گوشي موبايل و رايانه

گارتنر پيش بيني كرد فروش رايانه هاي شخصي و 
گوشي هاي موبايل در سال 202۳، براي دومين سال 
متوالي كاهش پيدا خواهد كرد و فروش گوشي به 
پايين ترين ركورد 10 ساله خواهد رسيد. به گزارش 
ايسنا، ش��ركت تحقيقات فناوري اطاعات گارتنر 
در گزارش��ي پيش بيني كرد فروش تلفن همراه از 
يك ميليارد و 400 ميليون دستگاه در سال 2022، 
چهار درصد كاهش پيدا كرده و به يك ميليارد و ۳40 
ميليون دستگاه در سال 202۳ مي رسد. فروش تلفن 
همراه در سال 2021، به يك ميليارد و 4۳0 ميليون 
دستگاه رس��يده بود. اين ركورد، نزديك به سطح 
فروش سال 2009 است كه گوشي هاي بلك بري 
و نوكيا، بازار را در اختيار داشتند و اپل تاش كرد از 
نفوذ آنها كم كند. بازار تلفن همراه در سال 2015 با 
فروش يك ميليارد و 900 ميليون دستگاه، به اوج 
خود رسيد. رنجيت اتوال، مدير تحقيقات گارتنر در 
مصاحبه اي گفت: پاندمي كوويد به تغييرات اساسي 
منجر ش��د كه در جريان آن، افرادي كه از خانه كار 
مي كردند، احس��اس كردند نيازي به تغيير مرتب 
گوشي ندارند. مصرف كنندگان به مدت طولاني تري 
يك گوش��ي را نگه مي دارند و در فق��دان فناوري 
جديد قابل توجهي، به ج��اي قراردادهاي ثابت، از 
قراردادهاي منعطف استفاده مي كنند. تقاضا براي 
تلفن هاي هوشمند و رايانه هاي شخصي در دوران 
پاندمي كوويد، در ابتدا افزايش چش��مگيري پيدا 
كرد اما اواسط سال گذشته، ضعيف شد. افزايش نرخ 
بهره و هزينه زندگي در سراس��ر جهان، تقاضا براي 
تلفن هاي هوشمند را كاهش داده و به شركت هاي 
مختلف از سامس��ونگ تا اپل آس��يب زده اس��ت. 
پيش بيني مي ش��ود فروش رايانه شخصي پس از 
افت 1۶ درصدي در سال 2022، امسال ۶.۸ درصد 
ديگر كاهش پيدا خواهد كرد. ش��ركت هاي لنوو، 
هيولت پاكارد و دل، سه شركت بزرگ سازنده رايانه 
شخصي هستند. بر اس��اس گزارش رويترز، ركود 
بازار دستگاه هاي موبايل در سال 202۳، تحت تاثير 
دورنماي اقتصادي مثبت تر و رشد احتمالي هزينه 

مصرفي و شركت ها، آهسته خواهد شد.

رگولاتور لهستان آمازون را به 
گمراه كردن مشتريان متهم كرد

دفتر رقاب��ت و حمايت از مصرف كننده لهس��تان 
)UOKiK(، واح��د آمازون در اروپ��ا را به فروش و 
فرايند تحويل محص��ول گمراه كننده متهم كرده 
است. به گزارش مهر به نقل از رويترز، دفتر مذكور 
اعام كرد مشتريان وب سايت آمازون در لهستان 
در خصوص موجود بودن محصول، زمان تحويل و 
حقوق مصرف كننده گمراه شده اند. در صورتيكه 
اين اتهام تاييد شود، جريمه اي كان تا 10 درصد 
درآمد واحد آمازون در اروپا براي اين شركت تعيين 
مي ش��ود. نماين��دگان Amazon.pl تاكنون به 
درخواست ها براي اظهارنظر پاسخي نداده اند. طبق 
بيانيه UOKiK واحد آمازون در اروپا سفارش هايي 
ك��ه از طريق وب س��ايت Amazon.pl دريافت 
مي كرد تا زماني كه ش��ركت حمل و نقل واقعي را 
تأييد كرده بود غير الزام آور تلقي كرد و اختيار را براي 
لغو آنها باقي مي گذاشت. استفاده از عباراتي مانند 
»حالا بخريد« يا » فرايند براي خروج« ممكن است 
براي مشتريان چنين وانمود كند كه آنها مشغول 
خريد كالايي هس��تند و تراكنش مالي به محض 
پرداخت انجام مي ش��ود. رييس UOKiK در اين 
باره مي گويد: اگر مش��تريان بدانند ثبت سفارش 
به معناي خريد نيس��ت و موجود بودن محصول و 
زمان تحويل آن تخميني اس��ت، آنها شايد تمايل 
نداشته باشند از سرويس هاي اين شركت استفاده 
كنند. طبق بيانيه اين دفتر شرايط ضمانت تحويل 
محصول با قابليت انتخاب براي بازپرداخت وجه در 
صورت تاخير براي مشتريان به راحتي فراهم نيست.

رونمايي همراه اول از 
بسته هاي اينترنت ويژه دهه فجر

همراه اول به مناسبت فرارسيدن ايام دهه فجر انقاب 
اسامي، از بسته هاي ويژه اينترنت همراه با هديه خود 
رونمايي كرد. به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت 
ارتباطات سيار ايران، همراه اول همزمان با فرارسيدن 
ايام دهه فجر انقاب اسامي از ارايه »بسته هاي ويژه 
اينترنت« به تمامي مش��تركان خود خب��ر داد. اين 
بسته هاي ويژه اينترنت در سه سطح تعريف شده كه 
تمامي مشتركان اپراتور اول تلفن همراه مي توانند در 
روزهاي ملقب به دهه فجر، بدون هيچگونه محدوديتي 
در تعداد خريد، اقدام به خريداري و استفاده از آنها كنند. 
امتياز اصلي بسته هاي س��ه گانه اينترنت، 44 درصد 
حجم بيشتر آنها )به مناسبت چهل و چهارمين سالروز 
پيروزي انقاب اسامي( به نسبت بسته هاي معمولي 
است كه در قالب »هديه« روي هر كدام از بسته ها لحاظ 
شده است. در اين طرح »بسته ۷ روزه 1.5 گيگابايتي 
ب��ا ۷00 مگابايت اينترنت هديه« به قيمت 10 هزار و 
900 تومان عرضه مي شود. بسته هاي »هفتگي 2.5 
گيگابايت با 1100 مگابايت اينترنت هديه« و »روزانه 
يك گيگابايت با 500 مگابايت اينترنت هديه« نيز به 
ترتيب با قيمت هاي »1۳ هزار تومان« و »۶ هزار و 400 
تومان« قابل سفارش و خريداري هستند. مشتركان 
نخس��تين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كش��ور 
مي توانند براي خريد هر يك از بسته هاي ويژه اينترنت، 
در بازه زماني 12 تا 22 بهمن 1401 با ش��ماره گيري 
كددستوري »س��تاره 100 ستاره ۶۷ مربع« اقدام به 

انتخاب و سفارش بسته مورد نظر خود كنند.

زارع پور: پيام رسان هاي خارجي حداقل بايد قوانين خودشان را رعايت كنند

تركيب محبوب مخالفان اينترنت: فيلترينگ و صيانت!

در جلسات شوراي عالي فضاي مجازي كشور چه گذشت؟
تقويت زيرساخت ها براي توسعه خدمات و تقويت اقتصاد 
ديجيتال بر روي شبكه ملي، تاكيد بر لزوم بهبود خدمات 
شبكه با توجه به افزايش حضور كسب و كارها در پلتفرم هاي 
داخلي، تاكيد رييس جمهور بر تسريع در تكميل شبكه ملي 
اطاعات از جمله مواردي است كه در جلسات چند ماه اخير 
ش��وراي عالي فضاي مجازي كشور مطرح شده است. به 
گزارش ايسنا، در جلسات شوراي عالي فضاي كه به رياست 
رييس جمهوري تقريبا هر ماه برگزار مي شود، موضوعات 
و مس��ائل مرتبط با اين حوزه مورد بررسي قرار مي گيرد. 

جلسه 19 مهرماه سال جاري برگزار شد كه در آن گزارشي 
از وضعيت فضاي مجازي كشور و ميزان پيشرفت شبكه 
ملي ارايه و راهكارهاي تقويت زيرساخت هاي شبكه ملي 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. در اين جلسه با تاكيد بر 
ضرورت توسعه خدمات داخلي و تقويت اقتصاد ديجيتال بر 
روي شبكه ملي مقرر شد، زيرساخت ها و سكوهاي داخلي 
توسط دولت تقويت و براي حضور بيشتر كاربران داخلي 
تمهيدات و تسهيات لازم پيش بيني شود. اما تاكيد بر لزوم 
بهبود خدمات شبكه با توجه به افزايش حضور كسب و كارها 

در پلتفرم هاي داخلي از موضوعاتي بود كه در جلسه آبان 
ماه بررسي شد. در اين جلسه گزارشي از آخرين وضعيت 
ش��بكه ملي اطاعات ارايه و همچنين وضعيت اقتصاد 
ديجيتال و چالش هاي موج��ود در اين حوزه مورد بخث 
و تبادل نظر اعضا قرار گرفت. صيانت از حريم خصوصي 
و امنيت اطاعات كارب��ران در پلت فرم هاي ايراني نيز از 
دستورات جلسه بعدي در 1۷ آبان ماه شوراي  عالي فضاي 
مجازي بود كه اعضا پس از بحث و بررسي درباره آن مقرر 
كردند قوه قضاييه بخشنامه اي در اين رابطه به دستگاه هاي 
مربوطه اباغ كند. در اين جلس��ه همچنين بر استفاده 
بيش��تر از پلت فرم هاي داخلي و تقويت ثبات ش��بكه به 
خصوص سرعت و كيفيت اينترنت تاكيد و مقرر شد وزارت 
ارتباطات براي بهبود وضعيت خدمات شبكه اقدام كند. در 
اين جلسه، اعام شد كه در حوزه اقتصاد ديجيتال، حضور 
كسب و كارها بر روي 10 پلت فرم داخلي افزايش داشته 
و بيش از ۶0 درصد از كسب و كارها در پلتفرم هاي ايراني 
حضور پيدا كرده اند. همچنين ميزان تحويل بسته هاي 
پستي نسبت به شهريور ماه افزايش قابل توجهي داشته 
است كه نشان از رونق اقتصاد ديجيتال در حوزه كسب و 
كارهاي خرد در فضاي مجازي است؛ لازم به ذكر است در 
اين جلسه همچنين حمايت دولت از حضور كسب و كارها 
در پلت فرم ه��اي ايراني مورد تاكيد قرار گرفت. اما تاكيد 
رييس جمهور بر تسريع در تكميل شبكه ملي اطاعات از 
جمله مواردي است كه در ديگر جلسه شوراي عالي فضاي 
مجازي هم مطرح شد. در اين جلسه كه آذرماه برگزار شد، 
سند ضوابط و شرايط انتشار محتوا در رسانه هاي اجتماعي 
مورد بررسي قرار گرفت و پس از طرح ديدگاه هاي اعضا 
مقرر شد اين سند براي اصاح و تكميل به كميسيون معين 

شورا ارجاع شود. همچنين گزارشي هم از آخرين وضعيت 
ش��بكه ملي اطاعات ارايه شد و رييس جمهوري تاكيد 
كرد راه اندازي شبكه ملي اطاعات از اولويت هاي فضاي 
مجازي است كه بايد با جديت پيگيري و هرچه سريع تر 
راه اندازي شود. از سوي ديگر تصويب خريد ترافيك توليد 
شده از سوي توليدكنندگان محتواي بخش خصوصي از 
جمله مواردي بود كه در جلسه شوراي عالي فضاي مجازي 
21 دي ماه امس��ال مطرح شد. در اين جلسه گزارشي از 
وضعيت امنيت و حمات سايبري در كشور كه در ماه هاي 
اخير صورت گرفته و همچنين اقداماتي كه براي مقابله 
و خنثي كردن آنها انجام شده است، ارايه شده است. به 
منظور حمايت از توليد محتوا در فضاي مجازي و فراهم 
شدن زمينه رونق اقتصادي در اين بخش، مقرر شد وزارت 
ارتباطات و فناوري اطاعات، حجم ترافيك توليد شده از 
سوي آن دسته از توليدكنندگان محتواي بخش خصوصي 
مثل پيام رسان هاي داخلي را كه مكانيزم مشخصي براي 
فروش محتواي توليد شده خود ندارند، خريداري كرده و 
به اپراتورها بفروشد. در ادامه جلسه اعضا به بررسي ميزان 
اجراي تصميم اتخاذ شده در شوراي  عالي فضاي مجازي 
در ابتداي دولت سيزدهم براي تشكيل شوراهاي متناظر 
استاني پرداختند و با توجه به تشكيل شوراهاي متناظر 
در 10 استان، مقرر كردند در ديگر استان هاي كشور نيز 
تا پايان سال اين شوراها تشكيل شود. قرار است جلسات 
شوراهاي استاني فضاي مجازي ماهي يك بار، به رياست 
استاندار و با حضور تمام دستگاه هايي كه در حوزه فضاي 
مجازي در اس��تان فعاليت دارند، بر اساس آيين نامه اي 
كه در ش��وراي عالي فضاي مجازي در حال تهيه است، 

تشكيل شود.



تعادل|
هر كش��وري بايد از طريق اجراي اس��تراتژي ملي توسعه 
تجاري، محيط مطلوبي را براي تجارت ايجاد كند. تسهيل 
تجاري ب��ه عنوان يكي از اركان و اجزاي اصلي اس��تراتژي 
جامع توسعه تجاري شناخته مي شود. تسهيل تجاري به 
سياست هايي اشاره دارد كه هزينه  هاي صادرات و واردات 
را كاهش مي دهن��د و هدف اصلي، در واق��ع به كارگيري 
سياست هاي پيشگيرانه است. از جمله اين موارد مي توان 
به كاهش تش��ريفات گمركي و رويه ه��اي اداري، اصلاح 
زيرساخت ها و شفافيت سازماني و نظارت دقيق اشاره كرد. 
اجراي اين عوامل مي تواند در عملكرد تجارت به واس��طه 
كاهش هزينه ها تاثير چشمگيري داشته باشد. اتحاد جهاني 
تسهيل تجارت، با هدف توجه و تمركز بيشتر كشورهاي 
درحال توسعه به نقش تسهيل تجاري در كسب وكارهاي 
بين المللي، اقدام به اجراي پروژه هاي حمايتي مي كند. اجراي 
اين پروژه ها س��بب كاهش تعداد اسناد مورد نياز، مقررات 
زدايي، ايجاد زيرساخت هاي لجستيكي، ايجاد پنجره واحد 
تجارت الكترونيكي، ارتقا و بهبود فرآيندهاي بازرسي، ارتقاي 
مديريت امور گمركي و بندري، تسريع فرآيندهاي گمركي، 
كاهش قيمت تمام شده كالاهاي صادراتي و وارداتي، 
رقابت پذيري ودرنهايت، تسهيل تجارت و بهبود فرآيند 

تجارت فرامرزي و بهره وري در اقتصاد، خواهد شد. 

   اتحاد جهاني تسهيل تجارت
يكي از مهم ترين عواملي كه در عرصه بين المللي بر تجارت 
تاثير منفي مي گذارد، موانع غيرتعرفه  اي هستند كه اغلب 
بر اس��اس ضرورت هاي سياس��ي، اقتصادي، اجتماعي و 
زيست محيطي اعمال مي ش��وند. اين موانع موجب نقض 
آزادي تجارت و چالش در توسعه اقتصادي كشورها شده، 
بر دس��تيابي به اهداف توسعه پايدار تاثير منفي گذاشته و 
مشكلات گوناگوني براي كشورهاي در حال توسعه به وجود 
آورده اس��ت. امروزه، كش��ورهاي در حال توسعه با رقابت 
بيشتري براي صادرات محصولات خود مواجه هستند. در 
اين ميان، كشورهاي كمتر توسعه يافته به دليل موانع موجود 
در فرآيندهاي تجاري خود، ممكن اس��ت به حاشيه رانده 
شوند، بنابراين ضروري است اقداماتي را درباره تجارت آسان 
انجام دهند. تسهيل تجاري ميان ملل جهان مستلزم حذف 
موانع تجارت ميان آنهاست. حذف يا كاهش موانع تجاري، 
يكي از ابزارهاي مهم تش��ويق تجارت بين الملل است و از 
طريق بهبود جريان تجارت با سرعت بخشيدن به فرآيندهاي 
اظهار و ترخيص كالا، به كاهش هزينه هاي تبادلات تجاري 
وبهبود رقابت پذيري كمك مي كند. به گزارش اتاق تهران، 
در اين نوشتار، به منظور بررسي نقش اين موانع در تجارت 
بين الملل و لزوم حذف آنها، گزارش ارايه ش��ده در پنجاه و 
سومين اجلاس سالانه مجمع جهاني اقتصاد كه با عنوان 
»اجلاس داووس« ش��ناخته مي ش��ود، مورد بررسي قرار 
گرفته و در نهايت به بررسي سياست ها و اقداماتاعمال شده 
توسط اتحاد جهاني تسهيل تجارت در كشورهاي منتخب 
پرداخته شده است. اتاق بازرگاني بين المللي، مجمع جهاني 
اقتصاد و مركز بنگاه هاي خصوصي بين المللي و تعدادي از 
دولت هاي حمايت كننده از جمله دولت هاي ايالات متحده 
امريكا، كانادا و آلمان، طرح »اتحاد جهاني براي تس��هيل 
تجاري« را به منظور پش��تيباني از اج��راي »موافقتنامه 
تسهيل تجارت« سازمان تجارت جهاني راه اندازي كرده اند. 
اتحاد جهاني در راستاي تسهيل تجارت، بستر بي نظيري 
را ب��راي اجراي اصلاحات گمركي و مرزي فراهم مي كند و 
به طور گسترده نشان مي دهد براي اجراي موفق موافقتنامه 
تسهيل تجارت )TFA( تعامل بخش خصوصي، ضروري 
اس��ت. بخش خصوصي، نگاه نو و منحصربه فردي در رفع 
مشكلات بين المللي دارد و در شرايط مناسب قادر است تا 
دانش فني و منابع لازم براي حمايت از اصلاحات را تأمين 
كند. با اين ح��ال، تلاش  جهاني ب��راي يكپارچگي بخش 
خصوصي اغلب بي نتيجه مانده ودر برخي مناطق، ميزان 
آگاهي كسب وكارهاي محلي از موافقتنامه تسهيل تجارت 
)TFA( كم اس��ت. اتاق بازرگاني به عنوان پارلمان بخش 
خصوصي نقش پررنگي درتدوين و اجراي سياس��ت هاي 

توسعه ايفا مي كند و بر اين اساس، بيشترين تاثير واقعي را 
در جهان دارد. پروژه اتحاد جهاني براي تسهيل تجارت، با 
كاهش تشريفات بيش از حد گمرك  ها و تاكيد بر ديجيتالي 
شدن، كسب وكارها را براي تجارت آسانتر توانمند مي سازد و 
منافع عمده اي براي بازارهاي در حال توسعه دارد. همچنين 
پالايش سيس��تم ها به منظور جريان روان و موثر تجارت، 
امكان مشاركت هرچه بيشتر بنگاه هاي كوچك ومتوسط 
را كه بسياري از آنها متعلق به زنان است، افزايش مي دهد. 
برابري جنسيتي هسته اصلي پروژه اتحاد جهاني است. 
اتحاد جهاني تس��هيل تجاري، با شناسايي تنگناهاي 
تجاري و همكاري با دولت ها به منظور اجراي اصلاحات 
براي توانمندسازي تجاري كس��ب وكارهاي محلي، 
13 پروژه مربوط به توافقنامه تسهيل تجاري را انجام 
داده است و در حال حاضر، 20 پروژه ديگر را در آفريقا، 

امريكاي لاتين، خاورميانه و آسيا اجرا مي كند.

   چالش هاي موانع تجاري 
 اعمال موانع تج��اري، موجب تاثيرات منفي بر تجارت 
بسياري از كشورهاي در حال توسعه شده است. بر اساس 
گزارش سازمان تجارت جهاني، دولت ها گام هاي بزرگ و 
بلندمدتي را در راستاي تجارت آسانتر و سريعتر از طريق 
موافقتنامه تسهيل تجارت برداشته اند، اما اقتصادهاي 
آسيبپذير در بهره مندي از مزاياي تسهيل تجارت عقب 
مانده اند. نرخ اجراي اقدامات براي تس��هيل تجارت در 
كشورهاي در حال توسعه، 54 درصد و براي كشورهاي 
كمترتوسعه يافته 37 درصد اس��ت.  بر اساس گزارش 
مزبور، به دليل ش��كاف بزرگ بين كش��ورها در اجراي 
اقدامات لازم براي تجارت آس��ان، كش��ورهاي درحال 
توسعه وكمتر توسعه يافته نيازمند طيف گستردهاي 

از اقدامات حمايتگرانه و ارايه كمك هاي بيشتر هستند.
1. اعمال موانع و خط قرمزهاي مرزي و فرآيندهاي پيچيده 
منجر ب��ه ايجاد هزينه هاي زياد براي كش��ورهاي درحال 
توسعه در عرصه تجارت بين الملل و نيز آثار منفي بر تحقق 
برخي اهداف توسعه پايدار، توسعه و رشد اقتصادي، كاهش 
فقر و عدم بهره مندي ش��ركتهاي كوچك و متوسط اين 

كشورها از مزاياي تجارت جهاني مي گردد.
2. موانع تجاري منجر به طولاني شدن روند تجارت و 
حتي انقضاي بسياري از مواد غذايي و دارويي مي شود و 
امنيت غذايي و دارويي يا به عبارتي ديگر، در دسترس 
بودن و امكان استفاده از غذاي سالم و داروهاي ضروري 
مورد نياز نيز به طور مستقيم تحت الشعاع قرار مي گيرد.

    رويكرد اتحاد جهاني تسهيل تجارت
براي رفع موانع تجاري

 امروزه تجارت جهاني در بس��ياري از كش��ورها از جمله 
كشورهاي درحال توسعه و كمترتوسعه يافته دچار موانعي 
است كه از آن جمله مي توان به عواملي نظير پيچيدگي هاي 
معمول موجود و بروكراسي حاكم بر فرآيند تجارت، تعدد 
س��ازمان ها و نهادهاي درگير در اين ب��اره و ناكافي بودن 
بسترهاي تجارت الكترونيكي در انجام تشريفات گمركي 

اش��اره كرد.  رفع موانع تجارت خارجي يكي از مهم ترين 
اهداف مقرر در موافقتنامه تس��هيل تجارت است. بدين 
منظ��ور اتحاد جهاني تس��هيل تجارت براي روانس��ازي 
جريان تجارت، كاهش هزينه هاي تجاري ميان كشورها 
با هدف افزايش رقابت پذيري صادراتي كشورها مخصوصا 
در مواردي كه ب��ا هدف حمايت گراي��ي انجام مي گيرد، 
رويكردها وتمهيداتي وي��ژه در نظر دارد كه در ادامه، مورد 
بررسي قرار مي گيرد: »طراحي و اجراي اصلاحات تجاري با 
همكاري كسبوكارها براي ايجاد فضاي مساعد تجاري، ارايه 
رويه هاي بين مرزي شفافتر، كارآمدتر و سازگارتر، تقويت 
رهيافت هاي مشاركتي در طراحي و اجراي اقدامات تسهيل 
تجاري مبتني بر تجربه و تخصص كسب وكارها، استفاده 
از تخصص و بينش بخش خصوصي به منظور مش��اركت 
فعال در اصلاحات سيستمي، غلبه بر موانع تجاري و ايجاد 
يك ساختار عملياتي چابك و پاسخگو، انسجام عميق تر و 
مشاركت بخش عمومي و خصوصي، همكاري با كنفرانس 
توسعه و تجارت سازمان ملل، به منظور نوآوري در تسهيل 
تجارت، تقويت و بازانديش��ي راه هاي ساده سازي تجارت 
فرامرزي، اتصال بيشتر زنجيره تامين از طريق فرآيندهاي 
قابل پيش بيني و ارزانتر در ترخيص كالا، تقويت جريان هاي 
تجاري و سرمايه گذاري در سطح جهاني، ميسر ساختن 
تجارت بدون كاغذ به منظور شفافسازي معاملات تجارت 
بين المللي و بهبود اعمال نظارت، همكاري با كنوانسيون 
بين المللي حفاظت از گياهان، به منظ��ور صدور گواهي 
بهداشت الكترونيكي براي افزايش تجارت ايمن گياهان 

و كاهش زمان و هزينه تجارت محصولات كشاورزي.«

   مزاياي رفع موانع تجاري
شكي نيس��ت كه رفع موانع تجاري تاثير فزايندهاي 
بروضعيت تجارت جهاني و همچنين بر نظامهاي داخلي 
كشورها خواهد داشت. مهم ترين مزاياي كاهش يا حذف 
موانع تجاري از نگاه اتحاد جهاني تس��هيل تجارت كه 
زيربناو هدف غايي آن روان سازي جريان تجاري است در 
قالب ۹ مورد وفق شكل مقابل عبارتند از: »تامين امنيت 
غذايي، ديجيتالي شدن، تداوم زنجيره عرضه براي انتقال 
كالاهاي اساسي، تغيير مقررات و سياست هاي تجاري، 
روان سازي امور و محيط كسب وكار بنگاه هاي كوچك 
و متوسط، شفافيت، تعامل هرچه بيشتر بخش خصوصي 
و عمومي، انعطاف پذيري، حذف رفتارهاي تبعيض آميز 

در تجارت وايجاد برابري جنسيتي.«

   تجربه جهاني تسهيل تجارت
اتحاد جهاني تس��هيل تجارت، به حمايت از كش��ورهاي 
در حال توس��عه كه درصدد انجام اصلاحات در راس��تاي 
موافقتنامه تس��هيل تجارت هس��تند، ميپردازد تا ازين 
طريق فرصت هاي تج��اري وس��رمايه گذاري را افزايش 
دهد. بدين ترتيب، با توانمندس��ازي جامعه كسب وكار، 
ارايه تسهيلات و افزايش توان رقابت پذيري جهاني، رشد 
اقتصادي اين كش��ورها نيز تقويت خواهد شد. نقشه ذيل 
وضعيت پروژه هاي انجام ش��ده يا در حال انجام مرتبط با 

اتحاد جهاني تسهيل تجارت در برخي از كشورهاي 
آسيايي، امريكاي لاتين و آفريقايي را نشان مي دهد.

   اردن 
1. همكاري با دولت اردن براي ايجاد يك سيستم مبتني 
بر وب براي تس��هيل صدور گواهي مبدا الكترونيكي و 
ادغام با پنجره واحد تجارت اين كشور به منظور صرفه 
جويي در زمان و هزينه، كاهش خطا و ايجاد يك فرآيند 

تجاري امن و شفاف.
2. ايجاد  فرصت  مشاركت  بيشتر  براي  شركت هاي كوچك  و 
 متوسط  اين كشور  در  تجارت جهاني. رفع  موانعي  كه  زنان  در 
 تجارت  فرامرزي  با  آن  روبرو هستند؛  مانند  چالش هاي  مربوط  

به  حمل ونقل  كالا  يا  تعهدات  خانوادگي.
3. تقويت  مكانيزم  مشاوره  ملي  اردن  براي  پاسخگويي  بهتر  به 
 نيازهاي  بخش  خصوصي  از  طريق  بهبود  تعامل  بخش عمومي 

 و  خصوصي.
4. حماي��ت  از  دول��ت  اردن  در  معرفي  گواهي  بهداش��ت  
الكترونيكي  و  پيوستن  به  كنوانسيون  بين المللي  حفاظت 

 از  گياهان تايلند.

   تايلند
1. حمايت  از  دولت  تايلند  به منظور  ارايه  گواهي  بهداشت  

الكترونيكي  براي  تجارت  گياهان .
2. آموزش  به  بازرگانان  براي  استفاده  از  سيستم هاي  جديد 
 ارايه  گواهي  بهداشت  الكترونيكي  و  انطباق  اين  فناوري  با  

سيستم  ملي  و پنجره  واحد  اين  كشور.
3. حمايت  از  انتقال  فرآيندهاي  مبتني  بر كاغذ  به  س��مت 

 فرآيندهاي  الكترونيكي.
4. حمايت  از  افزايش  آگاهي  و  فعاليت ها  در خصوص تبادل  

دانش  منطقه اي  و  فرامنطقه اي اندونزي.

   اندونزي 
1. حمايت از دولت اندونزي با همكاري دفتر تسهيل تجارت 
در كانادا، براي بهبود سيس��تم مديريت ريسك به منظور 

كنترل و بازرسي واردات ماهي و محصولات شيلات
2. ايجاد رويكرد جامع نظارت ب��راي اطمينان از ايمني و 

كيفيت  ماهي مراكش

   مراكش
1.حماي��ت از دولت مراكش با هم��كاري وزارت صنعت و 
تجارت و وزارت كشاورزي اين كشور، براي ديجيتالي كردن 

فرآيند گواهي بهداشت در تجارت گياهان.
2. برگزاري جلسات، رويدادها و تعامل با نهادهاي تجاري و 
بخش خصوصي به منظور متقاعد ساختن آنها براي پذيرش 

سيستم جديد گواهي بهداشت الكترونيكي گياهان.

   برزيل
1. معرفي  يك  سيستم  مبتني  بر  ريسك  براي  پرهيز  از  صدور 

 مجوزهاي  يكسان  براي  هر  محموله.
2. همكاري  با  دبيرخانه  تجارت  خارجي  برزيل  براي  ادغام 

 فرآيند  صدور  مجوز  در  پنجره  واحد  جديد  برزيل.

   پرو
1. ايجاد  فرصت  بيشتر  براي  بنگاه هاي كوچك  و  متوسط  

جهت  مشاركت  در  تجارت  خارجي.
2. ايجاد  شفافيت  و  حمايت  از  توسعه  ابزارهايي  براي  بهبود 

 رويه هاي  تجارت  خارجي.
3. حمايت  از  صنعت  گردشگري  پرو. 

   بنگلادش 
1. همكاري  با  بخش  دولتي  و  خصوصي  براي  ايجاد  ظرفيت 

 ديجيتال  در  بندر  زميني  بومرا.
2. بررسي  و  اجراي  گزينه هاي  پرداخت  الكترونيكي  مانند 

 نقل و  انتقال  بين بانكي.
3. آموزش  و  افزايش  آگاهي  در مورد  خدمات جديد،  تمركز  بر  

افزايش  شفافيت  و  بهبو د محيط كاري  براي زنان. 

خبراخبار

ويژه
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تشكيل سازمان بازرگاني زيرنظر 
رياست جمهوري تاييد شد

بهادري جهرمي س��خنگوي دول��ت گفت: كليات 
تشكيل س��ازمان بازرگاني و تنظيم بازار به تصويب 
دولت رس��يد. علي به��ادري جهرمي س��خنگوي 
دولت در حاش��يه جلس��ه ديروز هي��ات دولت در 
جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: كليات تش��كيل 
س��ازمان بازرگاني و تنظيم ب��ازار به تصويب دولت 
رسيد. اين سازمان فرابخش��ي و زيرمجموعه نهاد 
رياست جمهوري خواهد بود. وي ادامه داد: بخش هاي 
مرتبط با تنظيم بازار و بازرگان��ي از وزارتخانه هاي 
صمت و جهاد كشاورزي و س��اير نهادهاي ديگر به 
اين سازمان منتقل خواهد ش��د. بهادري جهرمي 
خاطرنشان كرد: جزييات اين لايحه در هماهنگي با 
نهادها و وزارتخانه ها آماده و پس از آن اطلاع رساني 
مي ش��ود. بهادري جهرم��ي در ادامه در پاس��خ به 
سوال خبرنگاري در مورد تغيير حكمراني گفت: در 
برنامه هاي دولت محورهاي تحول��ي بود. دولت در 
همين جهت به سرعت پيش مي رود. وي مولدسازي 
دارايي هاي دولت را در همين رابطه دانست و گفت: 
طرح هاي نيمه تمام بسياري در كشور وجود دارد و 
هيچ شهري نيس��ت كه يك طرح نيمه تمام در آن 
وجود نداشته باش��د. تحول در سيستم هاي اداري 

مي تواند اين طرح ها را به سرانجام برساند.

ليست كالاهاي اساسي 
تخفيف دار اعلام شد

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران كالاهايي 
كه مشمول تخفيف 25 درصدي در طرح فجر تا فطر 
هستند را اعلام كرد.به گزارش ايسنا، سعيد راد كه 
در يك برنام��ه تلويزيوني صحبت  مي كرد، با اعلام 
كالاهايي كه در طرح فجر تا فطر مشمول تخفيف 
10 تا 25 درصدي هستند، اظهار كرد: اين كالاها 
شامل گوشت منجمد، مرغ منجمد، قندوشكر، پنير 
يو-اف، ماست كم چرب يك كيلويي، شير نايلوني 
كم چرب، ش��ير بطري كم چرب، كره 100 گرمي، 
روغن س��رخ كردني۸10 گرم��ي، روغن پخت وپز 
۸10 گرمي، حبوبات، رب، تن ماهي، برنج، چاي و 
برخي از كالاهاي ديگر كه در فروشگاه هاي مختلف 
با توجه به برندهاي متنوع، متفاوت اس��ت. وي در 
پاسخ به اينكه اين طرح در كدام فروشگاه ها اجرايي 
خواهد ش��د، گفت: در فروش��گاه هاي زنجيره اي 
اتكا، رفاه، ش��هروند، هايپر، هاپير مي، جانبو، سپه 
و همه فروش��گاه هاي زنجيره اي كه در كل كشور 
ش��عبه دارند، اين طرح از امروز عملياتي شده و به 
 ترتيب نيز كالاهاي عرضه شده بيشتر خواهد شد. 
سيدجواد ساداتي نژاد- وزير جهاد كشاورزي هم 
در حاشيه جلسه ديروز هيات دولت اعلام كرد كه 
پيرو صحبت ه��اي رييس جمهوري از امروز طرح 
فجر ت��ا فطر در تمامي فروش��گاه هاي زنجيره اي 
كشور آغاز شده و 34 قلم كالاي اساسي مصرفي 
مردم بين 10 تا 25 درصد تخفيف خواهد داشت.

تكذيب خبر رفع ممنوعيت 
واردات برنج

دبير كميس��يون واردكنندگان برن��ج مجمع عالي 
واردات خاطرنشان كرد: وزارت كشاورزي از آبان سال 
جاري مانع واردات برنج و ثبت سفارش  شد و قطره اي 
برنج را وارد بازار ك��رد و اينگونه آرامش حاكم بر بازار 
برنج از بين رفت. مسيح كشاورز در گفت وگو با ايلنا، 
با اش��اره به آخرين وضعيت ب��ازار برنج، گفت: قاعده 
كلي بازار برنج هر س��ال تكرار مي شود. بخشي از نياز 
مصرف كنندگان را برنج ايراني و بخش ديگر را برنج 
خارجي تامين مي كنند؛ انتخاب نوع برنج از س��وي 
مصرف كنندگان وابس��تگي نزديكي به قدرت خريد 
مردم دارد. وي با بيان اينكه افت توان اقتصادي مردم 
افزايش تقاضا براي خريد برنج خارجي را به همراه آورده 
است، گفت: بخش خصوصي در 10 ماهه امسال حدود 
يك ميليون و 150 هزار تن برنج وارد كشور كرد؛ اين 
حجم از برنج بعد از واردات در كشور مصرف شد و بعد 
از اين نيز براي تامين نياز اعي��اد پيش رو ايام نوروز و 
ماه رمضان حداقل ب��ه 300 هزار تن برنج نياز داريم. 
اين فعال اقتصادي توليد داخلي برنج در سال جاري 
را ح��دود 2 ميليون و 400 هزار تن دانس��ت و افزود: 
قيمت  برنج داخلي از س��ال گذشته روند افزايشي به 
خود گرفت و همين موضوع عاملي شد كه مردم چندان 
رغبتي براي خريد برنج ايراني از خود نشان ندهند و 
نتوانند از اين محصول در س��فره هاي خود استفاده 
كنند. كشاورز با اشاره به جلسات بخش خصوصي با 
مسوولان وزارت كشاورزي، گفت: وزارت كشاورزي 
از آبان س��ال جاري مانع واردات برنج و ثبت سفارش  
شد و قطره اي برنج را وارد بازار كرد و اينگونه آرامش 
حاكم بر بازار برنج از بين رفت. آمارها نشان مي دهد 
در بهمن 35 هزار تن برنج وارد بازار شد و بازار احساس 
كمبود كرد و در نتيجه شاهد افزايش نرخ برنج خارجي 
در بازار هستيم. به نظر مي رسد اگر كمبود عرضه ادامه 
داشته باشد قيمت برنج خارجي همچنان رو به جلو 
خواهد بود و متعاقب آن برنج ايراني نيز افزايش نرخ را 
تجربه خواهد كرد. دبير كميسيون واردكنندگان برنج 
مجمع عالي واردات در پاسخ به اين پرسش كه خبر 
رفع ممنوعيت واردات برنج رسانه اي شد آيا اين خبر 
را تكذيب مي كنيد؟ گفت: متاسفانه اين ممنوعيت رفع 
نشد و به سخن محدود ماند. همچنين در اين رابطه 
حس��ن تقي زاده رييس اتحاديه فروشندگان برنج 
بابل در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا، افزايش 
نرخ برنج خارجي در بازار را تاييد كرد و افزود: قيمت 
انواع برنج خارجي رو به بالاست. قيمت سوپر كرنل 
پاكستاني به كيلويي 55 هزار تومان رسيده است اين 
در حالي است كه نرخ اين محصول ماه گذشته 40 
هزار تومان بود. همچنين قيمت برنج هاي پاكستاني 
3۸6 كه كيلويي 1۸ تا 20 هزار تومان بودند امروز به 

كيلويي 34 تا 35 هزار تومان شده است.

قيمت گذاري دستوري عامل 
كاهش تعداد واحدهاي لبني

سخنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي لبني از كاهش 
تعداد واحدهاي لبني در طول 20 سال اخير سخن گفت 
و معتقد است يكي از دلايل آن قيمت گذاري دستوري 
اس��ت. س��خنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي لبني 
خاطرنش��ان كرد: در 20 سال گذشته تعداد واحدهاي 
لبني از حدود 1۸00 كارخان��ه و كارگاه امروز به كمتر 
از حدود 300 كارخانه لبني رس��يده اس��ت. بخشي از 
اين موضوع ناش��ي از همان روند كلي كسب وكار است 
و علل ديگر را بايد در اجراي هدفمندي يارانه ها در سال 
۸۹ و كاهش تقاضا براي توليد و نيز كاهش حاشيه سود 
صنعت در اثر قيمت گذاري دستوري طي يك دهه اخير 
جست وجو كرد.محمدرضا بين طبا، سخنگوي انجمن 
صنايع فرآورده هاي لبني در پاسخ به اين پرسش كه برخي 
گزارش ها از تعطيلي واحدهاي توليدي لبني حكايت 
مي كند تا چه ميزان اين موضوع را تاييد مي كنيد؟ گفت: 
در 20 سال گذشته تعداد واحدهاي لبني از حدود 1۸00 
كارخان��ه و كارگاه امروز به كمتر از حدود 300 كارخانه 
لبني رسيده است. بخشي از اين موضوع ناشي از همان 
روند كلي كسب و كار است و علل ديگر را بايد در اجراي 
طرح هدفمندي يارانه ها در سال ۸۹ و كاهش تقاضا براي 
توليد و نيز كاهش حاشيه سود صنعت در اثر قيمت گذاري 
دستوري طي يك دهه اخير جست وجو كرد.وي با بيان 
اينكه گاهي روند تعطيلي واحدهاي توليدات لبني كند 
و گاهي با شتاب انجام مي شد، افزود: به نظر مي رسد تا 
زماني كه براي افزايش سرانه مصرف و همين طور پرهيز 
سياست مداران از قيمت گذاري دستوري فكري نشود، 
مي توان شاهد ادامه اين روند بود. در حال حاضر ميانگين 
حدود 60 درصد از ظرفيت كارخانه ها زير بار توليد است 
حدود 40 درصد از ظرفيت خطوط خالي است.بني طباء 
با اشاره به تامين بودن بازار داخلي، تصريح كرد: در صورت 
تقويت قدرت خريد مصرف كنندگان و آگاهي رس��اني 
در خصوص مصرف محصولات لبني باز هم مش��كلي 
در تامين نخواهيم داش��ت اما به طور كلي رويكردها در 
صنعت نشان مي دهد كه كش��ور ما متاثر از بسياري از 
عوامل ازجمله تحريم ها، بيش از آنكه بر محصولات نهايي 
در صادرات متمركز باشد در صادرات محصولات اوليه 
مثل شيرخشك، خامه و كره فله تمركز دارد. اين بدان 
معناست كه ما در بازارهاي صادراتي، سبد محصولات 
نهايي را به رقبا واگذار كرده و در حال تامين مواد اوليه آنها 
هستيم.به گفته سخنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي 
لبني براي تقويت سرانه مصرف راهي جز فرهنگ سازي 
از يك س��و و از سوي ديگر اتخاذ سياست هاي حمايتي 
مانند سبد كالا يا شير مدارس نداريم.وي وضعيت بازار 
محصولات لبني را باثبات دانست و افزود: تغيير قيمتي 
اعمال نشده است اما افزايش هزينه هاي توليد مشهود 
است؛ مسوولان در خصوص لزوم ثبات قيمت ها تاپايان 
ماه رمضان به توليدكنندگان دستوراتي را داده اند اما بايد 
به اين موضوع توجه كنند كه هزينه هاي توليد در كشوري 
كه 50 درصد تورم را تجربه مي كند به معني ماهانه حدود 
4 درصد هزينه بيش��تر براي توليد متحمل مي ش��ود. 
دركنار اين موضوع س��اير مولفه ها توليد از جمله 
حقوق و دس��تمزد نيز افزايش پيدا كرده است. در 
اين شرايط چطور مسوولان مي توانند انتظار داشته 
باشند كه توليدكنندگان محصولات خود را تا پايان 
ماه مبارك بدون تغيير قيمت عرضه كنند درحالي 
كه خود دول��ت علاوه بر افزايش هزينه توليد و نرخ 
دستمرد، ساير خدمات خود را نيز گران كرده است.

حمل سوخت توسط نفتكش ها 
با تمام توان در گذر از كوهستان 

سرد چهارمحال و بختياري
احمدرضا عسـكرزاده ـ چهارمحال وبختياري: 
حمل سوخت توسط نفتكش ها در منطقه چهارمحال و 
بختياري بر بلنداي ارتفاعات ايران در روزهايي كه برودت 
هوا 25 درجه سانتيگراد زير صفر به عنوان سردترين نقطه 
كشور گزارش شده، با تمام توان انجام مي شود. به گزارش 
روابط عمومي ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه چهارمحال و بختياري، ساسان تيموري مدير 
منطقه در خصوص تلاش هاي وصف ناپذير رانندگان 
نفتكش گفت: در اين روزهاي زمستاني كه در اثر بارش 
برف و باران عبور از جاده هاي سخت گذر چهارمحال و 
بختياري دشوارتر شده است، شاهد همدلي و همكاري 
بي دريغ رانندگان خدوم نفتكش و شركت هاي حمل 
و نقل فرآورده هاي نفتي در حمل مرس��وله هاي نفتي 
هس��تيم و مي بينيم چگونه رانندگان نفتكش شرايط 
سختي را در حمل فرآورده نفتي از مبادي مختلف تأمين 
س��وخت از نقاط مختلف كشور به استان چهارمحال و 
بختياري و همچنين س��اير مناطق همجوار متحمل 
مي شوند. مدير منطقه چهارمحال و بختياري بيان كرد: 
در شرايطي آب و هواي نامساعد جوي و زمستاني امسال 
كه س��بد س��وخت خانگي، توليدي ها و صنايع وساير 
بخش ها با بحران انرژي دست و پنجه نرم مي كند به همت 
رانندگان پر توان و نظارت مستمر مسوولان شركت، در 
دي ماه سال جاري با وجود شرايط نا مساعد مسير هاي 
سخت گذر كوهستاني، بيش از 53 ميليون و ۹۸6 هزار 
ليتر انواع فرآورده مايع حمل شده است و قدردان زحمات 
اين عزيزان خدوم هس��تيم. ساس��ان تيموري افزود: 
دربازه زماني فروردين ماه تا پايان آذرماه امسال، مقدار 
7۹5 ميليون و 660 هزار و 3۹4 انواع فرآورده با ارس��ال 
34 هزار و 614 محموله توسط 116 دستگاه نفتكش 
ناوگان حمل و نقل س��وخت از انبار نفت سردار شهيد 
قاسم سليماني به مقاصد تداركاتي، نيروگاه هاي مناطق 
همجوار، مجاري عرضه، فروشندگي هاي فرآورده نفتي و 
جهت تأمين سوخت مصرف كنندگان عمده، حمل شده 
است. مدير منطقه چهارمحال و بختياري از نظر مسافت 
طي شده عملكرد اين ناوگان نسبت به مدت مشابه سال 

قبل افزايش قريب به 100 درصدي را نشان مي دهد.

ضرورت رفع موانع تجاري در اقتصادهاي در حال توسعه بررسي شد

تجربه جهاني در تسهيل تجارت 

تحليل جديد از اقتصاد جهاني؛ 

چين تغيير رويكرد مي دهد؟
در جديدترين تحليل اتاق بازرگاني ايران به تغيير احتمالي 
رويكرد اقتصادي چين اش��اره و اين احتمال مطرح شده 
كه اين غول آس��يايي، ضمن حفظ اصول خود به سمت 
اقتصاد آزاد حركت كن��د.  در پنجاه و پنجمين گزارش از 
سلس��له گزارش هاي »پايش تحولات تجارت جهاني«، 
گلچيني از تحولات اخي��ر در دو لايه جهاني و منطقه اي 
محيط ژئواكونوميك ايران ارايه  ش��ده و آخرين روندها و 
پيش بيني هاي اقتصادي تهيه ش��ده توسط بزرگ ترين 
نهادهاي اقتصادي بين المللي، در قالب داده هاي تازه مورد 
واكاوي قرار گرفته اند. در بخش تحولات جهاني، به مباحت 
مطرح ش��ده در اجلاس اخير داووس اشاره شده است. بر 
اس��اس اين گزارش، ازآنچه در پنل چين در اجلاس اخير 
داووس در سويس ارايه شد، اينگونه برداشت مي شود كه دنيا 
بايد در انتظار چرخش سياست هاي اقتصادي و تجاري اين 
كشور به سمت وسوي آزادسازي بيشتر و نرمش با جهان، در 
عين حفظ جوانب احتياط و توجه به بازار داخلي باشد. بعد 
از سياست سخت گيرانه كوويد صفر در چين و پيامدهاي 
آن، تمركز سياست هاي اقتصادي اين كشور بر گسترش 
تقاضاي داخلي، ثبات زنجي��ره تأمين، حمايت از بخش 
خصوصي، اصلاح شركت هاي دولتي، جذب سرمايه گذاري 
خارجي و جلوگيري از ريسك هاي اقتصادي و مالي خواهد 
بود تا بتواند ضمن بازيابي روندهاي رو به رشد گذشته، از 
ثبات و توسعه اقتصادي حمايت كند. از سوي ديگر روسيه 
همچنان به دنبال كاهش اثرات جنگ اوكراين بوده و تلاش 

مي كند تا با ارايه مش��وق ها و تخفيفات قيمتي، صادرات 
انرژي كاهش يافته در اثر نقصان تقاضاي اروپا را جبران كند. 
پيگيري اجراي راهكارهاي دلارزدايي از تجارت خارجي و 
تسويه حس��اب از طريق ارزهاي ملي و نيز طرح پيشنهاد 
تمديد ن��رخ عوارض واردات صفر درصدي تا پايان س��ال 
2023 با كشورهاي اوراسيا، از جمله اين تلاش ها است. در 
بخش ديگري از تحولات جهاني، خبر مشاركت راهبردي 
مصر با هند در زمينه هاي سياسي، امنيتي، دفاعي، انرژي 

و اقتصادي و اعطاي امتيازات��ي به هند به ويژه در منطقه 
اقتصادي كانال سوئز نيز نشان از فرصت طلبي مصر براي 
بهره برداري حداكثري از رقابت ميان چين و هند است. در 
بخش تحولات منطقه اي، مجموعه مهمي از پيشنهادهاي 
مطرح ش��ده توس��ط كش��ورهاي حوزه خليج فارس در 
كنفرانس داووس، در صدر اخبار قرار دارد. وعده عربستان 
س��عودي در رابطه با ارايه كمك هاي بين المللي با هدف 
ايجاد اصلاحات اقتصادي و س��اختاري در كش��ورهاي 

دريافت كننده، مساعدت قطر در هم افزايي مثبت در تأمين 
امنيت انرژي جهان و در نهايت تأكيد امارات براي تبديل 
به هاب نوپديد تجارت جهاني، از جمله اين پيش��نهادها 
بوده است. به علاوه عربستان، قطر و امارات در سال 2022 
متعهد به س��رمايه گذاري در كش��ورهاي درحال توسعه 
از جمله مصر ش��ده اند. دولت مصر، تحت فشار صاحبان 
بدهي هاي خارجي خود از جمله صندوق بين المللي پول، 
در جديدترين سند راهبردي منتشر شده، متعهد به انجام 
اصلاحاتي از جمله كاهش مش��اركت دولت در اقتصاد و 
افزايش نقش بخش خصوصي و نيز ارتقاي ش��فافيت در 
شركت هاي دولتي شده است. ساير تحولات منطقه نيز 
شامل برداشتن گام هاي اوليه توافق بر سر صادرات نفت 
خام روسيه به پاكستان با قيمتي ارزان تر و از طريق سيستم 
پرداخت مبتني بر ارز كشورهاي دوست، تأمين كسري 
برق عراق براي اولين بار توسط ترانسفورماتورهاي شركت 
زيمنس كه از گازهاي خروجي از چاه هاي نفت عراق براي 
توليد برق استفاده مي كند و توافق قزاقستان با امارات براي 

افزايش مبادلات تجاري است.
در بخش داده هاي تازه، كشور عمان و مازاد تجاري 
22.0۸ ميلي��ارد دلاري آن م��ورد توجه قرار گرفته 
است. رش��د صادرات نفتي و غيرنفتي عمان در 10 
ماهه سال 2022، نشان دهنده تأثير بالاي برنامه هاي 
توس��عه اي اين كش��ور در بخش تجارت و درنتيجه 
تغيير اهميت اين كشور در نقشه تجارت جهاني است.
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خبرروز

رقص و آواز »اميد« و »آرزو« ۱۰ دقيقه پس از رهاسازي 
مديركل محيط زيست مازندران از رهاسازي درناي ماده كه از بلژيك به ايران فرستاده شد، خبر داد و گفت: درناي ماده بعد 
از پنج روز نگهداري، رهاس��ازي شد و بعد از پنج دقيقه اين پرنده از سازه خارج و خود را به درناي اميد نزديك كرد؛ پس از 
۱۰ دقيقه در كنارهم با رقص و آوازي كه داشتند، نشان دادند كه معارفه خوبي بين اين دو پرنده انجام شده است. عطاالله 
كاويان گفت: انتظاري كه ما در حال حاضر داريم اين است كه از اين لحظه به بعد هم ذات طبيعي اين پرنده و محيط نقش 
خود را به خوبي انجام دهد و ما شاهد بروز رفتارهاي طبيعي در هر دو پرنده باشيم. يك ماه به زمان مهاجرت اين پرندگان 

باقي مانده و ما اميدواريم شاهد مهاجرت آنها به صورت همزمان باشيم. 

رويداد

در حالي كه وزارت بهداشت طي روزهاي گذشته بارها 
مخالفت خود را با تغيير ش��اخص آلودگ��ي هوا براي 
بازگش��ايي مدارس اعلام كرده است، اما وزير آموزش 
و پ��رورش در خبري عنوان كرد كه اين طرح در هيات 
دولت مورد بررسي قرار مي گيرد و تا يكشنبه هفته آينده 
نتيجه آن نهايي خواهد شد. البته اين اتفاق در حالي رخ 
مي دهد كه حتي سازمان محيط زيست هم اين پيشنهاد 
را نپذيرفته و بر خلاف آن چيزي كه از قبل اعلام شده 
بود اين طرح پيشنهاد سازمان محيط زيست بوده است، 
علي سلاجقه آن را تكذيب كرد، اما در ادامه از موافقت 
خود با اين طرح خبر داد. به هر حال اما و اگرها بر س��ر 
اين طرح همچنان وجود دارد و مساله اينجاست كه اگر 
شاخص آلودگي هوا براي تعطيلي مدارس تغيير كند، 
مشكلات ديگري به وجود مي آيد، اولا مساله سلامت 
بچه هايي است كه ممكن است به بيماري هاي قلبي، 
تنفسي و... مبتلا باشند، از س��وي ديگر مساله تامين 
امنيت آنها در مدارس در روزهاي آلوده است. مساله مهم 
ديگر اين است كه در حال حاضر مشكلات دارويي و 
درماني هم يكي ديگر از مشكلاتي است كه خانواده ها 
با آن دس��ت و پنجه نرم مي كنند و اگر قرار باش��د، 
مدارس در روزهاي آلوده باز باشند و امكان بيمار شدن 
دانش آموزان افزايش پيدا كند، چه كسي جوابگوي 

نيازهاي دارويي و درماني آنها خواهد بود. 

    »عدم تعطيلي مدارس«
خواسته مردم است

از سوي ديگر عابد ملكي معاون هماهنگي امور عمراني 
استانداري تهران در نشست روز گذشته گفت: مدارس 
بعد از حدود دو س��ال و اندي به دليل موضوع بيماري 
كرونا كه مدارس به صورت مجازي برگزار مي شد از ۱۴ 
فروردين امسال بنا به تشخيص ستاد ملي كرونا كلاس ها 
به صورت حضوري برگزار شد. او با اشاره به خشكسالي 
كه در كشور و كشورهاي همسايه داشتيم بلافاصله وارد 

آلودگي هوا ناشي از گردو غبار شديم و تعداد زيادي از 
روزهاي نيمه اول تهران درگير آلودگي هوا ناشي از گرد 
و غبار بوديم، گفت: در نيمه دوم با توجه به وارونگي دما 
و افزايش آلودگي و شاخص را داريم كه طبيعتا  كارگروه 
كاهش ۳۴ جلس��ه را برگزار كرد. ملكي با بيان اينكه 
اين جلس��ات طبق قانون هواي پاك انجام شده است 
خاطرنشان كرد: بعضي از مصوبات كارگروه اضطرار براي 
كاهش آلودگي هوا و جلوگيري از افزايش آلودگي هوا 
است. در واقع با محدوديت هايي مانند تعطيلي بخشي 
از صنايع و ممنوعيت تردد از افزايش بيشتر آلودگي هوا 
جلوگيري مي كنيم. او ادامه داد: بخش ديگر مصوبات 
براي جلوگيري از تردد مردم در روزهاي آلوده است در 
اين موضوع گروه هاي پرخطر اولويت بيشتري دارند و 
بنابراين در مصوبات بيشتر به آنها توجه مي شود. معاون 
هماهنگي امور عمراني استانداري تهران گفت: مجازي 
شدن مدارس با اعتراضي در بخشي از بدنه مردم همراه 
بود چرا كه خانواده هايي كه پدر و مادر شاغل هستند، 
فرزند در شرايط تعطيلي مدارس بايد در خانه تنها بماند 
يا اينكه حتي كودك در خان��ه نمي ماند يا اعتراضات 
آموزش و پرورش كه نگران وضعيت آموزشي كودكان 
بود مطرح شد. اين موضوعات در ادامه تشكيل جلسات 
باعث شد كه شايد لازم باشد در مورد اجراي قانون هواي 
پاك و آيين نامه بازنگري شده و موضوعات يك بار ديگر 
مورد بررسي قرار گيرد و در نهايت اين موضوع در دستور 
كار قرار گرفت. او ادامه داد: استاندار تهران با تعدادي 
از اعضاي هيات دولت تماس گرفت و اين موضوع در 
كميته فني هيات دولت در حال بررسي است البته 
حتما حفظ جان و سلامتي شهروندان از اولويت هاي 
ما است اما در كنار آن امورات اجتماعي، اقتصادي 
و... مورد توجه مردم است اگر اين موضوع در دستور 
كار دول��ت قرار گرفته، واقعيت اين اس��ت كه اين 
تقاضا از سوي مردم بوده و طبيعتا با حفظ سلامتي 

و ايمني شهروندان اين موضوع بررسي مي شود.

     طرح »تغيير استانداردهاي شاخص 
آلودگي هوا« پيشنهاد محيط زيست نيست

علي سلاجقه ، رييس سازمان حفاظت محيط زيست 
نيز، در واكنش به اين طرح اظهار كرد: به هيچ عنوان اين 
طرح و هيچ پيشنهادي درباره بحث آلايندگي ها از سوي 
سازمان محيط زيست مطرح نشده است. ما تنها در حال 
انجام و پيگيري اقدامات علمي اين موضوع هستيم. او 
افزود: تعطيلي مدارس به يكي از دغدغه هاي كش��ور 
تبديل شده است چراكه از ابتداي مهرماه دانش آموزان 
كمتر از ۵۰ روز به صورت حضوري به مدارس رفته اند. 
اين موضوع به بحث آموزش و زيرس��اخت هاي كشور 
ضربه اساسي مي زند. دانش آموزان در فضاي مجازي 
علاوه بر تاثيرات مخرب آن، به لحاظ علمي نيز نكات لازم 
را ياد نمي گيرند. بدين جهت وزارت آموزش و پرورش 
باني اين كار شد و اين موضوع را پيشنهاد و مطرح كرد.

ريي��س س��ازمان حفاظت محي��ط زيس��ت تاكيد و 
خاطرنش��ان كرد: وزارت بهداش��ت و درمان، سازمان 
حفاظ��ت محيط زيس��ت و س��ازمان هواشناس��ي 
ش��اخص هاي خاص خود را دارند. تعطيلي مدارس به 
محيط زيست هيچ ربطي ندارد و هيات وزيران در هيات 
دول��ت بايد تصميمات لازم را بگيرن��د. هيات وزيران 
س��ال ۹۷ براي ش��اخص هاي آلايندگي و تعطيلي 
برمبنا آنها تصميم��ات لازم را اتخاذ كرد. اكنون نيز 
مي تواند به تغيير آن اقدام كنند. س��لاجقه در پايان 
ضمن موافقت با اين طرح توضيح داد: در بسياري از 
كشورها با رسيدن شاخص به ۲۰۰ تا ۳۰۰ نيز كشور 
را تعطيل نمي كنند. بدين جهت شاخص ها بايد به 
نحوي باش��د كه تعطيلي مهدكودك ها، دبس��تان، 
سنين بالاتر و حتي براي افراد مبتلا به بيماري هاي 
خاص به طور متفاوت از يكديگر مشخص شود. طيف 
و محدوده فعلي باي��د تغيير پيدا كند به طوري كه با 
رسيدن شاخص به ۱۵۰ كشور تعطيل نشود. طيف 

شاخص هاي آلودگي هوا بايد انعطاف پذير باشد.

تغيير شاخص آلودگي هوا در دستور كار هيات دولت
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 سلامت هم قرباني
گراني مي شود؟

 اما وقتي يك يا دو پرستار را براي بخش مراقبت هاي ويژه 
با ۱۵ بيمار مي گذارند، نبايد انتظار داشته باشيم خدماتي 
كه ارايه مي ش��ود كيفيت مطلوبي داشته باشد. از سوي 
ديگر مراكز درماني با كمبود پزشك هم مواجه شده اند. 
مهاجرت پزشكان يكي از دلايل اين امر است و مساله ديگر 
بي توجهي به خواست هاي جامعه پزشكي در مراكز درماني 
اس��ت. نگاهي به آمار خودكش��ي رزيدنت هاي پزشكي 
بيندازيد تا به عمق اين فاجعه در حال وقوع پي ببريد. در 
واقع مسوولان بايد به اين مساله توجه داشته باشند كه 
نمي توانند در برابر سلامت مردم دست روي دست بگذارند 
و كاري انجام ندهند. شايد براي خيلي از افراد تامين معاش 
كار ساده اي نباشد اما كنار آمدن با آن خيلي ساده تر از كنار 
آمدن با وضعيت بد درماني در كشور است.  تورم حالا ديگر 
كمر بيمارستان ها را هم يكي يكي خم مي كند. پرستاران 
مي روند، پزش��كان مي روند، كيفيت خدمات درماني رو 
به كاهش گذاشته است، مساله افزايش قيمت خدمات 
درماني و دارويي نيز بر مشكلات مردم افزوده شده است، 
اما اين مساله با جان مردم سر و كار دارد و نبايد ناديده گرفته 
شود. ابتدايي ترين حقي كه هر انسان در هر جامعه اي بايد 
از آن برخوردار شود حفظ جان و سلامت است و اين مهم 
بايد حتما در دستور كار دولت قرار داشته باشد. نمي توان 

به بهانه هاي واهي از اين مهم شانه خالي كرد.

 قوانين دست و پاگير
خودرو

اما در ابتدا بايد  به متوليان شوراي رقابت اين نكته را گوشزد 
كرد كه نمي توان گفت ذي نفع مابه التفاوت قيمت خودرو، 
فقط يك خودروساز اس��ت. در واقع ميليون ها سهامدار 
به اشكال مستقيم و غيرمستقيم در انواع صندوق هاي 
بزرگ بازنشستگي و صندوق تامين اجتماعي كه شامل 
طيف وسيعي از مردم است از اين موضوع متضرر مي شوند. 
همزمان بايد رانت هاي عجيبي كه ايجاد شده است را نيز 
در نظر گرفت. اين در حالي است كه با وجود تعداد محدود 
خودروهاي عرضه ش��ده در بورس كالا، اين اقدام حتي 
منجر به كاهش ١٠٠ تا ٣٠٠ ميليوني قيمت هاي بازار شد. 
همه كارشناسان معتقد هستند كه اگر روند عرضه خودرو 
در بورس كالا ادامه مي يافت و خودروهاي پرتيراژ نيز در 
بورس عرضه مي شد؛ فاصله قيمت بازار و كارخانه خودرو 
به حداقل مي رس��يد و فقط افرادي كه به دنبال مصرف 
خودرو هستند براي خريد آن اقدام مي كردند. همچنين 
اهداف سفته بازانه از خريد خودرو كنار مي رفت و بخش 
بزرگي از زيان سهامداران گروه هاي خودرويي بورس نيز 
جبران مي شد. اما ظاهرا قدرت يقه سفيدان و ويژه خواران 
زياد است كه در اين موضوع براي از دست نرفتن منافع 
خود امروز با عرضه خودرو در بورس مخالفت مي كنند. در 
پايان اميدوارم كه صنعت خودرو از سال ها كج سليقگي و 
رانتخواري نجات يافته و روزي شاهد اين خبر باشيم كه دو 
خودروساز بزرگ كشور در مجامع خود به جاي اعلام زيان 
انباشته، سود شناسايي كرده و بين سهامداران مظلوم اين 

گروه تقسيم كرده اند.

مرگ ۸۳۴  نفر به دليل برق گرفتگي در سال ۱۴۰۰
رييس مركز تحقيقات پزشكي قانوني با 
اشاره به اينكه بيشترين آمار برق گرفتگي 
مربوط به افراد غيرفني اس��ت، گفت: در 
سال گذش��ته ۸۳۴ نفر در كش��ور بر اثر 
برق گرفتگي جان خود را از دس��ت دادند 
كه عم��ده اين موارد به دلي��ل ناآگاهي و 
ناآش��نا بودن افراد با اص��ول فني اين كار 
اتفاق افتاده است. محسن صابري بخشي 

از كار در كاهش موارد برق گرفتگي را نيز اطلاع رساني 
و آگاه سازي عنوان كرد و افزود: امضاي اين تفاهم نامه 
مبتني بر مسووليت اجتماعي صنعت برق كشور است 
چرا كه تاكنون با توجه به الزامات قانوني، تفاهم نامه هاي 
مختلفي را با مراكز ذيربط از جمله نيروي انتظامي، ستاد 
مبارزه با مواد مخدر، تصادفات و... مبادله كرديم، اما اين 
تفاهم براي اولين بار بدون الزامات حقوقي و بر اس��اس 
شناخت مس��ووليت اجتماعي از س��وي يك سازمان 

خدمت رس��ان به امضاء رسيد كه هدف 
از آن حفظ جان شهروندان و كاهش آمار 
برق گرفتگي و تبعات آن در كشور است. 
رييس مركز تحقيقات پزشكي قانوني 
با اش��اره به اينكه بيش��ترين آمار برق 
گرفتگي مربوط به افراد غيرفني است، 
گفت: در سال گذشته ۸۳۴ نفر در كشور 
بر اثر برق گرفتگي جان خود را از دست 
دادند كه عمده اين موارد به دليل ناآگاهي و ناآش��نا 
بودن افراد با اصول فني اين كار اتفاق افتاده است. بر 
اساس اعلام اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل 
سازمان پزشكي قانوني كشور، تفاهم نامه همكاري 
شركت توانير و مركز تحقيقات پزشك قانوني كشور 
با هدف تب��ادل اطلاعات فني و اج��راي پروژه هاي 
تحقيقاتي كاربردي در زمينه كنترل و مهار حوادث 

ناشي از برق گرفتگي در كشور امضاء شد. 

شناسايي ۱۱۷ بيمار جديد كرونا در كشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشت، طي شبانه روز 
گذش��ته ۱۱۷ بيمار كوويد ۱۹ در كشور 
شناسايي شدند و متاسفانه دو بيمار نيز 
در اين بازه زماني جان خود را به دليل اين 
بيماري از دست دادند. بر اساس معيارهاي 
قطعي تش��خيصي، ۱۱۷ بيم��ار جديد 
مبتلا به كوويد۱۹ در كش��ور شناسايي 
و ۵۴ نفر از آنها بس��تري شدند. مجموع 

بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۵۶۴ هزار 
و ۴۶۷ نف��ر و مجموع ج��ان باختگان اي��ن بيماري، 
ب��ه ۱۴۴ هزار و ۷۵۱ نفر رس��يد. تاكن��ون ۷ ميليون 
و ۳۳۷ ه��زار و ۶۱۳ نف��ر از بيماران، بهب��ود يافته يا از 
بيمارستان ها ترخيص شده اند.۲۲۷ نفر از بيماران مبتلا 

به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي 
ويژه بيمارس��تان ها تح��ت مراقبت قرار 
دارند. تاكنون ۵۵ ميليون و ۳۴ هزار و ۹۳۷ 
آزمايش تش��خيص كوويد۱۹ در كشور 
انجام شده است. تاكنون ۶۵ ميليون و ۱۹۲ 
هزار و ۵۶۲ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۵۸۶ 
هزار و ۹۳ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۶۰۷ 
هزار و ۳۲۲ نفر، دُز س��وم و بالاتر واكسن 
كرونا را تزريق كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده 
در كشور به ۱۵۵ ميليون و ۳۸۵ هزار و ۹۷۷ دُز رسيد. 
در حال حاضر هيچ شهرستاني در وضعيت قرمز نيست، 
۴ شهر در وضعيت نارنجي، ۱۰۲ شهر در وضعيت زرد و 

۳۴۲ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

ارايه ۱۲ خدمت به سالمندان با سامانه »با يار«
مدير آسايشگاه خيريه كهريزك با اشاره به 
راه اندازي سامانه »بايار« گفت: اين سامانه 
از شش ماه آينده فعاليت خود را در زمينه 
ارايه خدمت ش��امل خدمات پرس��تاري 
در من��زل، بهياري و پزش��كي، تهيه دارو 
و تجهي��زات، حمل و نق��ل و جابه جايي 
سالمند، مشاوره هاي روانشناسي و حقوقي، 
تهيه و توزيع غذاي مختص س��المندان، 

خدمات اوقات فراغت و تفريح و زيارت، نوبت دهي آنلاين 
و پزشكي و... آغاز خواهد كرد. دكتر حسين نحوي نژاد 
با اشاره به ارايه خدمات استاندارد در منزل به سالمندان 
و درخص��وص روند اعزام نيرو به منزل س��المند و ارايه 
خدمت نيز توضيح داد: افرادي كه در منزل به سالمندان 
ارايه خدمت مي كنند بيشتر از بازنشستگان آموزش ديده  
كهريزك يا كاركنان شاغل در كهريزك هستند. به طور 
مثال ممكن اس��ت اف��راد نخواهند سالمندش��ان در 

آسايشگاه بستري شود اما از سويي ديگر 
نيز به دريافت خدمات در منزل نياز دارند. 
بر اين اس��اس با كهريزك ب��راي دريافت 
خدمات لازم تماس برقرار مي كنند پس 
از اين، كهريزك س��المند م��ورد نظر را از 
لحاظ جس��مي، روحي و ذهني بررسي 
مي كند و مطابق با شرايط سالمند و تعرفه 
براي او نيرو اعزام خواهد شد. او از نامگذاري 
اين سامانه تحت عنوان »بايار« خبر داد و گفت: سامانه 
بايار به آدرس com.bayar۲۴ در زمينه ارايه خدمت 
شامل خدمات پرس��تاري در منزل، بهياري و پزشكي، 
تهيه دارو و تجهيزات، حمل و نقل و جابه جايي سالمند، 
مشاوره هاي روانشناسي و حقوقي، تهيه و توزيع غذاي 
مختص س��المندان، خدمات اوقات فراغت و تفريح و 
زيارت، نوبت دهي آنلاين و پزشكي و... فعاليت خواهد 
كرد كه تمام اين خدمات از دو درگاه قابل استفاده است.

قانون منع خشونت عليه زنان يا افزايش محدوديت بر آنها

انتشارخبراشتباهياسنجشتابآوري

گليماندگار|
 ۲۴ س��اعت از انتش��ار اين خبر گذشته 
است، خبري كه در آن عنوان شد مجلس 
لايحه منع خشونت عليه زنان را مورد بررسي نهايي قرار 
داده و برخي مواد باقيمانده آن نيز به تصويب رسيد، اما 
هياهو از آنجايي آغاز شد كه ماده اي در لايحه گنجانده 
و به تصويب رس��يد كه طبق آن زنان در هر سني براي 
خروج از كشور بايد از قيم، سرپرست يا ولي قانوني خود 
اجازه بگيرن��د. خبري كه خيلي زود در فضاي مجازي 
دست به دست ش��د و صداي اعتراض نيمي از جامعه 
را بلند كرد. اينكه در قانون ما زنان تا قبل از ۱۸ سالگي 
نياز به قيم دارند، مس��اله اي كاملا عادي است، حتي 
اينكه زنان متاهل براي خروج از كش��ور بايد از همسر 
خود كسب اجازه كنند هم با اينكه باعث بروز بسياري 
از مشكلات براي آنها ش��ده است، تا حدي پذيرفتني 
است. اما اينكه قرار باشد زنان در هر سني براي خروج از 
كشور از سرپرست خود كسب اجازه كنند، بيشتر به يك 
شوخي شبيه است تا ماده قانوني در يك لايحه كه نام 
منع خشونت عليه زنان را به دنبال خود يدك مي كشد.

شما در نظر بگيريد يك خانم بالاي ۶۰ سال كه هيچ قيم 
يا سرپرستي ندارد بايد از چه كسي براي خروج از كشور 
اجازه بگيرد، لابد در اين زمينه دولت خود را محق مي داند 
كه درباره خروج فرد بدون سرپرست از كشور اظهارنظر 
كند، چون اين قانون در نهايت به چنين تصميمي براي 
زناني كه سرپرست ندارند ختم خواهد شد. اين اتفاق 
زماني مي افتد كه در كش��ور همس��ايه ما ناگهان 
طالبان اعلام مي كند كه زن��ان بدون حضور افراد 
محرم خود حق ندارند به س��ر كار بروند. البته اين 
قياس مع الفارق اس��ت. به هر حال ايران كشوري 
به مراتب پيش��رفته تر و با قوانين مدرن تري است 
كه قرار نيس��ت گرفتار چنين قوانين غير انساني 
شود. اما همين اظهارنظرهاي بي ملاحظه برخي از 
نمايندگان مجلس و خبرهايي كه در اين رابطه منتشر 
شده باعث شده است تا طي ساعات گذشته بسياري از زنان 
 اين سوال برايشان مطرح شود كه اگر قرار است چنين قانون 
تبعيض آميزي به تصويب برسد چرا زير لواي قانون منع 

خش��ونت عليه زنان انجام مي ش��ود، اين رفتار به 
نوعي خش��ونتي نهفته عليه زناني است كه به هر 

دليلي قيم و سرپرستي ندارند.

    هيچ كس پاسخگو نيست
خبر به اين شكل از سوي سخنگوي كميسيون قضايي 
مجلس در خبرگزاري فارس منتش��ر ش��د: »در جلسه 
مجلس لايحه منع خشونت عليه زنان مورد بحث و بررسي 
قرار گرفت و مواد باقيمان��ده از اين لايحه نيز به تصويب 
اعضاي كميسيون رسيد و لايحه مذكور در جلسه امروز 
)ديروز(جمع بندي ش��د. طبق مصوبه اين كميسيون، 
خروج بانوان از كشور بايد با اذن سرپرست باشد، مگر در 
موارد خاص كه با حكم دادگاه انجام مي ش��ود.« همين 
جملات كافي بود تا س��يلي از انتق��ادات را روانه مجلس 
كند، البته سخنگوي كميسيون قضايي چند ساعت بعد 
در گفت وگو با ايس��نا حرف ديگري زد.او در پاسخ به اين 
پرسش كه آيا مجلس مصوبه اي مبني بر اينكه همه زنان 
براي خروج از كشور بايد از »سرپرست« خود كسب اجازه 
كنند، داشته است؟ گفت: »مجلس و كميسيون قضايي 
چنين مصوبه اي نداش��ته و آنچه در اين باره بيان شده، 
ادعاهاي نادرست است؛ كميسيون با كمك معاون زنان 
رياست جمهوري و نهادهاي مرتبط حوزه زنان و فعالان اين 
حوزه مصوبه اي براي تسهيل اين موضوع داشته است.« 
البته روابط عمومي مجلس نيز اعلام كرد: در مصوبه 
كميسيون اجتماعي، در خصوص زنان متاهل به جاي 
دادستان با اعطاي اختيار به دادگاه خانواده كه داراي 
تجربه لازم در اين خصوص هستند سعي در تسهيل 
قانون گذرنامه فعلي شده است تا همسر نتواند با دلايل 

غيرموجه جلوي خروج بانوان از كشور را بگيرد.

    اختلاف نظر بين كميسيون قضايي
 و اجتماعي

البته پيگيري و تماس ها براي اينكه بتوانيم با نمايندگان 
مجلس در اين رابطه گفت وگو كنيم نتيجه اي نداشت و 
فقط به گفته يكي از نمايندگان كه نمي خواست نامش 
فاش شود، اين مساله در جلسه بين كميسيون قضايي و 

اجتماعي مطرح شده بود كه البته با مخالفت كميسيون 
اجتماعي مواجه شده و از دس��تور كار خارج شده است. 
اين در حالي است كه رييس كميسيون اجتماعي در 
پاسخ به خبرآنلاين تنها در يك جمله بيان اين مساله 
را به طور كلي منكر ش��ده و گفته بود: در لايحه ما در 
كميسيون اجتماعي چنين موضوعي وجود نداشت.

    تكذيب خبر بعد از انتقادها
اما مساله اينجاست كه وجود نداشتن موضوع با طرح آن 
تفاوت هاي بسياري دارد، اين موضوع وجود نداشته اما از 
سوي كميسيون قضايي مطرح شده و مورد بحث و بررسي 
هم قرار گرفته و گوي��ا راي موافق هم آورده اما از آنجايي 
كه در همان ساعات اوليه انتشار خبر آن موجي عظيم از 
انتقادات را به همراه داشته حالا نمايندگان ترجيح مي دهند 
كه ماجرا را به طور كل انكار كرده و انتشار خبر را يك اشتباه 
كلامي جلوه دهند. شايد به همين دليل بوده كه سخنگوي 
كميسيون قضايي موضوع خبر اول را »ادعاي نادرست« 
اعلام كرده، همان چيزي كه خودش اعلام كرد و بلافاصله 

در شبكه هاي اجتماعي بازتاب پيدا كرد و پرحاشيه شد.

    زندگي مستقل با اما و اگرهاي بسيار
به هرحال نگاهي به شرايط امروز جامعه ايران اين واقعيت 
را به ما نش��ان مي دهد كه چه بس��يار زنان و دختراني 
هس��تند كه سال هاست به صورت مس��تقل زندگي 
مي كنند، بسياري از زناني كه به هر دليلي همسر ندارند 
و مادري تنها به شمار مي روند، زحمت مي كشند و چرخ 
زندگي خود و فرزندانشان را در اين آشفته بازار اقتصادي 
به گردش در مي آورند و بعد قانوني وضع مي شود كه اين 
زن مستقل كه تمام سختي هاي زندگي را به تنهايي 
به دوش مي كشد اگر قرار باشد از كشور خارج شود، 

بايد به دنبال سرپرست باشد كه به او اجازه بدهد.

      طبق قانون فرد صغير نياز به سرپرست دارد
فرشته مروتي، كارشناس حقوق در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: البته گويا اين خبر تكذيب ش��ده است، هنوز 
هيچ چيزي معلوم نيس��ت، اما اگر واقعا اين خبر درست 

باشد، ما يك گام كه نه انگار هزار گام در بحث حقوق زنان 
به عقب برداشته ايم. ما نمي توانيم به زنان اجازه زندگي 
مس��تقل بدهيم بعد هزار اما واگر بر سرراهشان بياوريم. 
قانون مشخص است، طبق قانون عنوان سرپرست براي 
كسي به كار برده مي شود كه صغير است، كسي كه به سن 
قانوني نرسيده باشد، براي چنين كسي بايد سرپرستش 
كه پدرش، مادرش يا افراد ديگر هستند، تصميم بگيرند، 
 اما وقتي از عنوان زنان بالاي ۱۸ سال استفاده مي شود، اين 
زنان اصلا سرپرست ندارند.  او مي افزايد: وقتي ما چنين 
ماده اي را زير لواي لايحه منع خشونت از زنان به تصويب 
مي رسانيم، ديگر نمي توانيم اسم آن لايحه را منع خشونت 
بگذاريم. متاسفانه در همان قانوني كه براي زنان متاهل هم 
در نظر گرفته ش��ده است مشكلات بسياري وجود دارد، 
همانطور كه بارها ورزشكاران زن ما از ميادين مسابقات 
جهاني محروم شدند چون همسر به هر دليلي كه البته 
بيشتر دلايل گروكش��ي و لجبازي بود اجازه خروج به او 
نداد. اين اتفاق ها براي زنان ديگر هم بارها وبارها روي داده 

و دستاويزي شده براي اينكه مردان بتوانند بهره هاي مالي و 
عاطفي و... از اين موضوع ببرند.  مروتي در بخش ديگري از 
سخنانش مي گويد: در حالي كه بسياري از فعالان حقوق 
زنان به دنبال اين بودند كه قانون كس��ب اجازه خروج 
از كش��ور براي زنان متاهل را هم ملغي كنند، تصويب 
چنين ماده قانوني واقعا غير ممكن به نظر مي رسد، 
اصلا بيان چنين موضوعي از سوي كميسيون قضايي 
مجلس كمي عجيب و غير تخصصي به نظر مي رسد. 

     در اين شرايط پرداختن به اين موضوعات 
شگفت آور است

اين كارشناس حقوق مي افزايد: ما نمي توانيم قدمت بيش 
از ۱۰۰ سال قوانين مدرن در ايران را مد نظر نداشته باشيم 
و بعد بخواهيم در لايحه اي كه قرار است از حقوق زنان دفاع 
كند، ماده قانوني را جاي بدهيم كه بيشتر زنان را محدود 
مي كند و امكان ابراز خشونت بيشتر در حق آنها را افزايش 
مي دهد. از سوي ديگر شرايط كنوني جامعه به نوعي است 

كه براي اولين بار بيشتر مطالبات مردم در حوزه زنان است 
و در اين شرايط پرداخت به اين موضوعات آن هم از سوي 
نمايندگان مردم در مجلس شگفت آور به نظر مي رسد. 
ش��ايد واقعا افرادي مي خواهند ميزان تاب آوري جامعه 
در مقابل قوانين اينچنيني را محك بزنند، مساله اي كه 
تجربه ثابت كرده است چنين قوانين غير مدرني به راحتي 
از سوي جامعه ناديده گرفته خواهد شد.  او مي گويد: در 
شرايطي كه ما نياز به پويايي اقتصادي و اجتماعي داريم، 
بايد شرايط را به گونه اي رقم بزنيم تا زنان از حقوق برابر در 
كار و زندگي با مردان برخوردار باشند تا بتوانند با اعتماد 
به نفس بيشتري به فعاليت هاي اجتماعي خود بپردازند 
و شرايط رشد و پويايي هر چه زودتر جامعه را رقم بزنند. 
متاسفانه اصرار يك جريان فكري به محدود سازي هرچه 
بيشتر حقوق زنان در شرايطي اتفاق مي افتد كه جامعه 
زنان ايران از هر حيث در حال رشد و توسعه است و ايجاد 
چنين تنگناهاي قانوني بيش از هر چيز به افزايش فاصله 

ميان واقعيت هاي اجتماعي و مقررات قانوني مي انجامد.

گزارش

طبق قانون زنان بالاي ۱۸ سال نياز به سرپرست ندارند


